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GEORGE W, LENNGO N, awitness called on behalf of the

People, being duly sworn, testified as follows:

(The witness states he is a police officer, attached to
Special Squad 4.)

DIRECT EXAMINATION BY LR.. MINTON:

Q kr. Lennon, on or about the 16th of June, 1915,were
you assigned to Special -Squad 4? A; Yes, sir.

Q That squad operates directly under the jurisdiction
of the Commissioner.

Q Is your office in Police Headquarters? A ves,sir.

Q You,are not assigned to any precinct? A No, sir.

Q Prior to the 156th day of June, 1915, were you familiar

with the location of the premises No." 298 Seventh avenue?

Q W at corner is ) n? A Southwest corner.
Q Of what street? A 27th street and Seventh avenue.

Q  Were vou in that neizhborhood prior to the 1léth of

many nights were you there? A For the last year
anc. a half off anda on.
Q State what you 8erved prior to the 16th of June,
1915 with reference tc e premises No. 298 7th avenue,south=-
west corner of 27th street.
MR, LaGUARDIA: I pbject to that.
THE CQURT: Objection overruled.

[ A

VK, LaGUA!

legs 1t is shown 2y -



ant had contrgl of the prempises at that time.

éHE COURT: I assume that the District Attorney will
show that; if not, it is inadmissible.

MR, MINTON: I am entitled to sho&, the actual obser-
vation of the officers.

THE COURT: You cannot charge a man wiph maintaining
a place unless he ﬁaa charge of it.

MR, MINTON: I will withdraw the question.

THE COURT: I think it would be well for vou to con=-

{ fine our evidence, first, to what this defendant did. It

is alwaye better to do that for the reason at times in-
competent evidence is aimitteda. If you can show this man
maintained ana kept this place during the prior anterior
to the time set forth in the 1n¢ictnent:the evidence is
aumissible. <

MR, MINTON: I will withdraw the question.

BY MR, MINTON:

g X have said that u were familiar with the premises?

3 Before the 1l6th day of May? A Yes, sir, I was--
June,

Q Now, will you. state, ur, Lennon whether of not on the
l6th daay of June, 1915, you went to the premises No. 298 7th
avenue? A I did,

Q How were vou dressed? A Dressed as a sallor,

Q A sailor in Inite tates Navy? A Yes, sir; in




sailors' uniform.
Q Have any band on vour cap? A Yes, sir.

Q@ Do you remember the ship whose name you had? A I believe

the first was the Rhode Island; I am not surye.

Q Was anybouy with you on ihat occasion? A officer Dawsm
Q How was officer Dawson dressed? A Also dressed iﬁ
» United states sailore' uniform.
o Q He is a member of the same squad to which you were
attached? A He was.
Q What time of -the day or night did you go to thg prem=
ises? A On the first occasion, June 16th, about 2 a. m.
Q What time was that? A Two o'clock in the morning.
Q The 16th of June? A ves, sir.
Q Describe the premises before you do anything else.
What are the premises, the dimensions of the rooms and so forth ?
A The rear room is about 15 oy 20 feet. _‘

Q Is this a saloon? A Yes, sir, a saloon. on the

grounc floor, rear room.

Q Which room did you enter? A I entered through the side
door, to the rear room.
Q@ You say the rear room is 15 by 20? A Yes, geir, 15 by
, about L"!‘it}
Q Now, dia you see the defendant in the rear room on the

16th of Jund about 2 a., m.? A Yee, sir, I did,
Q Now just state what occurred, the first thing that

occurred; you saw the defenucant, what did he say t« you and v
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you to him? A As I entered the rear room, through the side doar
of the licensedsaloon, No. 298 7th avenue, aouthwéet corner,
27th street, I sat at a table, and was approached by the de-
fencant who said, "What do you want?" I ordered two glasses
of beer, lager beer, from the defendant.

Q This was what time?A About five after two.

Q Now, when you ordered the beer, while serving you
with the beer, state whether or not any other .persons wére
in the room besides vourself and your companion? A «es, sir;
about eight women white and colored, five men and pfficer
Dawson anu nysglf.

Q Dia you have any conversation with the defendant after
you were served with the beer? A After a short while I asked
the defendant- if he could fix us up with a couple of girle, that

we wantea to have a Zood time.

Q@ Dia you refer to any specific girle? A I did not,nosir.

I then said to the defendant, "I would have spoke to these two
: ' t
girls seated next to uge-
Q Were there two girls sitting next to you? A Yes, sir;

two colored girls,

Q What diu you say? A "But I heard that one there say
gomething about her man and T didn't want to get into any trou-
ble".

MR, L&UUALJ?k: I object to that un1955vetxteu in

the presence of the defendant,

MR, MINTON: Thie is a conversation wit} lefendant.

——
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Q What daiu the defendant say to that? A He said, "That

is all right. She was only joking about her friend. He is,

serving five years for white slavery noﬁ. They are good==
they will give you a good time. They won't rob you, they are
safc." Wait a little while, they will come back, and I will

fix it up, introduce ‘you, it-will be all right to gé to their

_house." 71 then said to the defendant "How about those two girls

there-- twc white girls seated at another table cpposite",and
he looked around and he said, "Not those two bums, one of them
is a negro sucker, and the other is a Chinese lover, she is no
good." 1
Q Did you ask him about ény other girls? A I did.
Q Diu you refer specifically to any other girls? A I
aia.
Q Which girls? A Another girl seated in the samll room
coinectea with the one in which Dawson: and I were ‘seated.
Q White or colored? A Colored.
Q Now, did you hgve a conversation with tthe defendant
with refeecence to that girl? A I did.
Q State it. A How about that girl over in the other room.
And the defendcant stated "The one with the broken arm", 1
saia, "yes." He said, "She has a guy already, She broke
\ r
her arm in 42nd street, ;ickec a man up in the street and

took him into a hallway to have "screw".

Q Are those the exact worde he uged? A Yes, sir.

Q What aid he gay. sbout a poliee offigcer, if anyvihing?
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A He sald "A cop caught her there, and hit her over

the arm with his club and broke it.

Q 'Now, did you have a conversation with him after that

statement about the girl with the broken arm? A Yes, sir; I

dia, | :
|
Q What was the next conversation? A Then the defendant

»

told me to wait awhile, these other twc that went out-- refer-

»

"aay come back, and I

L4

ring to the first two girls, colored,

will fix it up for you."

Q Had you seen the two colored girls go out? A Yes,sir,

first off I seen one went out.

those twec, anything? A pe said,

Q What diu he say about

"Wait awhile they may come back, I will fix it up for you.An=-

other cclored girl entered and I said to the defendant"How

about that girl that just came in", And the defenuant said,
"I wouldn't put you up against that bum because I think she
1g otter 1 A Gose, ehe must be because her man 18 Gls-
zased, I ink, wi svphilis, and I think she must be the
saine.
Q What is the next. thing that happened .fr)~ that con=-
'J

1t 3.30, I spoke again to the asfendant, and I

"T think we will be soing now as it is nearly aaybreak.

Balu ,
We will urop in again yther time." The defendant gaid .
"yes, f n some ot ;ime, I will have a couple of irls

¥ Us"

“N
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Q Did he say what girls he would have for you? A No,sir;

not then. He said, "When will you be in again®, and I esaid,

"We might be in tomorrow night." The defendant said,"All

right, then I will have two little colored girls for you. I

will Fix it np.all right so that it will be 2ll right to go

to thfir house." : :
all

Q Is that/the conversation you had with the defendant

that night? A No, sir; I then asked ‘the defendant"when will

Wwe come in tomoorow", and the defendant, "better make it af-

ter hcurs, that is the best time."

Q DNow is that the extent of the conversation you had
1 »

]

with the defendant that night? A Yes, cir; that is the extent.

Q N w, will you state, please, Mr, rennon, during the
tise that you were in there, what you observed with reference
L0 the actions of the other people in the room? A During my

stay in this rear room, I noticed women going from table to

ble, asking men to buy them drinks; some of them were in
artl in‘wxi«a:eJ conaition, and they acted generally in a

disorderly manner.
VR, LaGUARDIA: I object to that,
T?f COURT: ®ftrike it out.
Q BState what thev dia. Stae, what, 11 nything you
fieard ihem say anu what, if anything, you saw them do? A I

nhearu the gingin nd usging vulgar language, which I don't

remember at the present time.




9
THE COURT: Strike that out. He said he did not
remember what they said. 1t might appear to him to be
vulgar, but hot 80 appear to the Jury.
Q You cannot recall the words they used? A No, sir, I can-
not.
Q@ Now, then did you go back to those premises again? A We
left the premises about 4 orclock that morning,
Q@ Did you go back to the same perisaa at any other time?
A I aia,
Q@ What date? A June 17th.
Q@ Who aia you go with at that time? A officer Daweon.ana
William A, 8rady and myself.
Q Now, Dawson was with you on this occasion when you went
in there on the 16th? A Yes, sir; he was.
Q@ And Brady had not o€en there that day, as far as you
know? A No,sir; he was not.
Q How were you dressed on this‘occasion? A Also in sailor's
unifor,
Q Was Beadv in sailor:s uniform? A Yes, sir; he was.
Q@ Now, what time d id you get to those premises on the
night of the 17 th or the early morning? A About 1.30 a. m,
Q The three of vou? A Yes, sir.
Q Dida you go to tne same room? A ves, sir; we did,
Q Did you see the defendant there? A T did,
Q What is the Liret thing the defendant said t¢ ou?

A—As-—vwe-entersaiwe BAY a4t 5 a0le, and Lhe vefendant cams e
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and said,"How are you tonight", I said, "We are all right ",
I then ordered a round of drinke from the defendant, The defend-
ant served the urinke, and said, "Those two girls I spoke to |,
you about were in tonight, and I told them about you fcllowé,
and they said they woula be back later on, When they come in. T
wil‘l bring them to yvour table."

Q That is all the conversation you had with him? A - Yes,sir

Q Now, will you state whether or not at the time you had
the conversation, was just after, you were served anything with
reference to the actions of the other pcoplL in the saloon.
A 71 aida,

Q Just .state what it was? A Two other women were sitting—

Q W}:::;._ color? A White women.

Q W at aiu they uo? A They had a wordy argument.

¥R, LaGUARDIA: I object to that.

THE COURT: Strike it out.

Q Was th :’u:f&nu‘dlt ere? A ves, sir.
»
Q How close was he to the women whom you say did some~-
thing? A From two to four feet.

Q Just state what these women did? A One of the women
callea the other a whore, and the other woman answered, " I
amn a whore, a regular whore, I am proud of it", and the first
woman answered, "I am a whore myself, but only a half-assed
whore", and the defeniant was in the room at the time,

Q What wae he doing when this conversation was going on?

A Nothing.

B
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Q Did you say anything? A No, sir.

Q Did you observe his features? A No, sir; I did not.

Q Was there anyrother man that you have since seen in
that room at the time this was going on? A Another bartender
employea upon the premises.

Q What was his name, do you know? A I believe his name
is Charles Berger, I a2m not sure, something similar to that.

Q After this argument that you heard what was the next
thing that you observed? A One of ﬁthe women that had the
wordy argunent there--

\_ THE COURT: Strike out "that had the wordy argument".

-
THE WITNESS; One of the women then ordered a drink
from the defendant.

Q One of the women referred to by you? A Yes, sir; one

of the women referred to oy you? A vyes, sir, one of the women

referred to by me then ordered a drink from the defenaant, The
aefenuant then serveu the urink, ana sat down at 'the table with
.uei‘.

Q Who aia? A The defenaant. She then got up from her
chalr, and sat, on the uefendant's knee, raised her clothing, ex-
posing her tie, took the money out of her stocking to pay for

the urinks.
L
Q What was the defenuant uoing when she was doing that?

A He was seated on the chair, and she was seated on the de=-

fenuant'es knee. The defendant remained seated with this woman
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on his kqga while three pinte of wine were ordered at differ-

ent times.

Q@ What was the wine, can you say? A I cannot say, appar- *

ently it was white seal.
BY THE COURT: ‘
{
Q Bottles of liquid, you donit know what was in it? A No,
sir, I heard the woman calling for wine.
THE COURT: But that doesn t prove what it was.

s

BY MR, MINTON: ]

Q You saw two bottles of some liquid poured out into
glasses? A Yes, sir. |

Q Dia they drink it? A Yes, sir.

Q State whether or not the defendant drank any of it?
‘A Yes, sir, the defendant did drink some of it.

Q Now then who Laiu for that wine, if you can remember?
A This woman,

Q Where aid she get the money? A Out of her stocking.

Q@ Now, then, .id you hear =-- while the defendant was
in there did you hear any conversation between an unknown young
man whom you observed, and another woman? A I did.

Q Can you recall that conversation? A I can.

Q What was it? A This unknown young man was seated at
the same table with the defendant and he said that he was Just
after coming out of prison, from doing six monthe for a lush

Jib,

MR, MINTON: May I have the offiger explain to the




13
Jjury what a lush j§b is?
BY MR, MINTON:

Q Give us the conversation as you’rccall it, and explain
what a lush job is? A He di&_six months for a lush job. He
was drunk when the arrest took place or the place would not
have caught him.

Q Will you tell the jury what a lush job is.

MR.LaGUARDIA: I object to that as immaterial what

a lush job is. This witness's understanding of it

might be one thing.

THE COURT: If it be apparent that it is not ordina-
rily, the District Attorney"can show that the officer is
an &pert, anu is familiar with the term.

MR, MINTON: You don,t coubt the officer,s qualifica=-
tions, do you? "

BY THE COURT:

Q What is a lush job? A It is where a man goes and holds
up a arunken man, a man wio is partly intoxicated, gets him in
:; a dark street, some lonely place, and holds him up; robs him,

that is what I call lush workers or a lush jon, a slangvtcrm
among the police.

THE COURT: There is acount here whlcg charges the
aefenaant with allowing persons to congregate for an
indecent or Gisorderly obscene purpose.

MR, MINTON: Evil aisposed persons. The first count
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charges e defendant with harboring and entertaining
evilly disposed persons &c.

THE COURT: I will allow the evidence.
Exception.
Q After you heard the conversation about the lush job
state what was the next thing you observed happened there? A I
then ordered a drink from the defendant, He served the arink.
I saia to tne uefendant"Did those two girls yoﬁ spoke about
come in yet"., The defendant replied"Yes, they are inside, in

the other room, I will bring them in."

Q What aid he do? A He .left our table, went to the roou:

returned with a colored girl and whom he introduced as Georgie,

and said this is a friend of mine. She will treat you all right."
Another colored girl approached the table and the defendant
saia "This is Georgie's sister."
Q Did he mention her name? A No, sir; just Georgie's
sister.
Q Did you afterwarus learn her name? A vyes, sir; did.
Q What was it? A It was Geraldine Miller or Georgie Mil-
ler anu Geraluone mrown,y that was both names.
Q What happeneu after the cdefendant introduced the girls?
A They sat down and we ordered a drink from the defendant.
Q What did you order? A 71 ordered a glass of beer and
the women ordered soda.
Q What n?ppened at the table, what conversation took

lace between you and the girl? A Then the girle, in the
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presence of the defendant, asked me to go to her apartment
which was directly across the street from the paloon.
’ Q Was the duefendant there when she mentioned where her

apartment was? A He was right there. I then said to the defend=-
ant, "My friend here", referring to officer RBrady" has not
any girl", Then he replied, "I will send Big Tom up, and get
Annabelle."

Q Had you seen the man whom you have now fou out
to be Big Tom in there in the back room? A Yes, gir.

Q What color was he? A A big tall,‘dnrk negro.

Q Now, how long'hau you been in there before this con-

versation was had relating to him? A To my knowledge about

* fifteen minutes.

Q Did he o anything? A e then left the premises.

Q Was anything said? A One of the other women said, "Why,
Annabelle, is outsiue on the corner."™ The woman that was seat-
ed next to me then said; "Well, then, come on to my flat. Anna-
belle will be arcunu shortly."

Q Did you go? A officer Brady, Dawson and the two un-
known women and myself then left the preuises.

Q Where diu you go? A The adefendant said"good night boys.

Call again." We then went to the premises No. 215 West 27th

street.

Q Where is 215 with reference to the place you ‘just tes-

[
tified about? v
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Objected to; objection overruled; exception.

Q Where is the location of the premises 215 West . 27th
street with reference to the back room of the saloon you just
came from? A It is right diagonally acros# the street from
the saloon.

Q Now what aid you ao when you got to those premises?

R.LaGUARDIA: I object to that =s incompetent, ir-
relevant and immaterial.
THE COURT: Physicai acts I will allow you to show.

Not any conversation.

ER. MINTON: I am not asking for any conversation.

Q What did you do?

Objected to; objection overruled; exception.

Q When you got to these premises did you go ‘upstairs? A Yes

gir, one flight of stairs to the front room.

Q What happened when you got there, what did you do with=-
out saying the cohversation, when you got to the front room?
A We all assembled in this one room, and this unknown woman de-.
manded three dollars.

Q@ Dia you give her any money? A I did.

Q How much did you give her? A Three dollars.

Q Did you see what became of the other woman? A The other
woman then went into an adjoining room with Officer Dawson.

Q You had a conversation with this woman, didn,t you?
A Yes, sir.

Q@ You don:t know what Officer Daweon < iad with this woman
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in the other room? A No, sir.
Q What became of Officer mrady? A He went into another
room in the rear of the premises.
Q How long did you remain in those premises? A About twen-
ty minutes I should judge, fifteen or twenty.
MF. MINTON: Your Honor rules that I cannot aﬁow
that the women said in these premises No. 2157
TH® COURT: oOutside of this place?No, you cannot do
that, What they did in those premises is admissible.The
acts that took place there you can show, the physical act.
MR, MINTON: It is hard to describe to the jury the
physical acts without the conversation.
THQJCOURT:I think it can ge done. What physical act,
if any, did he do.
MR, LINTGN: We, they cidn t do anything, I don't
believe.
BY NR, MINTON:
Q What viti you do with this woman? A Juat went'in there
anu had a conversation with her.
Q You gave her some money? A Yes, sir; I gave her money.
Q What u/ig she do in there? A Sng offered to expose
her pereon anu have sexual in ercourse.’) v
THR COURT: "She offered"”. %

Q id she expose her person? A No, sir; she attempted

) What did she do, A She 1 took off her skirt and
?
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then took off her waist; and attempted to lay in the bed.
MR. LaGUARDIA: I move to strike that out.

Q Did she lay on the bed? A No, sir; she sat on the

bed.
Q Then what happened after that? A Then we had a - conver=-
sation, I put up an excuee that I had no desire, &c."
MR, LaGUARDIA: I move to strike that out.
THE COURT: Strike it out.
BY MR. MINTON:
Q You had some conversation with and then you left? l
A Yes, sir, officer Dawson and Brady and myself the premises.

Q Will you state, please, Officer whether or not when

you got downstairs you saw anybody that you had seen in this
backroom? A ves, sir.

Q Who? A This big Tom, that is already mentioned in the
affidavit.

Q Where was he? A wye was standing at the door when we
were going in, and when we were coming down he was standing
at ihe aoor.

Q Of what? A 215 West 27th street,

Q@ Dic he speak to you, yes or no? A vyes, sir.

Q What time in the morning was thie, the time you left
the premigsee where the colored women had gone with you? A It
was about-- I left there about five or ten minutes to five,

gomewhere in the neighorhood of that time.
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Q Now, then, did you subsequently arrest the defendant?
A I aia.

Q Can you recall the aate on which you arrested him? A .I
believe it was the 18th.

Q Will you state what time of night it was that you ar=-
rested him? A 1n the neighborhood between around nine o'clock,
I am not sure,” around that time, around nine or ten o'clqcf.

Q Where did you arrest him? A In the premises 298 7th
avenue.

Q In what part of the preﬁises? A In the barroom.

Q Dia yoﬁ‘look in the rear room that night? A I did.

Q Who was in the rear room when you looked in? A fwo men
in the rear room =--

Okbjectec to.
(Question withdrawn.)

Q Now, did you also arrest Big Tom?A I did.

MR, LCGUARDIA: I object to that as immaterial and in -
competent.
TH® COURT: Objection sustained.

Q Did you arrest the two women that you have told us
about? A T did,

Objected to; objection overruvled; exception.

Q Were you present in the yagistrates' Court? A - I was.

Q On the'day they were arraigned? A ves, sir.

Q Were they comvicted? A They were.

=¥r. LaGUARDIA: 1T object to that, if the Court
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please, to thie whole line of testimony.

THE COURT:It*is perfectly competent under the de-

cisions, particularly under the case of Haywaod, against

the People, 26 N.Y, to show that persons known to be lewd
women were taken from the premises, charged and convicted
of being prostitutes.

MR. LCGUARDIA: fTrue if the conviction follows from
any act committed in the premises under the control-- in
the presence of and and under the control of the defend=
ant in the action.

THE COURT: The evidence is this thia defendant-~- that
is if pelieved by the jury=-- procured these women and in-
troduceda them to the officer.

MR. LaGUARDIA: But their conviction was not for any=-
thing committed in these premises or in connection with the
aefendant.

THE COURT: I sustain the objection. of counsel The
testimony will be stricken out.

BY ¥R, NINTON:
Q Were you in court ét the time these girls were arraign-
ea? A I was.
Q Are you able to etate whether or hot they had records !
of being prostitutes? A They @id have a record of being pre-
viously convicted.

Q PFach one? A Yes, sir.

Q ¥or prostitution. A Yes, sir.
?
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Q And soliciting? A Yes, sir.

THE COURT: That has got to be proved.

¥R, MINTON: Well, counsel did not object.

TH® COURT: I understand that.
MR.LaGUARDIA: I move to strike out all this.
BY ¥R. MINTON:
Q VWere you pfesent at the time the pedigree was taken

|

of these girls? A I was.
Q Dia you hear either of them or both of them make any
statement 'at the time the finéer prints were taken?
THE COURT: I think you will have to show a convice
tion in another way. The Court of Appeals in the people
against Cardillo, 207 N.Y, held that it was improper to
prove a conviction in any other way; but if this officer
the
was present on eccasions when,arrests were madethen he
can testify to what took place; but in the case of the de=-
fencant who takes the witness stand, and who, on cross
examination denies that he has been convicted of a crime,
it is necessary to prove the conviction by the record.
Now you see in what position you leave the case. Suppose a
! 3 in fact,
woman makes a statement Lhat she hatl come; been convicted.
You haven't any proof except her declaration that she had
been cgonvictea,

¥R, MINTON: That is true. I suppose we will have to

produce the record, I don't think the defendant objects to
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THE COURT: You may call the officer.

MR. MINTON: I suppose I can prove the reputation of

this woman.

THE COURT: Yes, later on.
BY MR, MINTON:

Q Had you ever seen these women before that time, the
first night you saw them? A ves, sgir; I had seen them on 7th
avenue,

Q How often had you seen them? A I can safely say two
or three times.

_R Spoken to any other persons about them? A No,/sir; I
nad note.

MR, LaGUARDIA: I move to that the jury be instruct-
ea to disregard anything that the witness may have said
that has been strickenh from the record.

THE COURT: Yes. The jury will understand that evi-

"aence that is stricken out must be aisregarded by them,and
given absolutely no weight cr consideration whatsoever.

They must not draw any onference because of the fact that

thgge questions were put;when evidence is tricken out it

st be disregardea by the jury.

CROSS EXAMINATIOM BY MR, LaGUARDIA:

Q@ How long have you been on the police force? A A lit-
_tle over 8six years.

Q How long have you been detailec to the Special Squad

No.47 A i0lng on two years,
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Q Are you familiar with the neighborhood around 27th
street and 7th avenue? A I am.

Q How long have you been detailed to duty in that local=-
ity? A Off anc on ever since I have been in the squad .

Q Off and on? A Yes, eir.

Q Can you tell us more definitely about this time, June
1l6th-- were you working in that neighborhood? A I was.

Q Por how long? A Well, I was in that neighborhood prior
to June léth.

Q About a week before that, is it? A I was all through
that neighborhood 27th to 26th street and up as far as 42nd
street anc from ¢th avenue over to 9thytogether with nfficer Daw-
sn and Brady on some occasion.

Q You and Dawson worked together and Brady? A vyes,sir,
we aia.

Q At that time you were working together? A No, sir; not
our squad, as you have sald, practically.

Q You knew of this place at 298 7th avenue on the south
west .orner of 7. h sireet and 7th avenue, you KBeW of that
galoon there, didn't you, before you entered, didn't you? A Yes,

sir; from seeing it from the cutside.

Q That 18 all you knew about it? A I was ins de once aur-.
ing the legal hours.

Q You were specially detailed to get some evidence on
that place, were you not? A When I wase seht there.

Q Bent there Lo get that place 1 To finc out if the
. )

)
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law was being violated in any way, and obtain the necessary

evidence.

Q Now, donit you always operate in sailors'’ clothes?

A No, sir; we use geveral uisguises.
Q On or about June 1l6th or 17th the fleet was in the har-
is

vor, that correct? A

I believe they were.

Q. How many times hawveyou operated in sailors' clothes
since then? A Personally myself about five or six times.

Q Since then? A vyes, sir.

Q A good many sailors on shore just about the time, June

16th, were they not, on shore leave? A

that vicinity, arounu that neighborhood.

Q T:.e fleet was in the harbor? A

Q here aid you get the uniform? A Over ;n Brooklyn.

Q Now, what name did you say you had on your cap? A I
think it was the Rhode Island, I am not sure.

Q You don,t remember that? A No, €

because I chan ea the yanu several times.
Q Now, the first time you went into .the premises on the
l16th, what time uia you enter? A ~About 2 a. m.
Q What time Giu you get into the neighborhood? A Well, in
that neighborhood a little prior to 2 o'clock.
Q Where were you before that? A ’8th street and 6th avenue
down 28th etreet to 7 th avenue and over 27th street .

Q Were you patroling? A No, eir.

I didnst

see

any in

I couldn,t say for sure.

ir; I don't remember
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Q What time did you get vour sailor's uniform? A The
time we tried them on my best recollection one o clock or a

little after.

Q Where you before one otclock? A I was on 6th avenue,
I believe.

Q Did Dawson put on the uniform the same time you did?
A Yes, sir.

Q Where did you pg} the uniform on?.A 38th street and 6th

avenue.

Q At the precinct? A No, sir.

Q A private place? A A room.

Q What were you dong up to one ot'clcck? A We were not
doing anything that night, but it was our orders to go there
ana put in these sailors' uniforms, and go down tp this corner.

Q What time did you meet Dawson? A I met him,'it might

have been 11 or 12 ot'clock.

Q What aid you uo between eleven ana one o'clock? A We
Just killea a great weal of time going up to 38th street and 6th

avenue,

Q ‘Froﬁ where? A From Brooklyn.

Q How long dic it take you to go from Brocklyn to 38th
street ? A Between half an hour ami an hour.

Q Haif past eleven? A Y¥Yes, 8ir.

Q What did you do from half past.eleven to one o'clock?
A I am not saying exactly it was 1l o'clock, I said about

o

that time, might have been later 1 don,t know.
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Q You don't remember the exact time? A No, sir.

Q You donyt remember exactly what you did from 1l up
until the time you entered the premises in 27th;treet? A That
55‘&11 we Giu because it was a late job, we met late, this :
was 38th street anu 6th avenue, went to the room, and took our
time, remained in the room a éhort while, and then we went down
6th avenue to 28th street to 7th avenue, down 7th avenue to
27th street.

Q@ What room is this at 38th street and ,6th avenue? A A
furnishea room.

Q Hire a furnished room for the purpose of donning
theee uniforms? A I did not.

Q Who did? Who told you to go there? A The. commanding
officer of the squad.

Q What did you and Dawson talk about? A Well we had a
general conversation the whole time I was with him, I donit
reuquember.

Q You don't remember that? A No, sir.

Q Now, you testified to a conversation which took place
in the Negistrates' Court, didn,t you? A vyes, sir; I did.

( Q Before that you made an affidavit as to what took place
in order to obtain the warrant? A vYyes, sir,

Q You hawela copy of that,with ycu,haven't you? A Yee,sir;
I have. |

Q You have been reading it over quite a bit since then,

haven,t you? A ¥es, s&ir; I have.
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Q@ You and Dawson read it over in the hallway, didn:t you?
A No, sir.
Q You read it over together in the court room, did you
not? A We did.
Q So that you state verbatim, word for word, the con=-
tents of that affidavit? A vyes, I possibly could.
Q@ You didn't miss a word of it, dia you?
MR. MINTON: I object to that.
Q You didn't mise a word, did you, Officer?
THE COURT: I will allow him to cross examine on
that.
Q There fore you had testified as to your knowledge-- you
testified as to what you read from this affiaavit, is that cor-
rect? A Yes, eir, I read the affidavit to refresh my memory.

Q When was this affidavit made? A" I aon,t know,around

Q How many cvays after the occurrence? A About one day.
Q Were were you when ou mad he affidavit? A Police
Heaaguarters.
Q You conversed together with Dawsdn, and you made it up
etween? A No, sir; I made the affidavit.
Q@ You made it up, you made the affidavit? A Yes,eir.
Wag Dawson present? A In hearing, standinge=-
Daweon was :ight there? A He was present.

You gave Daweson a copy? A Yes, sir; he had a copy.

L O O O

You gave BI‘B-Q:/ a Copye A 'Yr*r., sBlr.




28
Q You three have been practicing upon this affidavit
ever since? A I don't know whether they did any practicing,
just looked over it to refresh my memory.

Q So you say it word for word now the same as you dia
on the 24th of June, the same thing now without missing a
word? A No, sir.

Q 1Is that correct? A No, sir; I don't remember.

MR. LcGUARDIA: Will the District Attorney consent
that these are the minutes taken June 24th at the Mag-
istrates!' Court? |

MR, MINTON: They are all right, I presume.

Q I ask you to read your testimony there.

TEE COURT: Forwhat purpose?

* ¥R. MINTON: I object to that unless it pontraﬁicts

nim.

THE COURT: If vou want to contradict him I will al-

»
low it.

MR, LaGUARDIA: I ask to have this marked for iden=-
tification,

(The minutes referred to are marked Defendant's Ex-

1ibit A for identification.)
THE COURT:Materiality of e testimony aepends on

whet u intend to impeach the officer by reading the
testimony.

BY MR. LaGUARDIA:

Q Y nit remember the names 1 ad on your cap?
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A No, sir; not now.

Q But you remember every word and every detail of the con-

¢ints éf your affidavit? A We have to co that.

Q You memorized it practically, didn,t you? A Well, to a
certain extent, and tﬁen having refreshed my memory because I
am on uifferent cases every day, and every night.

Q Your affidavits are very much alike:.every night are
they not? A No, eir; they are not.

Q Dia you memprize this affidavit before yvou went td
27th street? A No, sir.

Q You knew it was necessary to get lewd language in your

affigavit, did you? A No, sir.

Q@ You dontt put in lewa language in your affidavit?

A Only what I would see.
Q You dont ear lewd language =-- 4o you need it where an
act of intercourse takes place in the premises? A Some you

Go, ‘and on other occasicns you don't.
Q In order to get a warrant you don,t put in lewd lan-
uage? A Where certain disorderly acts tgke place, provided
ke place, what I would see and hear.
Q It isnit neceegsary 1o get a warrant to show that an
act of intercourse takee place?
THE CéUR“: It i not necessary.
BY- MR, 'LaGUARDIA,
Q You know it is necessary where no act of, sexual inter-

»
course takes place on the premises, but where disorderly people
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Ay
frequent, that there ie disorierly conduct, disorderly
persons and lewd lan:nage used -« 1
MR, MINTON: I object to that.
THE COURT: That is not an accurate statement of
that léw. The progecution may show acts from which an
inferance can be drawn, For exampleif it proveéd that this
* /
defenuant hadtheconversation with the police ?fficera that
he testified to, that he introduced him-to a woman who offer-
ea to commit an act of sexual interccurse or prostitution, you
may daraw from that circiistance, the reputation of the place

or of the p

@
m

"s0n.

¥R. LaGUARDIA: If those factis are true.
THE COURT: vyes, if they ate true. I am not express=-
ing any opiniony I have stated it-- if they are tirue.

BY MR, LaGUARDIA:

Q Now, Officer, the esaloon there is on the ground floor?

Q Is at correct? A Yes, sir, a saloon on the ground

f‘.

Q That saloon is closed? A Yes, sir; a week ago it was.

Q There is a rear room attached ) the saloon? A There
is.

Q How .sany tanles were in this rear room? A About

Q A ! tables? A Yes, s8ig.




31
Q Now the first night _you went there how m'ny people
were there? A As I entered the first night there were about

thirteen p=ople, about.

Q How were they grouped? A Well, they were around at aif-

ferent tables.

Q You tell us that you remember the conversation pretty

well? A Yes, sir.

Q Now just tell us how they were? A Two here énd two
more I believe two or three on that side and there were two
or three more in the rear of them.

Q Now where were the tw: girls sitting the first time
to whom reference was made? A Right Dby my side, at the ad=-
joining table.

Q Where were you sitting? A 8Sitting on the right hand
gl e.

Q If I show you these photographe, do you think you can

ocate where you were sitting? A vyes, sir; I can.
MR, MINTON: I will consent to their going in.

BY MR, LaGUARDIA: ;

"
Q Is this a good 'picture of the rear room? A No, sir.
Q You can't identify it? A No, sir, not the way it

is fixed up.

Q The first night you went there you tried hard to get
irl, aidn,t yeu?,A Yes, sir,

n L JSE R e Tmarincatit™) o V11 anmd + 3 +




32

rect? A No, sir.

Q You tried hard to get one, didn,t you? A I wanted to

get the woman that he saia was going to be there--

Q You asked for one? A I did.

Q You stayed there from two o'clock until what time?
A About four.

Q You drank a good deal that night, didn,t you? A No,
sir; I did not.

Q Hadn't you been drinking at all? A Yes, sir.

Q How many rounds of drinks did you have between two
and four o,clock? A I had about five.

Q About five rounds? A Yes, sir; five or six.

Q Of what? A Beer.

Q From two to four? A Yes, sir.

Q How many rounds did vou have before going to that place?

A None.

Q Are you in the habit of drinimng five or six rounds
in two hours at all times, are you in the habit? A In the
habits of arinking five or sixwithin two hours? Why, yes.

Q Yo wre in the habit? A  Yes.

Q Did you drink five or six rounds every two hours?

A No, sir, 1 didn t drink five or six on this occasion.

Q Did you say that you did? A No, sir; I had five or
8ix drinks offereda, but I didn®t drink them.

Q You looked at them? A I cdumped them.

Q You want the jury to believe vou dumpe Lhe rinks?
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A I certainly do.
Q How many times aid you go to that place to get a girl

vefore that time? A I didnat go there at all to get a girl at

'any time prior to this.

Q@ You knew other officers that had gone there for that
purpose,and had been unsuccessful? A No, sir.

Q Y u didn,t know that? A positively.

Q Isntt it true that jou were trying to get in there in
citizens clothes for a long time on uifferent occasions, and for

the purpose of getting 2 girl there? A No, sir. .

Q@ You deny that? A No, sir.

Q What conversation did you have with Dawson after you
left the place? A About where he had been with the zirl, being
we were out all night from about midnight. ;

Q Your mind was perfectly clear? A At that time.

Q At that time it was? A Yes, sir.

Q Did you make any memorandum at that time as to what"
was sala in the conversation you had with the defendant? A Yes,

sir, I did.

Q@ And what you heard? A wves, sir.

Q Have you that memorandum with you? A No, sir,

Q You destroyed that? A Yes, sir; I did.

Q You called there, you say, the next evening? A 71 did.
Q You hat on the same uniform? A Yee, sir,

Q@ Just prior to cally where had you come from on that

? A Brooklyn,
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Q Then where did you go? A To 38th street and 6th avenue

Q What time daid you get to 38th street and 6th avenue?

A About twelve or half past twelve, around that time.

Q How long did you stay there? A About a half an hour or
‘three-quarters of an hour, something like that.
Q What time did you leave there? A About fifteen or twen-

ty minutes prio to going into these premises.

e |

n
)

Q What time aic you leavé there, if you got there at 12

or you say half past eleven or twelve.
/

Q You stayed ithere three-quarters of an hour? A Yes,sir.

Q What iime was that? A Oh, we left there about one

o'clock.

Q One otclock? A Yes, sir; about that time.

Q Then where ai vou 70? A Right to these premises.

Q Directl here? A Yes, eir.

Q What time i u get there? A About 1.50.(\A\

Q Fow long «iu you stay there? A On the 2nd occasion.

Q fess A We were rhere until about 4.30 in the morning.
Q We re there three hours? A We were.

Q How many urinke did you have in the three hours? A About

‘five or six.
Q Onlyfive or &ix in the three hours, to an hour? A That
is about all.
Q Dia . consume yours? A All but about two.

Q You consumed 111l in three hours but wo drinkse? A YBB,

L re a conversation there I¢



withthe defendaant Daly? A

No, sir.

Q Just off and on? A No.

Q@ You were asking for a girl all the time? A Yes,sir,

&
only what I have mentioned.

Q You were there for that/ purpose of getting a girl?
A If this man was in the habit of procuring girls, yes, eir.
Q@ You were there for the

thie man

purpose of getting

if you coula? A I went there to get evidence.

Q To get evidence meant

to get a girl? A partly, yes,

sir.

2 girl from

-

Q What else? A wfll, any eviaence of a violation of law;

we were there not slone for one particular violation of law.

Q  You were looking for murder? A If such was there,
yes, sir,

Q You daidn't commit a crime, aid you, so that you coula
et a case, uid you? A No, eir.

Q Yo sk ea i to get a girl so that you could get a
case? A Yes, eir, 1 aid.

Q Waat other conversation dida you have there? A We had
a ieneral conversation there,off and on at times.

Q About what? A, Well, I don't remember.

Q You don,t remember that? A No, eir.

Q YOou do remember that you asked him for a girl, and you

remember Lhis obscene and lewd language that you testi-

fieu to before, that you ao remember? A ves, sir.

Q That ie all you remember of the three hours you were

¥
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there? A Yes, sir.

Q You put those things in the affidavit, and you haa been

reading it all the time? A Yes, eir; I made notes of it at

the time.

Q How much did you spend there that night? A Oh, about
probably two dollars I don,t know, I am not sure.

Q About two dollars? A I adn,t know, I am not sure, p

Q How much dia Dawson spend? A I don,t know.

Q Did he spend as much as you did? A I aqp|t know.

Q Ypu spent how much? A A dollar, or two.

Q You know the aifference between a dollar and two, can't
you tell? A I didn t have any account of it.

Q You don't remember that? A No, sir, I doni:t remember
that.

the

Q Diu you put that in the expense account to,police de=-
partment? A Yes, sir.

Q You don:t remember that? A No, gir.

is because you hadnit been reading it over and over

again? A 0, sir. .
Q You aon,t remember that? A No, s&ir.
Q 1t you remember the obscene language? A I do.
How much Gida you spend the niuhi bpefore? A About the
same.
Q How much? A About a dollar or two, I didn t count it.
Q You don,t remember exactly? A No, sir.

Q You remember the obecene language which happened the
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night before? A Yes, sir.

Q What were you arinking? A  Beer.

Q@ What was Dawson drinking? A I believe he was arinking

beer.

Q@ Do you remember? A Yes, sir.

Q You were drinking beer? A Yes, sir.

Q You say that ithe second night one of the women ordered
wine, and by that you neaﬁ sparkling wine champagne? A Not any
woman with us.

Q One woman that vou testified to? A Yes, sir.

Q Orderea wine? A Yes, eir.

Q Is that what you mean, champagne, do you mean sparkling
wine? A It was.

Q That is commonly called champagne? A Yes, sir.

Q You think it was white seal? A I wouldnt't say for sure,

I think.
Q Was that a white woman? A Yes, sir.

Q Pretty sure that you saw some wine in the rear the se-
cond occagion that you were there? A Apparently.

Q It was wine, wasen,t it? A I didn't taste it.

Q Do you know what a champagne bottle looks like? A Yes,
gir.

Q Did it have a cork like a chsmpagne bottle? A ves,sir.

Q The cork was removed without a cork screw? A ves,sir.

Q 0 it must have been sparkling wine of some kina? A It
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must have been.

You put that in vour afficavit, dian“t you? A Yes,sir
» ’ ’

I aia.

Q You were certain it was wine, three pint bottles of wine?
A From what I seen the way I heard them ‘order it.

Q That is the time y u say Daly sat on the woman's lap?

A Right after the firét arink.
(At this point the Court admonished the jurycalling .
their attention to 415 of the Code of Criminal Proced-

ure, and took a recess for ten minutes.)

(After the ten minutes recess 'he examination of the
witness was resumeu.)

Q Now, on the 17th, the second time you called at this
place, you say you left 33th street and 6th avenue about oﬁe
o'Clock, or you got to the premises about one o'clock?

A ves, sir.

Q Is that correct? A No, sir, about one-thirty.

Q Now how 4id you go from 38th street to 6th avenue, in
ordsr to get to 98 7th avenue? A I believe I went to &éth ave=-
nue to 28th street, down 28th streét to 7th avenue, and then
to No. 298.

Q Which egide of the way were you walking on-- down 7th
avenue? A We crossedfromthe east side of 7th avenue to the

west.

Q You walked down the west side of 7th avenue? A Yes,sir,
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Q Who was with you? A On the second occasion Brady, Daws
sonadn myself.

Q Who? A Brauy, Dawson and myself.

Q Dressed in sailors' uniform? A We were.

Q Speak to anybody along the road? A No, sir; Qidntt
see anyboay else.

Q. Sure of that? A Positive.

Q Certain? A Yes, sir; positive, to the best of my rec-
ollection, we met nobody that we spoke to that I know of.
” Q Ae far as you remember did you speak td two girls with
whom you subsequently went into the room? A No, seir,

Q Sure of that? A Positive.

Q That woula destroy this case, wouldn't it?

« MINTON: I object to that.

(Question withdrawn.)
Q Did you stop any place between 38th street anu 6th
avenue an 27th street ana 7th avenue? A No, sir.

Q ©Sure of that? A Positive;

Q Dawson was with you all the time? A Yes, sir.Dawson
wag with me all the time.

Q How many people were working in the 27th street place,
bartencers &%c.,? A Only Alfred Daly in the rear .room; the other
man, ‘the employee, was Dehinu.hhe bar.

Q The only person working in there-- A In that rear
rooms

Q Who was the person who worked in the store? A He told

o TR
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them in the back room, he tola women to sit down or he would
put them out.

Q He dia tell them he woula put them out? A Yes, sir.

Q@ When he said he woula put them out what were they do-
ing? A Walking arouna.
Q Triea "to keep the place quiet, he was endeavoring to
keep” the plaée quiet? A He was.

Q The women grew excited when they saw the sailors in uni-
form? A No,, sir. |

Q Were the Bailors boisterous after having eight rounds of
arinks? A I daidn't say eight.

Q Six? A About that.

Q That didn t make them boisterous at all? A No,eir.

Q They drank just like real sailors? A Orainary men,
young mene.

Q They are young men? A ‘'es, sir.

Q Ordinary young men? A Yes, sir.

Q You playea the part of sailors 'efore, and you knew
how? A We aid.

Q That's why you could rink all evening? A Why I was

arinking 211 evening?

18 that why, to carry on the roll of .a sailor? A Yes,

Q  You wanteu td imprese them you were real saillore? A we

“ j.u.

Q You did impress them? A Yee, sir.

ot THIRR
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Q Is that how you got the girl? A I don,t know.

Q@ Now, you say that Daly was not in charge of anybody
there? A He was 1in charge of the rear room.

Q Who did he have in there, anybody? A No, eir.

Q There was a bartend=r there? A Yes, sir, there was.

Q Was Daly dressed as a waiter? A That all depends on
what you mean.

Q Did he have an apron on? A No, sir; he didn't have
an apron on. |

Q Did he have the usual waiters' coat? A No,“sir.

Q How was he dressed? A Shirt sleeves and collar and
tie.

Q He was serving drinks there? A Yes, sir; he ‘ﬁ?a)

Q That is he would take an order, and- go to the bar
ana come back with the arinks? A +es, sir.

Q 1wake the Luﬁnge? A Yes, sir; he woula.

Q Woula you tip him? A He haa a drink with us.

Q Woula you tip him? A No, sir.

Q You didnit tip him? A No, sir.

Q Did prady order drinks there or buy any drinks?
(No answer.)

Q DialDaly buy any drinke? A o, sir.

Q TFor you? A .ﬂo, sir.

Q@ He did not? A No, sir.

Q Now the third night, how much did Brady spend? A We

weren,t there-~ the second night.

,u‘mlhl)
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Q The sea@ond night? A I don,t remember.

Q About how much? A I don't remember.

Q Did he spena as much as you did-- didn,t he? A I don't
think so. | ' : !

Q You domt think so? A No, eir.

Q Didn't he buy a drink every time you aid in order
to carry along this scheme? A No, sir.

Q He was a silent partner? A ves, sir; he was.

Q jhat is why Beady didn't spend about a dollar? A I
couldn't saye.

Q Dawson spent one or two, and Brady spent something?
. .

A I don,t know what they spent.

Q Did you say that Dawson spent about a aollar ? A I

aon,t know; I didn't count what they spent.
Q Every time that you bouzht a drink did Dawson buy a
arink? A DNo,-eir; not every time.

Q You were the spender of the party? A 2rincipally.

Q Now, aia you have sexual or intercourse with the girl

m
e
-
.

that you had? A No,
Q You dia not ? A No, sir.

THE COURT: An offer to commit the offense charge-
ed here.

Vi, LaGUARDIA: That was not the purpose of the ques-
tion, if the Court pleasge.

BY MR, LaGU"ARDIA:

Q Now, officer, ow long did vou have thies addrees before
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you commenced operations on these premises? A I didn't have

the address until after the first night; when I got the ad-

uress. \

-

Q Do you mean that you were detailed to go to that par-
ticular place? A vyes, sir.

Q When aia you get it?

A Off the window,off of the doore.

Q Were you detailed to go to this place? A Yes,sir.

Q Ey whom? A By the commanding officer of the squad.

Q@ When aid he give you that address? A About a night
or two nights, I believe, before I went up there.

Q You knew you were going there? A I did.

Q Didn't you go there in civilian clothes? A No,sir.

Q Try to get in after hours in civilian clothes? A No.

Q Do you aeny that? A o, sir.

Q You donit aeny that?A Yes, sir; I do deny that I was

there in civilian clothes anud prohibited hours.
Q You have this addaress how many days before you con=-

ceived tihiis scheme? A I uont't say that-- I couldn.t say for

sure whether it was the afternoon of the é6th that T was sent

there, and I got my oraers, r if it was the 15th, it was eith-
er one of the two either the 15th or l6th, because we re-
port every day at one o'clock, and get our orders.

Q Your memory as to what happenéd on June léth is hazy
except for the factsfhat you testified took place in the rear
roola of 298 7th avenue? A Yes, sir.

Q PRverything else you canst testify to with certainty?




A No, sir; I cannot,

Q 'Did you make other arrests that month? A (No,answer).
(At this point the Court admonished the jury and took
a recess until 2.10"p.m.)

\

AFTER RECESS.

o
=

FFYFICER LENDNOUY, recalled.

ROSS EXAMINATION BY MR. LaGUARDIA:

Q

Q Now, officer , what happened between the night of the

1l6th ana the nizht of the 17th of June.
Did you have any conversation with yvour brother officers

about this matter? A After?

Q You were there on the 1l6th and retirned on the 17th?
A ves, sir; not that 1 remember.

-

Q@ When were you there the first time? A The 1é6th.

Q You went there on the 17th? A I did.

Q You had no conversation at all about this case? A I
nber, probably I might have talked it over with my

partner, I aon,t remember.

O

3ut vou aon,t remember that? A probably I might have
talkea it over with my partner, I don,t remember.
jJut you don t remember that? A Probably I might have.
Q 3ut you don,t remember that? A Not to be positive.
Q WNow, will you uescribe Lhe appearance of the woman whom
you said had the broken arm? A e woman was a very light
negress, she was about five foot four, lightly built. o

Q Whnich arm was broken? A Well, that 1 didn®t see.

iac she have her arm in a sling? A' T couldn't see that.
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Q Didn't you testify you saw the woman .with the broken
”
arm? A Yes, sir; -I saw the woman, but I uidn't‘see thr arm.

Q Can you delcribe this man whom you testified had com-
nittea a’lush Job? Ai Yes, sir, he was a man somewhat of ay
build, probably a little stouter. \

Q@ That is all you remember about him? A That 1is all.

Q You don't remember anything else about him? A Clean-
shaven, light complexioned.

Q How old was he? A I should judge in the neighborhood
of twenty five or thirtye.

\

Q On the 17th who else served drinks besides the defend-

ant Daly? A That is all I seen serve drinks was the defend=-

ant Daly,

y

Q That is all? A Yes, sir.

Q Was Brady with u all the time? A on the 17th?

Yes, sir.

Q Was Dawson with you all the time? A Yes, sir, on the
17th.

) 1 the 17th? A Yes, sir.

Q id he leave you at any time.on the evening or the
iorning of the 17th when yvou were in the premises? A No,sir;
I don,t think he aid,

Q He was with vou all the time? A Yes, sir, T believe
he was, I wouldni't say f sure.

nat nign A8 1 At Aly A8 supposed 1 ave thos
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wine, what night was that? AThat waes the 17th.

Q The second time sou called there? A Yes, sir.

é At that time who else served drinks besides Daly? A At
that time, prior to going out, é tall, dark complexioned
young man served the wine.

Q You didn,t remember that beforee? A No, sir; I c¢id not.

Q This just occurrea to you now? A Yes, sir.

Q Was he in charge of the place? A No, sir; he was not.

Q What makes you say he was not? A I coulanft say
whether he was.

Q You couldnit say whether he was or not? A No, sir.

Q You daon't know whether Daly was in charge of the placa
or not? A Only seen him order people around. there.

Before you -0 into the premises Daly was the one who

admitted you, looked you over

rough a little hole, and I

saw him turn on the light in the storm shed, he would turn
on the electric light and look through a hole.

Q Because he let you in, and he was ordering «rinks
and the fact that he looked through a little hole, and from

the conduct of Daly, as vou have testified, you concluded he
was the manager of the place? A ¥es, sir.

Q He didn,t tell you he was the manager? A No, sir.

Q Do you know who owns that place? A I heard a man
named Bellows.

Q Do you know Nr, Bellows? A He was pointed out to me,

wHet r it is him or ! I don,t know,
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s

Q@ You have spoken to nellows several times haveni:t you?

Q Will you describe him to us,please.

THE COURT: The Statute does not read that the p‘er-
son must be the owner of the place. It says, "Who ever
shall keep or maintain". It does not require that the
aefendant should be the owner.

YR, MINTON: Keeping or maintaining having control
of.

THE COURT: A person who has the charge, oversight
or custody of the place, and that fact the jury can deter=
nine from the evidence.

R. LaGUARDIA: I move at this time, to strike out
from the record the testimony given by this witness in
reference to Daly as the nager of that place inasmuch
as that is one of the issues here which must be decicaed

by the jury, and that fact being a conclusion of this wit-

Notion uenieu; exception.
LaGUARDIA:

Q Have you spoken t )awson auring the lunch hour? A I

Q Talked over this case? A No, sBir; I have not.
Q Didn,t say a word about it? A No, sir; not about this

’ 10, sir.

You say during r u made no ther



48
arrests? A T didn't say that-- I might have, I don't remember;

I would have to go and figure my memory back to see.

Q Have you that memorandum with you from which you re-
freshed your memory from time to time in this case? A I have
a memorandum book.
. Q@ I mean concerning this case? A I am not sure, counsel,
I will have to see the start of this book-- no, not this book,

this is only from pctober 14th up to the present time.

Q What were you reading in the court room this morning
and yvesterday morning in reference to this case, your affi-
aavit? A Reading the afficavits,

Q Have you a copy of it with you? A Yes, sir; I have.
YR, MINTON: I will consent it go in evidence,counsel.

¥R, LaGUARDIA: I want to see it.
« MINTON: I object te that unless counsel puts
it in evidence. These are really private papsrs of the
district attorney's office and thie police department. I
will consent to its gzZoing in evidence.
THZ COURT: Did the officer refer to the paper?
. LAGUARDIA: we testified that he referred to it
constantly.
Re MINTON: He has not referred to it on the stand.
He used it to refresh his recollection in this p:qceeuing.
[ understand the rul: o be that if counsel wants it he
wmst put it in evidence.
THR ubufﬂ: Have you it in your possession?

MR, MINTON: T have the original affidavit. here,
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THR COURT: You have access to {it.
MR, MINTON: This paper is the complaint, so-called
in the yagistrates' Court.
THiY COURT: The Court of Appeals held in the first
Becker case that it was proper for mr. McIntyrefo obtain
ﬁossession of thé papers that were used by the district

attorney, Whitman.

. MINTON: This is a court record, and I have no ob-

jection to his having the original record.
BY MR. MINTON:

Q- The affidavit you refer to is a copy of the complaint
which was male in the City Magistrates' Court First Division,

on which the warrant was issued? A Yes, sir.

. MINTON: Now that complaint is here.
v
ave vou a copy of the complaint? A Yes, sir.
R, LaGUARDIA: ay 1 see it?

THE COURT: Yes.
R, MINTON: Therqﬂay be othedprivate communications
narked on this paper in tead pencil,
THT® WITNESS: There are lead pencil notes on the
back of that.
MR, MINTON: The officer states that he has a copy

of the paper in his puBBGBBion; and that it contains pri-

vate memorandum.

COURT @

-
-
=
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«

Q Can you separate that sheet? A No, sir; it is right

on the back of it.

MR. KINTON: I will show to him, and let himsee
it.

THE COURT: I will not allow any memorandum to go
in evidence unless it is for the purpose of impeaching
or coﬁtrauicting the witness.

LR. LaGUARDIA: It is to impeach the witness.

KR. LaGUARDIA: I don't think it is proper for me
to state the groundg,but I will do so,or refrdin from
doing so before this jury.

« MINTON: I object to his stating any grounds .

cou The statement of counsel is immaterial.
.LaGUARDTA, This voluminous affidavit contains
several allegations of ,anc. this witness has testified
that he has no memory of other occurrences, and this is

to show that his testimony was memorized at the time.
COURT: [hat is a matter of argument. You can

refer to that later. The witness told you that he look=

ec at the affidavit, that having looked at it his.recolec-

tion was refreshed, and his recollection having been re=-

freshea he was able to testify. He tells you now that

there is private memoranda on this copy of the affidavit.
e MINTON: I consent that the original affidavit

used in the Police Court go in evidence.
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THZ COURT: Tet the original go in. You can always

refer to the origi al; you need not offer it in evidence.

It is a court record.

MR, LaGUARDIA: I want the jury to have it.

THE COURT: It dqn go to the ‘ury upon consent. It is
a part of the court record.
¥ik. LaGUARDIA: In this court or the Magistrates
Court?
THE COURT: It makes no difference. The papers are
here.
] YR. MINTON: If the Court please, I will offer no
objection to the entire papers goinz in evidence.
R., LaGUARDIA: - I think this officer said this was
an. exact copy?
e MINTOW: He has already said it was.
. LaGUARDIA: And this is the original affidavit,
« MINTON: Yes. t
BY MR. LaGUARDIA:
Q This 1is what you kept with you all the time? A vYves,sir;
I aia,
Q Now on the second night what table wére you seated?
A At the same table.
Q Where was that? A On the left hand side.
Q As you entered? A Yes, sir; as we entered.
Q Who sat at the table with you? A Dawson and RBrady.
Q Anybody else? A No, sir; nobody else; that was all.

Q That was all? A Ves, sir; until the two women came in
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later.

Q0 What time dic they come in? A About a half an hour

pefore I left.

Q@ A half an hour Before vou left? A Yes, sir.

Q How long did you stay with them? A About half an hour
at the same table; I didn,t time it juet only merely giving a
rough guess at it.

Q The same table? A Yes, eir.

Q These two women sat at your table and used offen-
sive language? A No, sir.

Q They did not? A No, eir.

Q Sure you had no conversation with these women outside?
A No, sir; 1did not.

Q You didn,t have any conversation at all? A Only from
the time we left the bremiseu, going over.

Q You talked then? A Yes, eir.

Q Where was the price fixed? A Up in the room.

Q Up in the room? A Yes, eir.

Q There was no price rixed in the saloon? A No, sir.

Q Nothing said about the price there? A No, eir.

Q Nothing said for what purpose you were going over
acroses the street? A, K Yes, sir.

Q No conversation at all about the price in these prem-
'10007 A Not about the price.

Q You had a conversation about the price at the girl's

rooms, is that right? A Yes, eir, the rooms where the girls took

us.
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] Iln;t. it true that there was no conversation about

going to any room, only on the street? A No, eir; in the

rear room of the saloon.

Q Did Dawson héar that? A Daweon did hear it.

Q S0 did Brady? A He was within hearing distance, we were
together there.

Q At one table? A Yes, sir.

Q Where was the defendant? A Standing at the table serve

ing us.

Q He wasn:t there all the time serving you, was he? A No
8ir; he had served others in the rear room.

Q Some of this conversation might have taken place out-
s8ide of the hearing of the defendant, or were you particular
that the defendant be there when talking about these things?

to the defendant
A It would not be fair/to charge against him something he doesnt

now anything about.
Q You wanted him particularly to hear? A I did,
Q That is why you dreessed in sailors clothes, and ask-
ed for women? Al Yes, sir. : !
Q Just to be fair to the defendant? A Yes, eir; I believe
80,
Q Now, didn,t you go there once in citizens clothes?
MR, MINTON: I object to that it has been an-
swered three times.

Q Have you seen these two girle since the 17th of June?
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Yes, sir.

You saw them in court?A I did.

Testified against them? A I did; I saw them since.

o o o >

Where did you see them? A In Part II when the case
was up before Judge Wadhams in the summer.

| Q Talked with them? A No, eir; I did not; they were
there with Thomas Bingle, the man who owned the room we made
the arreet in.

Q That arrest was made for violation of the Tenemeht

House Law? A Thomas Bingle was charged with keeping and maintain-
ing it.

Q Not to 298 7th avenue? A No, seir.

Q That was in other premises? A 215 West 27th street.

Q That is where you went with the women? A Yes, sir;
that is where the women brought us.

Q Arrested them for a violation committed in those prem-
ises? A Yes, sir.

Q You saw these women that you arrested subsequently,
saw them at the Court of General Sessions with this man who was
also arrested? A Yes, sir; eince they served a term.

Q Do you know where they were meantime? A They were sén-
tenced to three months in the Night Court,

Q In thy Workhouse? A. Yes, eir.

Q Counsel asked you about Bingle. Now you say officer
that you made some notes of this transaction on the day af-

ter each event occurred? A Yes, eir; I did.
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Q Subsequently did you transfer the subetance of those
notes to the affidavit which you signed? A I did.
Q That affidavit is substabtially a correct account of
what occurred on thosenights?
MR.LAGUARDIA: I object to that as leading.
THE COURT: I will allow it.
BException.
A Yes, sir.
Q Now, you made this affidavit did you not, on the 18th
of June, 1915? A Yes, sir.
Objected to; objection sustained.
Q Have you made a number of arrests since that day?
A I have.
Q In those cases had you made notes and affidaviti too?
A I have.
Q How many arrests do you ma.@n the course of a month?
A Sometimee two, four, 8ix or ten.
Q Is your work confined to obtaining evidence  against
alleged disorderly houses? A - Yes, sir.
Q Are you required by reason of your work, to remember
conversations and incidente on various nighte? A I am.
Q Do you embody them in an affidavit, and keep a copy of

the affidavit? A I do.

Q You said somebody about this defendantlookdmgthrough a

[

hole? A Yes, eir.




Q Tell us about that? A Thie is a side door of an ordi-
nary corner saloon, and it ie totally dark after hours, you

have to go in the eide door.

Q

during prohibited hours after the legal cloeing hours in a
saloon, and you either nnkg a noise or knock at the door when
the public door is locked, and then this defendant comés to
the door, he turns on the electric light from the inside and

opens & little hole.

Q

and: & 'half inches in diameter.

Q

Q
did.

Q

Q

turned on the electric light, axi we were right under the elec-
tric light.

Q To whom did you give the money for the drinks? A To

the defendant.

Q

I seen him put it in hies pocket, ark aother time I saw him go-
ing in the baroom, whether he kept it in hie pocket at the time
or not I dont't know,

Q How many timee did you see him go back and forth from

the barroom? A Several times.

What do you mean after hours? A After one o'clock,

How big is that hole? A I should juége about two bypdtwo

Is that what you call a peep hole? A Yes, eir.

Did he do that on the occasion you came there? A He.

He looked through that hole? A Yes, sir.

Before he opened the door? A Yes, sir; he did; he

Did you see what he did with it? A Sometimes I-- once
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Q When he brought you drinke did you observe from whence
he brought them? A From the barroom.
BY MR. LAGUARDIA:

Q You stated you made two, four or six arrests, and that-
you closely remember the conversations, is that correct? A That
is what I say here.

Q BRvery day you make these affidavite in order to obtain
a warraht, is that it? A Yes, #ir, this was the reason why I
- did that just for the simple reason that I am out in the morn-
ing and at night, and have different cases in different courts
in five boroﬁghs, 80 in order to keep my memory refreshéd on
each and every case, I got to have a memorandum of some kind.

Q You have experience in obtaining warrants for these
places? A Yes, sir.

Q You know that certain acte are necessary before you

can obtain a warrant? A Yes, sir.

MATTHEREW T. DAWS O N, a witness called on behllf,or
the People, being duly sworn, testified as follows:
(The witnese states he is a police officer attached
to Special Squad 4.)
DIRECT EXAMINATION BY MR, MINTON:
Q Mr, Dawson, are you a member of what is know as Spe~
cial Squad 4 operating from the Commissiocner's office? A Yes,sir.
Q What are the general dutiee of that squad? A Inves-

tigating and obtaining evidence againet alleged disorderly
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houses gambling &c.

Q Alleged disorderly houses? A Yes, sir; uli‘gubnng
houses, any immoral places. |

Q frho Vice Squad, ie it not? A Yes, sir. \

Q Do you know the witness, 6ff1cer Lo;mnn?'A Yes,air. .‘

Q 1Is he a member of that squad? A Yes, sir.

Q Do you remember, Mr, Dawson, whether or nof on the 16th
of June, 1915, you went to the premises 298 7th avenue, south-
west corner of 23rd street? A Yes, sir.

Q What time did you get there? A 2 a. m.

Q In the morning? A Yes, sir.

Q With whom? A With Officer Lennon.

Q Howdid you enter the premises-- state what happened
everything that happened? A Enteredthe prenisu_th‘rough the side
door on West 27th street, and we sat in the rear room.

Q Did you see the defendant there? A I did.

Q Just state everything the defendant said and did? AThe
defendant approached the table at which officer Lennon and I
were seated, and aked "What are you going to have", and Offi-
cer Lennon said two glasses of lager _beer. The defendant went
to the front, and got it, and brought it back, delivered it and
received ten cents from Officer Lennon. Around the door was seat-
ed about eight women, white and colored and about five men,Af-
ter being seated a short while pfficer yennon spoke to the de-

fendant and said,"Can you fix us up with a couple of girls®.

resn
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Q How were you dressed? A As sailors.Officer pennon
said to the defendant"Can you fix ue up with a couple of girl.,
we wanted to have a good time." I would have spoken to the two
girle sitting next to us only I heard one say lonnthang about
a man, and I don't want to get into any trouble.*

Q Did you see some girls sitting near you? A Yes,sir.

Q What kind were they? A Two colored girls.

Q What did the defendany say to that? A The defendant
said, "Oh, that 's all right, one of them was just talking about
her man who is doing five years for white slavery. They are good=
@an you give you a good time, they woni't rob you, it is safe.

Q What happened after that? A Officer Lennon spoke to
the defendant, "How about those two" referring to two white

girles at another table.

Q VWhere were they seated? A At a table right opposite
us. |

Q What did the defendant say with reference to those
two white girle? A He said, "I wouldn't recommend them, they
are two bums, one of them ieg a negro_gucker. and her friend is a
Chinese lover, neither of them ie any good. :

Q What happened? A Officer Lennon spoke to the defendant
"How about that other girl" meaning a colored girl in the out=-
er room connected with the room in which we were sitting.

Q How far away wae that room? A About a distance oflfif-

teen-~- about vwenty feet.

Q What did the defendant say about that girl? A He said,
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"Oh, that one with the broken arm", and Officer yennon says "Yes",
ad he said, "she has a guy already", he said.

Q Did he say anything else about her? A Yes, sir; he
says "she took a man in a hallway to have a screw up in 4lst
street and a cop caught her and hit her on the arm and broke it
with his night stick.

Q Now then did you see any other girls that you havenit
told us about? A Another unknown colored woman entered the
premises, and officer Lennon again spoke to the defendant and
asked , "How about that one who just came in", and he says,"Oh,

I wouldnt't recommend that bum, she has syphilis, she must have
because her man is désed up with syphilie. So she must be the
same.

Q Then what else was said about girls,if you recollect?
A He ouid, "Wait awhile, these other two that went out may
come back, and I will fix it up witk you all right."

Q To whom aid he refer if you know? A The two girle sit-

ting at the table whom we had previously spoken to him about.

Q 'hen did they go out? A They had left about a few min-
utes after we had entered the premises.

Q Then just tell us what you rémember he sald about those
two women? A He told us to wait awhile, they were coming back
and he would fix it up all right for us.

Q Did ymu wait? A We told him ¢t was getting daybreak,and

we would be leaving.

Q How long were you there on thie night? A About two
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hours.

Q During the time, can you state what, if anything you
observed the other occupants of the room doing? A The women
around the place were acting in a disorderly way.

Q What did you see them do, what acts, if anything? A I
saw women going from table to table, and asking men to buy
drinks for them; some women were smoking cigarettes and other
women crossing their legs and exposing their limbs.

Q What color were those women? A Some were white and
some were colored.

Q How about men, how many men in there? A About five.

Q What were the men doing, anything you observed? A The
men were just sitting at the table drinking.

Q Were they white or colored men? A White men.

Q Now when was the next time you entered these premis-
es? A June 17th.

Q Were you dressed in the same way? A Yes, sir,

Q Whom did you go with? A With Officer Lennon and Offi-
cer Brady.

Q Did you see the defendant there that night? A I did,

Q Can you remember the conversation that you and officer
Lennon had with him? A I do.

Q State the Air-t conversation that you remember? A The
defendant approached the table and said to pfficer yennon=-.

to us, "How are you tonight." 'And o{ficer Iennon said "We are
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all right." He ordered a round of drinks, the defendant return-
ed with the drinks, and he\hen spoke, tl::odefcnda.nt again
spoke to Officer Lennon, and said, "rhol_e/girll I spoke to you
about the other night were in tonight and I told them about you
fellows, and they said they would be back, when they come in I
will bring them to your table ". |

Q . Is that all the conversation you had at that time?

A Yes, sir.

Q Then did he do anything that you observed, did the de-
fendant do anything affer that conversation? A Well, a wordy "
argument started.

Q What happened, did anybody do anything there? A An-

unknown woman ordered a round of drinks from the defendant, and

after the defendant had turned with the drinks he sat at the

table with her, and this unknown woman raised her clothes up,
exposing her thigh, and took the money from her stocking, and
paid for the drinks.

Q Who did you give the money to? A To the defendant.

Q Where was she sitting at the time she gave him the money?
A At the table, just about five or ten feet away from us.

Q Will you state whether or not you heard this woman say
anything? A I did.

Q What did she say? A One woman called another woman
a whore.

Q Can you remember '.hut she said? A The other woman

said yes, I am a regular whore and proud of it, and the other
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woman, the first responded with "I am a whore myself, but I

am only a half assed whore."

Q How close were these women sitting to you? A Well, one
of the women was about five feet away, and the other woman was
about eight feet.

Q Now, did you observe any acts or worde on the part of
any other occupants of the saloon, male or female, if so, \
state it, any that you rcmember.k A Well, after the defendant
had served this unknown woman with a drink, he sat down at the
table with her, and this unknown woman got up from the table
and sat down on the defendant's knee and ordered three pints
of lvine, on different occasions, and each time she paid for
the round of drinks she raised her clothes, exposing her thighs
and paid for the drinks.

Q How many people in there at that time? A About six-
at that time-- six women.

Q Did you hear anybody else say anything in there that
you remember? A There was an unknown young man at a table.

Q At what table? A At the same table with the defend~-
ant and this unknown woman were seated, and he said he was just
after coming out of prison after doing six months for 'a lush job
and the police would not have caught him only he was drunk
at the time.

Q To whom did he say that? A To the dofcndmt and this

unknown woman who wag sitting there.

Q Now go ahead did, you see anypther girls that night or
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get any? A Officer Lennon =ethe defendant got up from the ta-

ble and Lennon called him and ordered a round of drinks. This
defendant served them and pfficer Lennon asked him did them
women come in yet" whom he had spoken fo him about", and he said
"Yes, they are in the other room now", The defendant said, "They
are in the other room now I will bring them to your table". ’
He then left the table he was at, went into the room that was
connected with the rear room, and he returned with a girl whom
he introduced as Georgte.
Q What color? A A colored girl whom he introduced as

Georgie.

Q A young girl? A Yes, sir.

Q He left the table? A Yes, sir, and he returned with
another girl whom he introduced as Georgie's sister, another
colored girl.

Q Then what did you do? A The girl sat at the table with
us and this unknown woman asked Qfficer iennon,'did he want to
go across to her house and have a good time", which was directly
across the street.

Q Who asked that? A This woman who was seated with Offi-
cer ennon,

Q A colored woman? A Yes, sir .

Q 1Is that the colored woman the defendant introduced to
officer Lennon? A Yes, sir.

Q Well, what did officer ypennon say when requested to have

& good time? A Officer Lennon agreed to it.
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Q What did he say? A He said, "Yes, he would go across the
street..

Q What did the girl say to you? A She asked me was I wil-
ling to go, and I said yes. Officer Lennon spoke to the defend-
ant, and told him that Officer Brady didn't have any girl.

Q Was Brady in the uniform of a sailor too? A Yes,sir.

Q Then what did the defendant do, when you told him
that you didnst have another girl for Brady? A The defendant
sald ,"I will send Big Tom out to get Annabelle.

Q Did you see Big Tom in the place? A Yes, s:lr.‘

Q What does Big Tom look like? A A colored man; he was
standing right near the door leading to that anteroom.

Q When the defendant said he would send Big Tom out what
did Big\'rom do? A The defendant talked to Big Tom for awhile and

Big Tom left the premises.

Q Aftersyou saw the defendant talk to Big Tom what did
You Brady and the two girls do? A Well, one of the girls who
was seated with Lennon said to him "Come one we will go across
to my flat, and Annabelle will be over shortly. " We left
the premises, and went across the street to 215 West 27th street.

Q How far away is 215 from this saloon? A Well about
50 feet.

Q When you got to these promui where did you go? A We
went upstairs.

Q When you got upstairs did you go in any place? A A

colored woman took me in a room, and the unknown colored woman
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and the unknown colored woman had with Lennon took him into a

roome.

Q What happened without testifying the conversations--
what did you do in the room with this colored woman? ﬁ
Objected to as incompetent and irrelevant. e
Objected overruled; exception.
A The woman requested- |
Q Never mind what she requested. Did you give her anything
A Two dollars.
Q Did you do anything else in the room? A No, sir.
Q Did you look out the window? A Yes, eir; I did.
Q Did you see anybody outside when you looked out? A This
unknown colored woman who wae in this room with me looked out
the window. k
Q I don,t want what she said, did she do anything when
she looked out the window? A She spoke.
Q Spoke to somebody? A Yes, sir.
Q Where? A Down on the street.
Q Did you look out in the street? A Yes,sir.
Q Who did she see §ut in the street?
"Objected to; objection overruled; exception.

A The man referred¢ to as Big Tom.

Q Was that the man you had seen in the saloon just before
you had took the girls out? A Yes, sir.

Q Will you state whether or not this woman who was in
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this room and the man whom you call Big Tom on the sidewalk

had speech with each other? A They did.
Q At the time you were in the room with this unknown col=-
red woman, do you know where pfficer prady was? A Ido,he went E
into some rear room, the rear on the same floor.
Q Alone? A Yes, sir.
Q How long did you stay in those premises, 215 West 27th
street? A Well, about twenty minutes.
Q After that where did you go? A We went back and change d
our clothes.

Q Back to the room? A Yes, sir.

Q Where was that room? A 38th street and 6th avenue.
Q Did she do anything after you gave her the two dollars?
A She took off her outside skirt, and I told her that «=-
Q Did she make any offer to you?
THE COURT: State what she did.
THE WITNESS: She offered to expose her person.
THE COURT: Strike it out.
Q What did she do? (No answer.)
Q What furniture was in the room? And what things, ir
anything did she do? (No answer.)
Q She took off somg clothes, what clothes did she take
off? A The outside skirt,
Q Wae there a bed in the room? A Yes, sir.

Q What did she do?

Objected to; objection overruled; exception.
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A She sat on the bed, and she said "Come on®;."
MR, LACUARDIA: I move to strike that out.
THE COURT: Strike out she said "come omn®: .
Q A2 a matter of fact you did not commit any act of sexual
intercourse with her there? A io. gir; I did not.
Q About what time was it, officer, you left the place?
A Well about somewhere around five o'clock, about five -1nutosﬁ

of five.

Q Will you state whether or not when you left the premis-
es you saw any one that you had previously seen in the back
room of that saloon?
Objected to; objection overruled; exception.
A On the way out I saw standing at the door the man re-
ferred to as Big Tom, the colored man.
Q Did he speak to you, yes or no, ot to your companion?

A Yes, sir; he said something but I don't remember.

CROSS EXAMINATION BY MR, LAGUARDIA:

Q You did not see the derendant, Daly, in the premises
on 27th street, did you? A Not at 215.

Q+ You didn”t see him there at all? A No, sir.

Q At the premises 215 7th avenue, referring to the roa.l-‘
how far away is that from the saloon? A About 50 feet.

Q Across the street? A Yes, sir, a different building.

Q A different building? A Yes, sir.

Q Dhe only place you saw Daly was in the saloon? A In
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the rear room.

Q What was he doing there? A Acting as the man in charge.

¥R

Q What was hedotrk? A Waiting on the tables .

Q On the tables? A\Yu, sir.

Q All you saw him do was wait on the tables? A He com- p
mitted various acts.

Q VWVhat are those acts, won':t you tell us? A Well, allow-
ing this woman 40 sit on her knee and allowing her to expose her
limbs and allowing women to hold this conversation which consist-
ed of vile words.

Q Was he in the room all the time? A Yes, sir; he was.

Q During this conversation? A Yes, sir.

Q Didn,t you testify he was going to and fro to sell
drinks? A I did.

Q Wasn:t he out of the room sometime, wasn:t he? A Yes,
gir; he was.

Q He was out of the room sometime? A Yes, sir.

Q He didn,t hear all this conversation? A He was in the
room during this conz_qrg.tion, I say,

Q What time did you get to the saloon on the 17th? ABout
1.30 a. m.

Q 1.30 a. m.? A Yes, sir.

Q Where did you meet Officer pennon? A That night I met
him in Brooklyn. .

Q And where did you go to? A We went to 38th street and

6th awenue.
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Q How long did you stay in the saloon the night of the

E
e

17th? A About three hours.

Q HOw many drinks did you have? A About five or six.

Q How much did you spend that night? A Somewhere around
a dollar.

Q Can't you remember how much? A Not exactly.

Q Was it more or less than a dollar? A About a dollar, I
couldn't say.

Q How much did I.ennon‘ spend? A I don't know.

Q What were you drinking? A I drank Dbeer.

Q All the time? A Yes, sir.

Q Every time Lennon bough a drink, would you buy a drink?
A No, s8ir, not all the time.

Q Who bought the most? A Officer Lennon.

Q Did you try to get a girl the first night? A We did.

Q Did you succeed? A We did not.

Q You went there for the purpose of getting a girl, did
you? A Not for that purposs,

Q What purpose did you go there for? A To obtain evi-
dence that the law wae being violated.

Q VWere you ever in that saloon previous to the 17th of
June? A I was not.

Q Ien't it true you went in the saloon and had a conver=-
sation with the defendant, and told him you were a Y.M.C.A.

man? A No, sir; I did not.

Q Never had any such conversatien with the defendant?
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A No, sir.
Q On the 18th ahwta time did you go to the saloon on the
18th? A I wasn:t there on the 18th.
Q On the 17th? A On the 17th, I went there at 1.30 a.m.
Q That was the night you remained three hours there? 4
A Yes, sir.
Q How long did you renatn'the night before? A About
two hours.
Q You walked from 38th street to the saloon? A Yes,
sir.
Q Who was with you? A What night?
Q The 17th, the second night? A Officer Brady and Offi-
cer Tennon.
Q What route did you take, how did you get 38th street?
A Through 6th avenue.
Q Where? A 28th street.
Q And where did you go? A Through 28th street to 7th
avenue, and then to the saloon.
Q On which side of the avenue going down? A The right
hand side.
Q Going down? A Yes, sir; going south.
Q So from 38th street you went directly to this place?
A Yes, sir.
| Q Did you have any conversation before the 16th and 17th
as to what you were going to do? A Not that I remember of.

Q Not a word said between the 16th and 17th? A Not that
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I remember of.

Q How did you happen to pick this place out on 7th ave.
and 27th street? A - I didn,t pick it out.

Q How did you go there? A By orders.

Q You received orders as to what violation you were go-
ing to find? A No, sir; there had been some investigation go-
ing on, but I dons't know it.

Q You were eent.thore? A Yes, sir; I was.

Q To see if it was true, To see if it was true,

Q How long were you in the premises, 215? A About 20
minutes.

Q Sure of that? A Yes, sir.

Q You were not there any longer? A No, sir.

Q You were there three hours in the saloon? A Yes,sir.

Q You had how many rounis of drinks? A About five or six.

Q Rounds? A Yes, sir.

Q Three hours? A Yes, sir.

Q About two drinks an hour? A Yes, sir.

Q You were only in the premises fifteen or twenty min-
utes? A Yes, sir.

Q Sure of that? A Yes, sir.

Q A8 a matter of fact you were there about two and a half
hours and in the premises 215, and only twenty minutes on the
saloon? A No, sir.‘

Q You were not? A No, sir.

Q What is the price of beer there? A Five cents.
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Q Then, if you had five rounds, how many people were at

your table? A Three.

Q Three? So five times three is fifteen, is it not?
A Yes, sir.
Q Five times fifteen is seventy five? (No answer.)

THE COURT: Is it necessary to cross examine

the witness on his ability to multiply. Can't you
do that yourself?

MR. LAGUARDIA: As to the amount of money he
spent there.

THE COURT: What difference does that make?

MR. LAGUARDIA: To test the credibility of this
witness. The other officer testified that he spent
two dollars, and this officer testified that he
spent one dollar.

THE COURT: Ask them how they spent the balance?

Q How did you spend the money then? A There was three
at the table, £Lree beers was fifteen cents, and we included
the defendant in giving him a drink, and his drink amounted to
ten or fifteen cents, I don't exmcély remember what he was charg
ing, but he was drinking gin, ani we tipped him ten cents.
Q You did tip him? A Yes, sir.
Did Lennon tip him? A Yes, eir.

You spent about how much? A 1 spent about a dollar.

Q
]
Q A dollar? A Yes, sir,
Q

You donst know how much Lennon epent, Wt you know he
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spent more than you? A Yes, sir.

Q You only had five drinks? A Yes, sir; I did.

Q Did you drink drinks yours? A Yes, sir.

Q Lennon drank his? A Yes, sir; I couldn*t say, I think
he threw some in the cuspador.

Q You didn't throw any away? A No, sir.

Q Used it all yourself? A No, eir, not all of it, I
didn:t finish every glass, I left some in.

Q Now describe this young man who was talking about the
lush job, what kind of a looking young man was he? A Light
comlexioned man about twenty ﬂ‘vo or twenty seven years; he
had a dark suit on, and black shoes.

Q How about this woman who had her arm broken, @id mhé have
her arm in a sling? A I couldn':t see, no, sir.

Q Can you describe her? A I couldn:'t describe her; she
was sitting down.

Q Did you see her at all? A Yes, sir, I saw a part of her,

Q WVas she in the other room? A Yes, sir.
Q Did Lennon see her? A I dono‘t know.
Q

Well, was yennon sitting at the same table with you?

A Yes, air ;he was,

Q Could you see her? A I could see part of her.

Q You c:ouldn';;~ describe her now? A 0Only she "f dressed
in black,

Q Now, will you describe the woman who was buying the

wine, and exposing her lower extremitiep? A She wae a woman
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about twenty five years of age; she was about five foot seven;

she weighed about 135 poundg, 125 to 135; she hed a black suit

on and a black hat.

el
-

White or black? A A white girl.

You say she was drinking wine, what do you mean,

champagne? A I don:t know what she drank, but she ordered wine.

Q
-

Did you see the bottles served? A vyes, sir.

What did it look 1ike? A It looked like a wine bottle.

Q When you say wine, you mean champagne? A Yes, sir.

Q
Q
Q
Q

The corks were removed without a corkscrew? A Yes,sir.
Three pints of that? A Yes, eir.
Sure of that? A Yes, sirjy positive.

Sure that the woman on the defendant's lap is the

woman who was buying all this wine? A The woman who sat on the

defendant'e lap.

Q
Q

Q
Q
Q
Q
at that

Q

Sure this woman bought the wine? A vyes, sir.

Now, who served this wine? A Some unknown man.

It was not Daly? A No, sir.

You don't know who it was? A Yo, eir; I dontt know.
Did you arrest him? A No, sir.

Daly was not waiting on the table all the time? A Not
particular time-~ not at that time.

Where had thies unknown man come from? A He entered

the premises just as the defendant was sitting down &4t the ta-

ble with this unknown woman.

r : \

|
ﬂ rera E
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Q Did he disappear as suddenly as he appeared? A He
wae there when We left the premises.
Q He was there when you left? A Yes, sir.
Q VWas there a bartonder thofa? A Yes, sir; there

Q Who was in charge? A The defendant was apparently
in charge.

Q The defendant apparently in charge? A Yes, sir.

Q Thit is of the rear portion? A Yes, sir.

Q Where was the price made, where did you arrange with
this woman as to how much you should pay her? ‘A I arranged with
the woman I was seated with in the rear room of the premises.

Q VWas Brady there? A Yes, 8ir; he was .

Q Was Lennon there? A He was.

Q Did he arrange his price there too? A I don,t know
what he did.

Q You arranged in a rear room? A Yes, sir.

Q How much was the price? A Two dollars.

Q Was Tennon with you all the time? A Yes, eir; he
was.

Q VNow, where was the girl seated? A One girl was seat-

ed beeide Lennon, and the other girl eitting beside me.

' Q Could you hear the conversation? A Puj of it.

Q Just a part of it? A Yes, eir, a part of it. .
Q Couldn,t hear all of it? A No, eir; not all of it.

I heard no pricé being made or anvthineg else,
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Q You didnit hear what was going on at your table but
you could hear lewd language going on at the other tables,what b

other table? A At the other table they spoke in a loud man-
ner. - g

Q You spoke in a conversational tone? A Well, I don't
say what tone I spoke in, I judge it wasn't very loud.

Q Didn't you want Lennon to hear it, you were out for
evidence? A Yes, s8ir; we were.

Q Important you should corroborate each other? A Yes,sir

Q You were taking pains he should hear everything going
on? A Yes, sir. :

Q' Th price or the fixing of the price is a necessary ele-
ment in the case, wasn,t it? A Yes, 8'r. 4

Q Did you take pains that Tennon should hear you? A I
did. -

Q Did he hear you? A I don:t know.

Q Did you hear Lennon make his price there? A I did not.

Q When did you hear him makeAthe price? A I didn:t hear
him make the price at all.

Q You don:t know what happened in Lennon's room? A I
donit..

Q Did you talk it over with TLennon? A I did not.

Q Did you hear Lennon testify in the court, wheh he
testified against those girle? A No, eir; I did not.

Q Did you testify against the girle? A I did, against

one.
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Q You charged that girl with a violation of the Tene-

ment House Law? A Yes, sir.

Q That is she committed a crime at 215? A Yes,sir.

Q You didn,t say anything about across the street,
she wasngt charged with a crime there? A No, sir.

Q She punished for committing a cfino at 2157 A Yes.
ske was.

Q Now, how many arrests did you make in the month of
aside from this case}

MR. MINTON: He wants to know what other ar-
rests, can you remember whether those cases you
had in the month of June?

THE WITNESS: I don't think I remember.

BY MR. LAGUARDIA:

Q All yoilir effortswere concentrated on this case during
the whole month? A Yes, sir.

Q What was the name of the ship you had on your cap?
A Utah.

Q What name did Lennon have? A I couldn,t BaY .

Q You can,t remember that? A We had various hat bands
and we would change them to suit ourselves.

Q How do you happen to remember the details of all the
conversations, the exact words in the same rotation as you tes-
tified in the Magistrates' Court?

MR, MINTON: I object to that he lc_ud not tee-

tify in the Magistrates' Court.
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Q Did you testify in the Magistrates' Court? A 7T don,t
think so.
Q You are not sure? A No, sir.
Q You don't remember whether you testified in the Mag-
istrates' Court or not? A I do not; I am positive I did not.
MR, MINTON: pye testified againet the women.
)
Q You testified against the women? A I did one woman.
Q Now, have you a c:py of Lennon'e affidavit in your pock-
et? A I have a copy of the affidavit, but not of Lennon,s.
Q Of your own affidavit? AYes, eir.
Q May I see that? (No answer.)
Q Have you any memorandum, private memorandum? A No,sir
the affidavit only.
Q You say you haven;t got a copy of Lennon's affidavit?
A It is a copy of the original affidavit.
Q You had this with you all the time since June 17th?
A Not all the time.
Q You have read it since then? A Refreshed my memory
occasionally when the case was being called.
Q You read it here this morning, out here? A I did.
Q You couddn't remember these words-- what did you do,
memorized that cdnvoraation? A I just refreshed my memory.
Q WVae that affidavit made before the 17th of June? A ¢t
was.
Q How many days before the 17th? A Not before the 17th,

after.
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Q How long after? A A few days after before we secured
the warrant.

Q Did you make any other arrests in your saloon? A I
aid.

Q In this saloon? A Yes, eir.

- Q And in this case? A Connected with one of the nights

of our vieit there,

Q Accused of selling after hours? A Yes, sir.

Q Such as a disorderly houee, or keeping or maintaining
it? A No, eir; no other arrests.

Q VWas any crime committed there in your presence while
you were there? A No, sir. |

Q As far you saw the people were acting orderly? A No,
sir.

Q On the 16th or 17th of June?

. MR, MINTON: I object to that question. It is
calling for a conclusion.
THE COURT: It is cross examination, and 1 will
allow it.
Q There was no crime committed there? A only keeping
and maintaining a disorderly houl.,
Q oOnly vhaf you saw? A Yes, sir.
Q Do you know who the manager of that place is? A My
opinion the defendant was the manager, acting as manager, == I

do not.
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You do not know? A No, eir.

Do you know James Bellows? A No, eir; I do not.

L O O

You have never spoken to him? A No, eir.

Q Do you know Berger? A Only from my vieit to those

premises, on the night of June 1l6th and 17th.
Q You do know Berger? A Yes, sir.

Q What position did Berger hold? A Bartender.

Q Did you testify against nerger at any time? A~ 1 did.

Q When was that? A That was a violation, charged with |
a violation of the liquor tax law,. |

Q You charged him with a vicélation when, on the 17th? A I
don,t just remember.

Q You don't remember? A No, sir; not whether it was the
16th or 17th.

Q You do remember the details of this cpnversation
don,t you? A Yes, eir; I do.

Q You don't remember the date on which you arrested this
defendant, when you charged him with violating the law, and in
which you testified against him? A On the 17th.

Q You testified in the Court of Special Sessions? A Yes,

sir.

Q VWas your testimony in that case true? A It was.

Q Did you testify that Berger served you with drinks?
A I did.

Q Is that true? A Yes, sir.

Q Did Berger serve you with drinks or did Daly serve you
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with drinke? A Both.

Q When did Berger serve you with drinks? A When the
defendant was sitting with this unknown woman at the table.

Q How many drinks did he serve you with? A One.

Q When was that? Was that the last drink you had? A No,
sir.
You got other drinks after that? A yes, sir.

What time did he serve you? A I don't remember.

o o o

You don't remember that? A No, eir.

Q Did you testify what time he served you in the Court
of Special Sessions? A I don't remember just what time I tes-
tified to.

Q Was the time an important element in that case, sell-
ing after hours or not 2 A I can:t remember.

Q You don't remember that? A No, sir.

MR, MINTON:He wante to know what time he was
serving drinks? A After hours.

Q What time did he serve you? A I don't exactly remem-
ber the exact time.

Q Was that an essential part of the case? A Yes,#ir.

Q Did you testify against him? A I did.

Q Testify as to the time? A Yes, sir; I donst remember
what I testified to.

Q You testified on the 26th of October, 19157 A I dont
remember what date I testified.

Q Repeated, A No, sir.
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Q Yet you remember the details of that conversation
that happened on the 17th day of June? And also on the 1léth
of June? A Yes, sir. ‘

Q Because you talked it over with yennon during this
time, and before, didn't you? A I didn,t talk it over with
anybody only from my procuring a copy of the complaint.

Q You relied on that copy to testify, and you don:t even
remember the date you testified in the Court of Special Ses-
sions in the month of Qctober? A No, eir; I don't. |

THE COURT: Do you think the date is of importe-

ance?

MR, LAGUARDIA: As to the credibility, your, Honor
in thies case. The time was the only question there,
as to what time the drink was served.

BY THE COURT:

Q You were in there some time after this night? A vyes.

Q Do you recall that fact? A Yes, sir.

Q You remember making the arrest of a person who serv-
ed with liquor after midnight? A Yes, sir.

Q You testified to the circumstances under which the
liquor was served? A Yes, sir.

Q Although you do not remember the date? A The date of
the vioclation was the 17th.

Q You don't remember the date you were in the Court of

Special Seseions when you testified? A No, sir.
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Q You don't remember what time you testified and said
he served the drinks? A No, eir, I don't remember.

Q You know you did remember at that trial as to the time?
A Yes, eir.

Q How did you know then? A I had it in my memorandum
book. '

Q Now didn't you and Lennon talk this over as to what
you were going to testify to here? A No, sir.

Q Not at all? A No, sir.

Q Didn,t you compare your affidavit and talk it over
thie morning? A No, sir.

Q Did you see Lennon at the lunch hour? A I did.

Q You didn't talk about his case at all? A No, sir; I did
not.

Q Not a word? A No, eir.

Q You haven't talked to him about it since the 17th of
June? A We did previous to the case, when the case was to be
called only to say, "Did you look at your affidavit® and pass
a few words that way.

Q Now what did you eay when you passed just a few words ?
A I 40ld him that I did look at my affidavit.

Q Dia he read you the affidavit? A No, sir. a sort
of a greeting to me in the morning, he says, "Do you know your
affidavit,.”

Q Hw would say that to you? A Yes, eir.
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You had to know that affidavit, is that it? A Yes,sir.

But you had to know the affidavit? (No anewer.)

Q
Q And without that affidavit you could not testify? A No.
Q
Q Were you present when that affidavit was made? A I

Q You were not? A I was.

Q You were? A vYes,sir.

Q VWhere was it made? A In the office at Police pead~-
quarters. '

Q You heard Lennon dictating it? A ¥e: , sir, only Len-
non a.nd I would compare what we heard.

Q You made it up Betwoen you? A Yes, sir.

Q You knew that you put everything in this affidavit
that you thought was necessary to obtain a warrant, ies that it?
A Yes, sir; everything that I thought was a violation of law.

Q Everything that you thought was a violation of law?

A Yes, egir.

Q How long have you worked in that neighborhood, 27th
street and 7th avenue? A Working in that neighborhood about
six or seven days;

Q There was a fleer in the lubor at the time, wasn't
there? A There was some ships, not a fleet that I remember,

Q A good many sailore on shore leave? A Yes, eir; there
were.

Q Coming xxxx from 33th to 27th street on 7th avenue

did you meet these two girls you afterwards saw in the saloon?
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A No, eir; I did not.
Q Have any conversation with them on the street? A No, sir
I did not.

Q Sure of that?A Yes, sir.

Q Wherewas the first time you saw those two girls? A In
the rear room of 29?'.

Q You didn't see them on the street? A No, sir.

Q Had no conversation with them on the street? A No,
sir.

Q You deny that? A Yes, sir.

Q You were there twenty minutes? A Twenty mimutes in 215.

Q Did you have any comversation going from the saloon
to the flat? A I did ndt.

Q You didn°t say a word? A No, eir.

Q Silent all the time? A Yes, sir.

Q Silent going upstairs? A Passing the unknown colored
man he l;id something I don't know what. .

Q Did Lennon have any conversation in going up, where was
he? A He was walking ahead of me,

Q How far ahead? A B8ix or eight or ten feet.

Q Hear him talk? A Seen him talking to her, I don,t
know what they were saying.

Q You didn,t catch one word? A Apparently talking I

didn t hear a word.

Q Were you under the influence of liquor? A No, sir.
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Q On the 16th? A No, sir.

Q Never under the influence of liquor? A No, eir; I was

note.

Q Do you know how much BradySpent that night? A No,sir.

Q You say all you had altogether was five drinks? A Five
or six.

Q Rounds? A Yes, eir.

Q You spent a little over a dollar? A Yes, sir.

Q Lennon spent more than you? A He bought ‘-oro drinks
than I did.

Q How much aid Brady spend? A I don't know.

Q Did he spend anything? A I couldn't say .I bthink he
bought one round.

Q You think he bought one round? A Yes, sir.

Q How many rounds did you buy? A I bought two.

Q You bought two? A Yes, sir.

Q That coet you a dollar? A Yes, sir; pretty near it.

Q How many roundl“did rennon buy? A I dont't know.

THE COURT: Haven't you gone all over that?

BY MR. MINTON:

Q You say that you have a copy of the affidavit on which
the warrant was obtained? A Yes, sir.

Q Is that correct? A vyes, sir.

Q You were present with Lennon at the time that the copy
of the affidavit was prepared? A Yes, sir.

Q Did you read it over after it was prepared? A Yes,sir.
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Q VWas that substantigqlly a true account of the transactioms
of those two nights? A Yes, sir.

Q It was made after your last visit to the saloon?

A Yes, sir.

Q Counsel asked you about your testimony against Ber-
ger, the bartender, in Special Sessions. Will you state whether
or not Berger was convicted on that testimony? A .Ho was.

BY MR. LAGUARDIA:

Q How di& you get into this place, 227? A What place?

Q ‘To the saloon-- how did you enter the place? A Through
the side door on West 27th street.

Q Was the door locked? A It was.

Q Did you rap on it? A Yes, sir.

Q How did you get in? A The defendant looked through a
hole and opened the door.

Q The same on the night of the 18th? A On the night
of the 18th he looked through the door for who it was, and
let us in then.

Q Can you show us the door leading into the premises from
this photograph?

MR, MINTON: I don,t know that that is correct.
As you cannot see the door spoken of.

Q 1Is this a photograph of the premises? A Well, it
could be, I am not sure that those are the premises.
WILLIAM A, BRADY, a witness called on behalf of the

People, being duly sworn, testified as follows:
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DIRECT EXAMINATION BY MR, MINTON:
(The witness states that he is a police officer attached

to Special Squad 4.)

Q Mr, prady, you are a police officer? A I am.

Q on the 17th of June, 1915, you were a member of what is
known as Special Squad 4?7 A Yes, sir, operating from Police
Headquarters-- I was.

Q That is a so-called Vice Squad? A Yes, sir.

“ Q Did you go on the 17th of June, 1915, to the premises,
298 7th avenue? A I did.

Q I# that a saloon? A Yes, sir.

Q Did you go into the rear room? A I did.

Q Howwere you dressed? A Ssblorssyiniform.

Q With whom did you go? A Officer Le;non and pfficer
Dawson. i

Q Did you see the defendant in there? A I did.

Q Did you hear any conversation between him and Officer
Lennon or did you have any conversation with him yoursedf, and
4f s0, state the first conversation that you can recall? A I
heard the defenu.ant say to Officer Lennon, "Those two girls
that I mentioned to you about last night were in tonight, and
they said they would be back-again, and when they come back
again, I will bring them over to your table.

Q Is that all the conversation you heard? A vyes, sir.

Q At that time? A vyes, sir.

Q What time of the night was this? A This was about 1.45
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Q How many people were in those premises when you went

in there? A There were about ten women both colored and white
and five men,

Q Did you hear any conversation between any of the occu-
pants of the room? A I did,

Q Between any women there? A Yes, sir.

Q Can you remember any of that conversation? A I was in

the premises a short while, when I heard one woman call an-

other a whore, and the other woman said "Yes, I am a whore,but
a half-assed whore", and this other unknown woman looked at
my way smiled, and she says, "I am whore, also."

Q Now, did you see any of these women do anything or did
you see the defendant do anything in those premises that you can
recall? A~ Yes, sir.

Q State everything you recall seeing done by the defend-
ant or by people in his presence? A The defendant then left
the room and brought forth a drink to Officer rennon;, which Of;
ficer Lennon then ordered. I was then standing in the room;
this unknown won:;;:tartod an argument, ordered a drink, and the
defendant brought it, and he returned to the table with this
unknown woman seated himself’in a chair, and this unknown woman
got up off the chair, and sat on the defendant's lap, and pulle
ei up her clothes and exposed her thighs and paid for this drink.,

Q Where did she take the money from?A Out of her

setocking.

Q Did you notice anything peculiar about her stockings?
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A Well black stockings she had on. The defendant was
eitting in a chair, and brought three different times drinks,

and this unknown woman paid for them.

Q Rach time where did she get the money? A From her
stocking, and an unknown man was sitting at the table.

Q With whom? A With the defendant and this unknown woman

Q What d}d you hear him say? A He expressed himself
how he just came back out of State prison for doing a lush job.
He admitted being intoxicated at the time or the police would
not have got him.

Q Did you see any more girls in there? A officer Lennong
then called the defendant, and uske& him t> serve him with a
drink, and the defendant got up from the table, and walked over
to our table, and Qfficer Lennon then said to the defendant
"How about those girls", and he said " They are right in the roonf
he said "I will bring them to your table in a little while."
Then the defendant left that room, and walked into another room,
and brought forth a colored girl.

Q Do you know her name? A Georgie.

Q What did he say when he brought Georgie in? A "This
is Georgie, she is a good little kid, she will treat you right .*

Q Who did he say that to? A To Lennon.

Q Where were you sitting? A Beside Lennon.

Q What is the next thing happened? A The defendant
brought in another gir) and introduced her as Georgis's

sister,
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Q Do you know her name? A Geraldine.

Q What did he say about Geraldine, if anything? A She
is Georgie's sister, and she will treat you right.

Q Who was she delivered over to, so to speak, to whom
wags she delegated? A To Officer Dawson.

Q Was anything said about you and a girl? A Officer
Lennon then said to the defendant"How about my friemd here,mean-
ing me.

Q Who said? A The defendant then said, "Why I will get
Annabelle for him", He then walked over to a colored fellow
standing there, ealled Tom, and spoke to Tom regarding--

Q Did you hear what he said to Tom? A Regarding this
colored girl-=-

Q You didn't hear what he said? (No answer.)

Q You heard him call to Tom? A ves, sir.

Q After he spoke to Tom what happened? A This here un-
known woman that accompanied Lennon says, "Come over to my
flat,

Q Where did Tom go? A He went outside.

Q Where did you go? A This unknown woman said, "Come on
acroes the street to the flat, and Annabelle will be around in
a little while.®

Q Did you go to the flat? A Yes, sir.

Q How far away from the saloon? A About three doors west
of the saloon, across the street, 215 West 27th street.

Q Whatfloor did you go on? A The firgt floor,
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VQ Where did Lennon go if you know-- also up to the first
floor? A The three of us walked in the rear room, and these .
two unknown women called Officer Dawson into the room, and I
was to wait for Annabelle, and this othercolored girl called
out, and says, "Where is Annabelle".
Q Did the woman say something out of the window? A Yes,
8ir. y
Q Did you look out of the window? A No, sir.
Q Where were you? A Standiag like in the hallway.
Q Did you see anything go on between Lennon and his girl
and Dawsunand his girl? A No, sir.
Q How long did you remain in there? A About twenty or
twenty five minutes.
Q You waited for the girl in a room? A Yes, sir.
Q She didnft come up? A Yes, sir.
Q Where did you go? A We left the premises about five a.m
Q Will you state whether you saw anybody on the street
that you had heretofore seen in the saloon? A Yes, sir.
Q Yes or no? A Yes, sir.
Q Who? A This Thomas Dingle.
the
Q I8 he n colored man with whom the defendant had a con-
versation just before you left tie !aloou? A It i.l.
Q Were you present at the time that Officer Lennon pre-
pared the affidavit on which a warrant was obtained from the

City Magistrate? A I was.

Q Did you read over that portion of the facts that you
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were familiar with? A Yes, sir.
Q Did you take a copy of it for your own use? A I did.

Q That was upon the 18th of June? A Yes, sir.

Q The day after your visit to the place? A Yes, sir.
Q Did that affidavit oubstanttaily state the true facts

which you witncssed in those premises? A Yes, sir.

CROSS EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:

Q When did you first hear about this 298 7Tth avenue?
A On the afternoon of June 1léth.

Q You didn:f go over there with @fficersLennon and

Dawgon on the 17th, did you? A Idid.

Q Were you with him?A Yes, sir.

Q Were you there on the 16th? A  No, sir.

Q You didn,t go the first day? A No, sir.

Q You went the second day? A Yes, sir.

Q Did you have a conversation with Lennon and Dawson
about it? A No, sir.

Q You did not? A No, sir.

Q What did they say to you? A I knew I was going up
there.

Q How did you know? A Because yennon and Dawson said
that I was to go with them.

Q They didn t tell you what they you going to do? A I
knew I was going up there.

Q How did you know? A Before Lennon and Dawson said I
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was to go with them.

Q

They didnst tell you what you were going to do? A I

didnst know, no, sir.

Q They said they were going to 298 7th awenue? A yes,sir.

Q Not another word? A No, sir.

Q Said you were going dressed in sailor's clothes?A Yes,
sir. ’

Q You didn,t know what you were going there for at all?
A No, sir. )

Q No idea at all? A No, sir.

Q Never said a word about it? A No, sir.

Q Now where did you meet Lennon and pawson? A on the
southwest corner of 38th street and 6th avenue.

Q You met them there? A Yyes, sir.

Q Where did you put on the sailor's uniform? A On the

Southwest corner of 38th street and 6th' avenue, a four story

brick building.

Q
wait for
Q
Q
Q

o'clock.

Q

How long did you wait for them there? A 71 didn“t
them, I met them there on the corner.

What time? A Around 12 o'clock,.

Around 12 o'clock? A Yes, sir.

How long did you stay there? A Until about one

How did you go to 27th street? A Came out of the

building, walked south on 6th avenue to 28th street and through

28th street to 7th avenue, and into the premisesR98 7th avenue




6n the south side of the street.
Q Meet any colored girls on 7th avemue? A No, sir.

Q Sure of that? A Yes, sir.

Q Didn,t you meet these two colored girls that you pick-
ed up on 7th avenue? A No, sir.

Q Very sure of that? A vyes, sir.

Q 'Did you hear the colored girl make a price with them?
A No, sir.

Q Didn,t hear that? A No, sir.

Q. Sitting at the table? A No, sir.

Q Were you sitting next to Dawson? A I was sitting
nest to Dawson.

Q Did you hear anything Dawson said? A No, sir.

Q You didni:t hear that, but you could hear what was going
on at the other tables? A Yes, sir.

Q You couldn;t hear what was going on at your own table?
A Yes, sir, I could hear it, yes, sir, if I was paying atten-
tion to it.

Q Could Xou hear, yes or no? A No, sir.

Q You couldn,t hear what was going on gt your own table?
A Different times I could.

Q Someiimes you could not? A vYes, sir; sometimes I
could not. Y

Q How big wasthis table? A A regular ordinary table,

seat five to it. . |

Q Vas Dawsonwhispering to this girl? A vYes, sir. -
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Q He was whispering? A Well, I couldn't understand
every word hq said,

Q You were there to get evidence, weren:t you? A I was.

Q It was necessary to get the conversation, wasn't it?
A Yes, sir.

Q You paid attention to what he was saying? A I did.

Q Well, then did you hear everything that he said to
this girl? A No, sir; 1 did not.

Q You heard everything else going on in this :saloon?

A Yes, sir.

Q Dic you hear them have any- conversation crossing the
street, did Lennon have any conversation crossing the street?
A I don't know.

Q Who did you walk with? A Alone.

Q How far behind Lennon were you? A About seven maybe
eight feet.

Q Did you go upstairs in this apartment? A vyes, sir; I
did. "

Q Did you go in there with the two girls? A vyes,sir; I
did,

Q Who? A The girl named Georgiaaa.

Q Did you say you didntt have a girl? A No, sir.

Q Did Annabelle come up? A No, sir.

Q How many girls were there? A Two girls.

Q When did you give the girl,-- A I was with Officer

Lennon«-
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Q What time? A I was up there the day following that

ni;ht, I was executing this warrant, and 1 wanted to make my-
self good with this unknown woman.

| Q When one officer went in and paid hor; and came out,
you went in to have sexual intercourse? A No, sir.

Q Didn't you just now say that you gave her money?

. A Yes, sir.

Q Is that so? A Yes, sir.

Q -Are you accustomed, is it a habit in getting viola-
tions in the Tenement House Law for t'ot men to go with the
game woman? A We weren't looking for a violation of the rene-
ment House Law.

Q You were not? A We were in one way ana in another
way we was not.

Q What charge did these women have to meet in court?

A A violation of the Tenement House Law.

Q You were looking for that violation? A Y‘l, sir.

Q You say you were not? A Well, for the disorderly
house part as well, a violation of the Tenement House Law.

Q Did you testify on that case? A Noypir.

Q You gave this two dollars out of the kindness of your
heart? A I did.

Q Did you charge it in the expense account? A ves, sir.

Q Out of the kininess of your heart you gave two dol=-

A
lars in city money?To execute the warrant the following night.
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Q When did you give the two dollars? A That night.
Q How long were you in the premises? A About twenty five
minutes.
Q In the room with her after you gave her the two dollars?
A Four or five minutes.
Q How long was your predecessor in the room? A I don:t
know; I didn,t have a watch in my pocket.
BY THE COURT:
Q What did this woman do, when you gave her the money?
A She told me it cost two dollars, and I gave her two dollars.
Q Gave her two dollars? A Yes, sir.
Q After you paid her this money did you do anything? A No,
sir. |
‘Q She was in this room? A Yes, sir.
THE COURT: Now, can,t you state the reason?
The defendant 's counsel agked you why you gave
the defendant this twp dollars.
THE WITNESS: I gave this witness two dollars
because I knew I was coming back in a few day; to
execute the warrant, and this unknown woman-- I went
in and had a few drinks with this girl who was sup~
posed to go with me; she wasn't around and I want-
ed to go back another night for this unknown woman
on the warrant.
MR, LAGUARDIA: I have a right to continue.

THE COURT: VYes.
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MR. LAGUARDIA: I want that question fully
answered. \

A I gave this woman two dollars.

Q Give the reasons? A And she said, "All right." I gave
thie unknown woman two dollars for the purpose of securing evi-
dence for a violation of the Tenement House Law, and I knew
i was coming back in a day or two to execute the warrant charge-
ing this woman with a dilorderly hoﬁuo, and for accepting the

I placed
money for that purpose, and I knew if/this unknown woman under
arrest at the time I could not place the defendant under arrest,
and I told this unknown woman I would be back in a fey nights,and
she said all right.
BY MR. LAGUARDIA:

Q Were you alone in the ¥§om when you paid her the two
dollars? A I was.

Q You knew that your brother officer had been in the
room with her? A I did.

Q Did he say anything to you when he came out? A I dont
remember.

Q You don't remember that? A No, seir.

Q You went right in after he came out? A Yes, sir.

Q How long was he in the room with her? A About eight
or nine or ten minutes.

Q He came out and you went right in? A Yes, sir.

Q In your anxiety to bok at thip woman because you were

back

goingato execute the warrant? A Yes, sir.

Q That is the best excuse you can give? A Yes, sir.
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Q Did you get impatient waiting for Annabelle? A No,sir.

Q Kind of disappointed she didn't come up there? A No.

Q You said that you had several drinks? A Yes, sir.

Q How many did you have? A Four or five.

Q How much did you spend there at the saloon? A Well, a
dollar. |

Q About a dollar? A vyes, sir.

Q About how much? A About a dollar.

Q How much did Dawson spend? A I dontt know,

Q You don,t know? A No, sir.

Q Every time that pawson bought a drink did you buy a
drink? A No, sir.

Q So Dawson bought more drinks than you? A pe might
have.

Q How many drinks did yennon buy? A I don,t know.

Q Did he buy more drinks than Dayson? A I don,t know.

Q You were there to.drink? f‘ I didn,t pay much atten-
tion to how many drinke each one béught.

Q You spent about a dollar? A Yes, sir,

Q How many at your table? A There were three of us for
awhile, and after awhile thee; two unknown women.

Q How many drinks did the two unknown women have with
you? A One or two.

Q What were you drinking? A  Beer.

Q How many roundse of drinke did you buy for your dollar?

A Idon,t quite remember,




102
Q You spent a dollar? A I don't quite remember how
many I bought.
Q How long were you in that saloon? A From 1.30 to 4.30.
Q About how many drinke in three hours? A About five.
Q You spent a dollar?
MR, MINTON: I object to that.
Q Four dollars spent in three hours?
Objected to.'
Q Which ;1de of Tenth avenue did you walk down from 38th
street? A on the west side. |
Q The west side? A Yes, sir.
Q You didn;t meet any girle there at all? A No, sir.
Q Sure of that? A Yes, sir.

Q Just as sure of that as you are of the kindnese of

your heart? 3
Objected to; objection sustained.
Q Did the women have anything to drink? A Yes, sir, they
had two drinke.
Q What did they drink? A I can't remember.
BY MR, MINTON: -
Q Who is the commander of your squad? A Detective
Sergeant Donnelly.
PATRICK H. DONNELLY, a witness called on behalf
of the People, being duly sworn, testified as follows:
(The witness states he is attached to the Detective Squad 4)

DIRECT EXAKINATION BY MR, MINTON:
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Q Donmnelly, you are a firt grade detctive? A yes,sir. ]

Q At present are you the chief of Special Squad ,No,4?
A Yes, sir.I have charge of that.

Q How long have you hae charge of that squad? A For
about two years.

. Q@ In June, 1915 was ,fficer prady also Officer Lennon and

Officer Dawson m?mberl of that squad? A vyes, sir, they were.

Q They worked under your personal direction? A Yes, -{r.

Q Your office is in police headquarters? A Yes,sir.

Q You have no connection with an precinct? A No,sir.

Q Is that squad, the one that ies known a8 the Vice Squad?
A Called that.

Q What are its duties? A To suppress gambling and disgor-
derly houses and the like.

Q Now, officer Donnelly will you state whether or not
you know the premises No, 298 7th avenue? A vyes, sir; I do.

“Q pave you ever seen those premises? A Yes, sir.

Q On various occaeione prior to the 16th of June, 1915?
A Yes, s8ir; I have.

Q Now long prior to the 1l6th of June, 1915, can you state
whether or not you had any conversation about those premises
with officer Lennon?

Objected to.

THE COURT: Just a categorical answer.
A Yes, sir.

Q Will you state the date that you had that conversation
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with officer yennon?
Objected to; objection overruled; exception.

A No, eir; I don,t just know the date, a few days prior,
probably the day before June 1léth. a few days prior to that, to
the best of my recollection.

Q At that time state whether or not you gave officer Ten-
non or any other officer any directione? A 7T did.

(No cross exnmination.i
Iﬁ. MINTON: The People rest.
MR. LAGUARDIA: I move to dismiss if your Hono£
please, on the ground that the people have failed to

show a prima facie case against the defendant, and on the

ground that the People have failed to show that this defend-

ant kept and maintained a disorderly house within the mean-
ing of the lawor had any knowledge of the acte committed

by theee women in any other place, assuming that nny'ant

was committed.
Motion denied; exception.
DEFENSE, -
JAMNES B TROMBETTA, awitness called on behalf of
the defendant, being duly eworn, testified as follows:
DIRECT EXAMINATION BY MR, LAGUARDIA:
Where do you live? A 224 West 27th street.

What is your business? A I am in the printing bueiness.

L O o

In business for youreelf? A vyes, sir.

Q@ Do you live near 298 7th avenue? A About a half a

block away.
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Q On the morning of the 17th of June, 1915, were you
in that saloon? A Yes, sir,

Q What time did you get there? A well, I couldngt state
definitely, I should judge about ten after one, betwean one and
half past one.

Q How long did you remain there 2 A Until about a quar-
ter after three. ‘

BY THE COURT:

Q What time did you reach there? A 10 or a quarter
after onc.,

BY MR, LAGUARDIA:

Q Did you go in the rear room? A Yes, sir.

What time did you leave? A About a quarter after
three.

Q Did you see three sailors there? A Yes, sir.

Q Would you recognize them if you saw them afterwards?
A Well, now, I donst know if I could or not, I might or might
not.

Q Dressed in sailors uniform? A Yes, sir.

Q Did you see any girle sitting at their table? A No.

Q Was any girl sitting at their table at any time that
evening? A Not while ; was there. \

THE COURT: Do you deny that any women were
in the company of the police officers?
| MR, LAGUARDIA: The defenee ies a denial that

“
any women were in the company of the police officersy
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BY MR. LAGUARDIA:

Q Did you see that night any woman buying wine in that
place? A No, s8ir.

Q Did yéu see the defendant it on the lap of a woman
or the woman sit on his lap? A No, sir.

Q Drinking oh.apagﬁe?rA No, seir.

Q Did you see the officers or the sailors leave the
room? A I believe they were théere when I left.

Q You.left them there? A Yes, sir.

Q You left at a quarter past three? A Somewhere around
that time.

Q Did you hear any girl say that she was a whore, and
the other "I am a half-assed one"? A No, eir.

Q' Did you hear any vile or filthy language used? A Not
while I was there.
CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:
What do you work at? A In bueiness for myself.
WhereTX 396 proadway .

How long in business there? A Close to a year.

L O o o

How long? A Close to a year.
‘Where

Q/Were you in business before that? A Working for the

firm I took over.
Q What firm? A M. & G. Beck,
Q Where ie their place of business? A 37 Wall street.

o

Q How do you happen to remember the 17 th of June, 19157
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A I was on my way home from a ball. ' :

Q VWhat was the name of the ball? A The Times gquare | s
Newspaper Club. ﬁ

'

Q How many other times have you been in the back room?
A I wasn't in the back room ;ery often, but I was in the place.

Q How often? A Three or four times a week.

Q You have been in the back room? A Yes, sir.

Q Did you always atay‘there until three or five o'clock?
A No, sir.

Q You know Daly pretty well, don't you? A Yes, sir, I
know him from working there.

Q He manages the back room in the place nights, doesn't
he? A I doni't know, his job was a waiter as far as I know.

Q He has charge of the back room, hasn't he? A vyes,sir,

Q He orders and serves drinks? A vyes, sir.

Q fhe only other man in the place is the bartender?
A To my knowledge, yes, sir.

Q As I understand it you spend ‘one or three or four
nights a week in there? A Not in the back room.

Q Where? A In the man,s place because he is a friend of
mine.

Q You generally stay there until 3.159? A No, eir; I
sometimes don't stay there un?il closing time.

Q Do you know Geraldine, a colored girl? A No, sir. .

Q What is that? A No, eir.

Q Do you know Georgie? A No, eir.
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Q Did you ever see colored women in the back room? A VWell,

I1did once in awhile.
Q How often? A Well, that I couldn*t state.

Q How many colored women at times would you see in the

back room? A Well, on the night of this affair, I have seen--

Q I don't want the night of this affair. I want any time-

how many colored women did you see in the back room? A Never

seen more than one at one time.

Q How many did you see the night of the 17th? A I think

I saw, pretty sure, I saw two at one table, and two with the gen-

tlemen at another table.

Q Two white gentlemen, weren't they? A I think they
was two. o

Q There were white and colored women? A Sure they
were colored.

Q It wouldn,t have struck you as being anything unusual
that they had been white? A Yes, eir; it would.

Q Have you ‘frequently seen white men with colored
women in there? A No, e&ir; not in that place.

never

Q Colored men with white women? A I have/seen that.
BY MR, LAGUARDIA:.

Q You went in there at 1.10? A Well, I wouldn“t say on
the minute, around that time. |

Q You were seryed with arinke in there? A I had a

arink there.

Q How many drinke did you have between 1.10 and the time

:

-
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you left? A I couldn't say.
Q What is that? A I couldn't tell you that.

Q About_:g;\f:my? A Well I wouldn't say, about five

or six.

Q What were these sailors doing? A They iere talking ahonfg

themselves. y

Q Did you see Daly talk to them? A vyes,sir; I saw Daly
speaking to them.

Q You heard Daly speaking to them? A Yes, air.

Q To the best of your recollection it wae 3.15? A About
that time.

Q You thought these men were sailors, didn’t you? A Well,
yes, sir.

Q You had no idea they were police officers, did you?

A No, sir.

BY THE COURT:

Q Had you ever seen any persons attired in sailors clothes

in this saloon before that night? A Well, I will tell you, I
never did, no, eir.

Q Was there anything that night to attract your inter-
est because of these men attired as sailors? A Something un-
usual for me to see in there.

Q Because these men wore sailors uniforms? A yes, sir.
BY MR, WINTON:

Q It was unusugl to see sailors in the place? A Yes,sir,

because I never saw them in there before.

Q How far were you seated from them? A ¢ should judge ,

=
-
S



110

I think over eight feet, not even that much.

Q How many sallors did you see? A Three.

Q And the defendant was engaged in ooﬂverlation with them? £ ===
A Well, not all the while I was there, he spoke to them.

Q During part of the time while you were there you
spoke to the sailors? A No, sir, not a ] gréutor part of it,
only once when they wanted to have something to drink.

Q Was the d=fendant seated at a table? A No, sir.

Q Did yoﬁ see any women in that place that morning?

A Well, I‘ stated before that I saw two colored women at one
table and two colored couples at another table.

Q Do you know what those women were doing, if any-

thing? A Wel}, to my knowledge they were just drinking and

nothing else,

Q You had seen them before, hadn,t you, on other oc-
castons? A I had not, no, eir; I couldn‘:t say that.
BY THE COURT:

Q What were you doing there? A I just stopped in to
have a drink.

Q How many drinke did you have? A Well, I couldn,t say
Just how many, I should judge about a half a dozen.

Q. Anybody in your company? A No, eir; there was no-
body in my company, but I had a drink with the waiter, and that
was Al Daly.

Q How long have you known the défendant Al Daly? A Just

from going into the place,
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Q How long? A I should judge abouf“;?otty near a year.
Q What is your business? A Pringing buuinq-l.
Q 'iure ie your place of business? A 396 Broadway.
Q How long have you been in that business? A About
a year.

Q Do you do any work for the owner of this saloon?
A Well, I done one job for him.
BY MR. LAGUARDIA:

Q Do you know the ownér of the saloon? A Yes, sir; I
kﬁ@w him personally.

Q What is his name? A James Bellows.

Q You kno:??dafeﬂdint was only a waiter thor;? A Yes,sir.
BY MR, MINTON;

Q You knew those were cblored prostitutes you were
sitting around with? A There was nothing to make me know that.

Q You had no suggestion that they might be prostitutes?

A No, sir.

RANGIE SMILE, awitness called on behalf of the de-

fendant, being duly sworn, testified as follows:

(The witness etates he lives at 315 West 23rd street.)
DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:

Q What is your business? A I aﬁ an importer and man-
ufacturer of RBast Indian condiments.

Q You are an Rast Indian? A Yes, eir.

Q Do you know the defendant, yr, Daly? A Yes, sir.

Q Do you know the premises 298 7th avenue, the saloon
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of Mr, pellows? A Yeés, sir.

Q oOn or about the 17th of June ,1915, were you in the

rear room of that saloon? A Yes, sir.
Q Do you remember seeing three sailors there? A Yes,sir
Q Anybody s®itting with them? A No, sir.
Q Did you see any women sitting at their table? A No,sir
Q Did you hear or see any women go inté her stocking

to get out money to buy wine? A No, sir.

Q See any woman buy champagne? A No, eir.

Q Did you see the defendant sitting on the lap of a woman
or vice versa? A No, sir.

Q Was there any filthy or vile conversation between the
women in the place that night? A No, sir.

Q Using obscene words? A No, eir.

Q What time did you get there? A wenty minutesafter
after one o'clock. .

Q What time did you leave there? A About half past two.
CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:
Q You remember the 17th particuinrly, do you? A YOl,iif,

the earl% part.

Q That ie because you saw three sailors in there? A No,

sir.

Q What ie that? A No, eir. :

Q You had seen aui%orl in there before? A No, sir;
that is the first time I seen them.

Q The firet time you had seen sailors in there9 A . es,sir
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Q Did you see them in there after that? A Well, I have
never been there very often in that place, only once in awhile.

Q You know that is the most motorious place in the sec-
tion? A The only night I seen~--

Q You know that is the most notorious saloon in that
section? A I don't understand.

Q You know it has the reputation of being the hang-
out of prostitutes, donit you? A No, eir.

Q VNever heard that? A No, sir.

Q Where do you live with reference to it? A My business
addregs ig -~ I live at 41 East 22nd street-- and my office-~

Q Where do you live? A 315.

Q What? A West 23rd street.

Q 23rd street? A Yes, sir.

Q Is there a saloon in 23rd street? A yes, eir] lote
of them.

Q How did you happen to come to this saloon? A Well ,one
of my Indian chefs that I brought from India lives on 7th ave-
nue, 304, and I was vieiting him that night, and before I go
home .

Q Where do you vieit him? A In hie house.

Q Where ie it? A A few doore from thie saloon,

Q You visit him every night? A That night I happened
to call at this saloon.

Q What time did you go to vieit your chef? A At half

past nine or ten o'clock.
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Q Why do you have to visit your chef every night? A 1In

his house.

Q Why? A Because that is my private business.

Q Your private business? A Yes, sir.

Q You don:t want to tell this jury why you have to visit
Your chef at midnight every n:l'ght? A I go to ask him the news,
how is everything at the hotel.

Q Midnight? A Rvery night at ten or half past ten.

Q Had you been in to see your friend before you wen into

the saloon? A Yes, sdr.

Q Did your chef go to the saloon with you? A No, sir,I hsa
who

a friend,ie from San Franciseco vieiting me on that night, and

I took him down to the saloon.

Q The friend from San yrancisco went to see the chef
too? A Yes, sir.

Q What hotel does the chef work at? A The Hotel Bres-
lin.

Q What connection have you with the Breslin? A Why, I
brought thie man from India and he /is working for me. .

Q He is working for you? A Yes, sir.

Q In the Breslin, isn't he? A Yes, sir.

Q You haven:t got anything to do with the Breslin? A It
is like this. I place my chef and then‘he pay me so much,I
get the commission, so much a week.

Q You went there to get a commission on this night?

A No, sir; I just asked him the news.
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Q What did you want to know the news about the Breslin?
A That is my business.

Q Why did you want to know? A I said have you got curry
powder &c, I find out what he has got.

Q You go there every night to find out? A Yes, sir;
and the next morning I send my preparation to the hotel.

Q That is the reason you went to see your chef every
night? A Yes, eir.

Q Did you take your chef out to have a drink? A No, sir;
pot that night.

Q BREver bring him into this saloon to have a drink? A No,
8ir; he dont drink. I drink.

Q You went into the saloon about what time? A 1 went
in there twenty minutes after one.

Q From ten o'clock until twenty after one were you with
thé chef? A No, sir; I was at his house.

Q You were at his house? A vyes, sir; the first time be-
fore the saloon closed up, and I wanted to know --

Q With your chef from a quarter after ten to half past
one or 1.207 A About twenty minutes to one until a quarter
after when I left his house.

Q I asked you how long you were with your chef at that
time-~- all that time talking about the kind of curry he ﬁlﬂ used

at the hotel Breslin? A And sending stock and things like

that.

Q You went in the saloon alone? A No, sir; with my In-
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dian friend who came from San Francisco. His name i- Ran sann.
Q You mean the West Indies? A No, sir; I am not from
the West Indies.
. Q@ Now is this chef's place that you entered on tho

north of the

saloon or south? A The uptown side, the same

side.

Q Do you know Daly? A I just seen him in and about
the saloon.

Q How long have you known him? A It is about a few
months going there, and I seen this man he used tou ia.it on
me and probably sometimes I seen him behind the bar, T don't

know him personally only I know the time I had been into the

saloon when I seen him there.

Q Did you give them your address when you were in the
saloon? A No, sir’

Q You donyt know how they found you? A No, sir; they
found me, of course, a few days after I went there, and they
told me the thing like this, and I said I would be very glad
to tell the truth. '

Q Did you see some women in there that night? A vyes, sir
I did,

Q How wany women? A Let me see, four, about five or
8ix.

Q This is between the hours of 1.20 and 2.30? A Yes, sir

Q They were prostitutes, voren:t they? A 1 don't know.
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Q They were alone, some of them? A Two girls alone.
Q You thought they were prostitutes, d1dn8t you? A No.

Q You didn't suspect that two women sitting alone in

that room between 1.20 and 2.30 might be prostitutes? A Why
should I, In every hotel and restaurant women are sitting
around.

Q It never entered your mind to think anything of the
kind of these two unattached colored women that they might be
prostitutes? A No, sir.

Q You never thought of that? A No, sir.

Q Did you see any other colored women: with men? A vyes,

Q With white men? A No, sir; with colored men.

Q They were drinking? A Yes, sir.

Q Was Daly serving them with dr anke? A ¥Yes, sir; they

were served with drinks. G
Q Did you see Diiy talking with the sailors? A yes, sir.
Q Quite a conversation with them, hadn't he? A Well, thdy
were talking; I didn,t keax ®x pay attention to what they
werec talking about, the words, they were talking about ma-
chinery amd steamships and things like that.
Q Do you know a girl named geraldine who li¥es in the
neighborhood? A No, sir; Idon't know her.
Q One named Georgie? A No, sir.
Q Did you see the sailors go out? A Yes, sir.
Q You were there when the sallors went out? A Yes,sir;

I wae there when the sailore went out.
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Q With whom did they go out? A First the girls walked
out, and they went at the same time.

Q With whom did they go out? A’ Themselves.

Q How about the girl that went out? A She wcikod first
and they walked after the girl.

Q The two girls walkod/out? A Yes, sir.

Q The sailors walked with them? A After them.

Q Did you understand the sailors were with them when
they went out? (Noanswer.)

Q Didn;t you understand the men to be with the women who
walked out? A No, sir; the girl walked first and the fellows
followed the girl.

Q The girls didn't say anything to the sailors before

they went out? A No, sir; not a word.

Q The sailors didn't say something? A No, eir; they didnt

say a word,

GEORGIE MILLER, awitness called on behalf of the
defendant being duly sworn, testified as follows:
DIRECT EXAMINATION BY MR, LAGUARDIA: |
; Q Where do you live? A 'Jamaica, Long Island.
Q During the month of June, 1915, you were living in
27th street? A No, sir; I was not living then.
Q In 27th street? A No, seir; E\III not living in 27th
street.
Q Where were you living? A In 40th street.

]

Q 40th street? A vyes, sir,
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f
Q Were you in the habit of going into 27th street?
A Yes, sir.
Q New, Miss Miller, do you remember the 17th of June,
19157 A Yes, lir.
Q You do? A Yes, sim
1915? A vYes, sir. .
The 17th of June? A yes, sir.

Do you remember seeing Officer Lennon? A Yes,sir.

O O © ©

Where dii you first see him? A on the corner of 28th
street and 7th avenue. ‘
Q At what time? ‘A About 12, between 12 and 12.30, I could

not exactly tell you the direct time, about that time.

Q Now, did you have a conversation with him? A ¢ did.

Q What was it, what did he say to you? A There were three

of them together? A How were they dressed, in sailors uni-
forms, with hats? A In sailors uniforms. |
: Q Now, did you have a talk with him? A Yes,sir; they

said to us,"Helloe girls, where are you going", and we said "Tak-
ing a walk up the street", They said, "Whereabouts", and we
said ,"Just taking a little walk." We stood there and falked
about a few minutes, and then we walked away, and lefgi\the,and
they went on too, towards 27th street and 7th avenue.

Q Why did you walk away from them? A Because we two
large men coming and we thought they were officers.

Q@ Afraid of officers? A Yes, sir.

Q Where did you go? A We went into the corner saloon,
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27th street and 7th avenue.

Q That is the place where the defendant was a waiter?
A vYes, sir.

Q With whom were you there? A With Miss Taylor, Geraldine
Taylor.

Q Did you at any time sit at the table with these three
men? A No, sir.

Q Three sallors? A No, sir.

Q Did you solicit them in the premises? A No, sir.

Q Did Mr, Daly, the defendant, bring you to the table of
the three lsilor;? A No, sir.

Q Did the defendant tell them if they wanted. girls?A No,

g8ir; he did not.

Q Did the defendant tell you or at least tell the sailors
"These are the girls I was referring to the night before®"? A No,

sir.

”

- N

Q What time did you leave the saloon? A Well, we stayed
in there long enough to have two drinks, I guess we stayed there
about an hour; we didn,t hurry out or run out.

Q About what time did you leave there? A I know it was
after one because the doors of the saloon were closed.

Q It was about two? A 'oli about between one and two,
after hours any way.

Q You canst fix the time? A No, sir; I could not.

Q Did you have any talk with these sailors in that

place? A In the saloon, I did not,
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Q Where did you next see the sailors? A Well we went

out and walked towards where Geraldine lived in 27th street,

215, and we stopped half way in the block,and they were behind

us.

Did you talk with them? A Yes, sir.

Solicit them? A Yes, sir.

Did they go into the apartment with you? ‘A Yes,sir.

What officer went with you? A officer Dawson.

O Lo O o o

Who else? A That is all with me.

Q Were you afterwards arrested from there? A Yes, sir;
three nights afterwards.

Q You were arrested? A Yes, sir.

Q Charged with a violation of the Tenement House Law?
A Yes, si4,

Q For committing an act of prostitution whef2? A In 215
West 27th streét.

Q Nothing paid about the saloon at all? A No, sir.

Q You were convicted? A On the Tenement House Law,three
months.

Q You got three months? A Yes, sir,

Q You served the time? A Yes, sir.
CROSS EXAMINATION BY MR, MINTON:

Q How many o'ther times have you been convicted of prostitu- .

tion? A Twice,before.
Q What did you get on those occasions? A I got thirty days

once, and twenty days once.
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Q What is that? A I got thirty days once and twenty days

once.,

Q What is that? A I got thirty days once and twenty days

once.

Q Have you been convicted since this time? A Since the
three months, no, sir.

Q Do you live in Long Island now? A I am there.

Q Did you live at 215 West 27th street? A No, sir; I

did not.

Q Who lived there? A Geraldine Taylor.

Q You used to go and freguently see her therof A Yes,sir.

Q That is about fifty feet away from this saloon, isn't
it, where Daly works? A I suppose 80.

Q You have been in here off and on tojget a drink? A ves,
sir; across the street.

Q The place is right near Geraldine's place, isn't it?
A Yes, sir.

Q You and Geraldine used to go in there, and get a lit-
tle gin, now and thené A Yes; sir.

Q You got to be friendly with Al, the bartender? A No,
sir.

Q Well with whom did you get friendly ? A No, eir, didn't
get friendly with anybody; didn,t go in there to get friendly,
with anybody.

Q How often did you go in there at night? A Well, not vexy

aften. I would go in there if I felt like having a drink.
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Q You felt often like having a drink? A No, sir.

Q Well about every night would you drop in fhoro and
have a drink? A No, sir; didn,t go every night.

Q Every other night? A No, sir; I did not know about
that.

Q As a matter of fact you won;t swear you had not been
in there every other night? A No, sir; I 'on;t swear T wasnt
in there every other night.

Q Take customers in there to get a drink? A No, sir.

Q Your customers? A No, sir.

Q Men that went with you? A No, sir; never took no man
in there.

Q Where would you take the men? A Didn?t take them 13%
no saloon.

Q Where did you take men to get a drink? A Didn,t take
them any place, no, sir, never asked them to have a drink.

Q Where would you take men to have intercourse? A To

215,

Q That is Geraldine's place? A Yes, sir.

Q You lived in 4pth street? A I did.

Q Did ydu ever take men to the place where you lived?
A No, sir.

Q Wwhat is that? A No, sir.
\

Q You had this room down there for that purpose? A No,

sir; d!.dn:t have no room.

Q You used Geraldine:s roomp A I went there,yes,sir.
#
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him going in the saloon.

Q

A Well,

Q
Q
Q
Q
Q
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How long have you known the defendant? A I only saw

How long have you known him from going in the saloon?

about two or three months, I guess.

Twe or three months? A Yes, sir.

Did he ever give you a free drink? A No, sir.

You always pay for your drinks? A I did there.

Did you buy drinks this night you were in there? A yu;

How much money did you have with you? A I don't know; I

d1dn®t count the money.

Q
“
Q
Q
Q

sir; they were intoxicated.

ol
sir.

Q

Q

Q

street and 7th avenue; they said, "Hello girls".

Q
You?

What did you drink? A I drank gin.

How many? A Two.

You say you saw these sailors on the street? A I did.
Before you went in? A Yes, sir.

You thought they were three drunken sailors? A Yes,
You thought they were three drunken sailors? A Yes,
You and Geraldine were together? A Yes, sir.

You tried to pick them up? A They speke to us first.
They epoke to you first? A Yes, sir; corner of 28th

You weren,t slow in making a response or answer, were

MR. LAGUARDIA: I object to that.

Objection overruled; exception.
{
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BY THE COURT:

Q VWeren:t you out that night soliciting men for the pur-
pose of having sexual intercourse with you. Answer that ques~
tion? A Sir?

Q (Roponto@) A yes, sir.

BY MR. MINTON: .

Q That was your business, wasn,t it? A vyes, sir;at that

time.

Q You had no other business? A No, lir; not at that time.

Q How soon aftgr you first saw these two men did you go
into that cafe? A I left them on the corner, and I went on
in there. U

Q Daly knew yoﬁ were a proetituto,@tdn't he?A I donit
that, whether he did or not.

Q That has been your business there? A I didn't tell
him I was one.

Q Not in so many words? A I don't think so.

Q Not in so many words? A I dontt think so.

Q How often do you suppose he had seen you in gporo af-
ter one o'clock at night.? A I donst know.

Q Every other night, waen't it? A No, eir; 1 'ulntt .
in there every other night, after one or'clock.

Q How many times were you in there, that is before the
night of June 16th? A I used to go in there. |

Q How many times? A Well, I couldn,t tell you.

Q About? A Well, I was in theré gquite often, but I
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couldn't count the times.

Q How often did you go there? A I was there twice a week,
maybe three times a week or something like that.

Q You visited this place for how long, how many months?
A For two or three months.

Q About how many times did you see the defendant, Daly,
there? A Well, every time I went in there he was workin::thoro.

Q Did you see any other prostitutes in this place? A I
don,t know whether thej‘were prostitutes or not.

Q How about Geraldine? A Yes.

Q Was she a prostitute? A Yes, sir.

Q She went out with you to colicit men on the highway?

A She was with me that night.

Q Was she there with you other nights? A We used to go
out sometimes together.

Q How often had she been in your company in this saloon?
A How often?

Q How often? A Quite often, most every time I went in
there because she lived right across the way.

Q Did you and geraldine eyer golicit any men in the saloor?
A I never did, and never seen h;r soliéit any in there.

Q Were there any other prostitutes, that you know who vie-

ited this place? A No, seir.
Q Do you know any other women who were in there while you

were in there? A No,, 6 eir.
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Q Did you talk to the sailors in the saloon that night?
A No, sir; I did not; I didn t talk with them in the saloon.

Q Did they speak to you? A In the street, but not in
the saloon.

Q They had just spoken to you im the street before
you went into the saloon? A I said that in the street, but not
in the saloon.

Q How longwas it before you next saw them in the esaloon?
A They came in tﬁe saloon after we did.

Q Did they speak to you when you got in? A No, seir,they
did not.

Q Spoke to you on the street before you went into the
saloon? A Yes, sir.

Q Didn't lpéa.k to you in the saloon? A No, sir.

Q But spoke to you a.§ soon as you went into the saloon?
A They followed us up.

Q How long were you in the saloon? A Stayed in there long
enough to have a drink.

Q How long was thst?A About an hour. .

Q Did they look at you, smile at you or dldnjt pay
any attention to you whatsoever? A No, sir, didn:t pay any
attention.

Q As soon as you got in the street they went out 'and spoke

to you? A Walked up the street. |
Q How far were you out? A They walked behind us.
Q You only got to 215 before these men who had been site-

ting in this saloon came up and spoke to you on the street?
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A Across the street.

Q po you know Big Tom Bingle? A Yes, sir.

Q He rune that place, 215, doesn't he? A I don.t ﬁ
know arything about that. ’

Q. Did you see Big Tom in the saloon that night? A No,sir.

Q How often had‘you seen Big Tom’ in the saloon? A He
used to go in that ealoon, but he wasn,t in there that night;
I didn't see him.

Q He wu.your pimp wasn't he? A No, sir.

Q Geraldine's pimp? A I donett know; I know he wun't‘
mine. |

Q VWho was your pimp? A I didn't have any.

Q Did Geraldine have one? A Not that y know of.

Q Didn't Big Tom run that house, and you spoit half and
half, with him? A ye is supposed to remt the house.

Q rbr pr;stituto-? A I dontt know.what he rented it for.

Q He was a friend of paly's wasn,t he? A I dontt know
that.

Q You had seen him and Daly together? A No, eir; I
never seen them together.

Q See him the night that you took the sailors up there?
A No, sir.

Q Wasn,t he around that night? A He was up in the house,
but not in the saloon.

Q VWhat was he doing in the house? A T dontt know what

he was doing. .
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Q Have any talk with him? A No, eir.

Q Did you see him before the sailors left? A I am not
quite positive whether I did or not, I dont't think I did, (No,sir.
BY MR. LAGUARDIA:

Q HKow long did the sailors remain up in that room with
you? A How long did he remain?

Q Altogether up there in 215? A He atayeﬁ in the house
long enough to enjoy himself.

Q How long? A Well, I will say about an hour.

Q He was there an hour? A Yes, sir.

Q Have intercourse with you? A He certainly did.

Q Who had intercourse with you? A O0Officer pawson.

BY THE COURT:

Q Wwas it daylight when they left? A No, sir; not quite

daylight. '
(At this point the Court admonished the jury and
took a recess of ten minutes.)
(After the ten minutes recess.)
GERALDINE TAYLOR, awitness called on behalf of
the defendant, being duiy eworn, testified as follows:

(The witness states she lives at 22 Lewis street,Paterson,

New Jersey.d
DIRECT EXAMINATION BY MR LAGUARDIA:

Q Do you know the defendant,Alfred Daly? A Yes, eir;l

know him.
Q On the 7th of June,1915,were you on 7th avenue? A Yes,
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sir; I was.

Q Do you remember seeing Officer Lennon and Officer Daw-

son in uniform? A Yes, sir; I do.
Q Where did you “irst see them? A I met them at 28th
street and 7th avenue, the corner.

Q What time was that? A About 12.30.

Q Did you have any conversation with them? A I did.

Q What did you say, who did you speak with? A I spoke
with officer Brady, and I don,t know the other officer's name.

Q What did you say? A pe asked me where I was going,
where I came from, and I told him I was going home, asked him
if he wasn:t out for a good, time, and he said "Yes", and nat-
urally seeing that it was a sailor'es uniform I thought they were
all right.

Q What happened then? A He stood there and talked awhile
with them, and two men came down the street which I thought
were officers, and I walked on, walked in the saloon, my friend
and I and had a drink.

Q Then did the sailors come in? A A few minutes after
they came in.

Q Now, did you talk to these men in the saloon? A No,sir;
I never opened my mouth to them in the saloon.

Q Did Daly bring you to that table, and say "These are
the girle"? A No, sir.

Q Did you sit at the table with them? A No, sir.

Q Did you have any conversationwith them there at all?
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A No, #ir; with them at all? A No, sir; with nobody at
all, only my friend.

Q Did you solicit them in that place? A No, sir; I so-
licited them on 7th avenue and 28th street before I went in
the place.

Q How long did you stay in there? A About half an hour
or three-quarters, long enough to have two drinks.

Q Then you went out? A Yea; sir; started to go home.

Q Who did you go out with? A Georgia Miller.

Q Did the sailors go with you? A No, sir; they didn.t
come right out but a few minute after we got out they followed
us out. I went to go downt he street and he asked me where I
was going again, and he said to me, "Where do you live", and I
said acroes the street, and he wanted to know could he go up
and have a good time, and we said yes.

Q You went with him? A Yes, sir.

Q Did you receive any money from Brady? A I received
two dollars.

Q And from the other man? A Two dollars.

Q VWhere was this? A In the house 215.West 27th street.

Q You were subsequently arrested after that? A Yes, sir;
I was on Friday night.

Q Charged with a violation of the Tenement House Lﬂl?

A Yes, sir.

Q Committing an act of prostitution over there? A Yes,

sir.
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Q Nothing said about the saloon then? A No, sir.

Q You were convicted? A Yes, sir.

Q You served your time? A Three months.

Q Did the officers pay you money? A Both of them.

Q 'ho_wore they? A I don't know the names, but I could
point them out.

Q (Stand up officers.) Is this the man? A That is one
of them.

Q Did he have intercourse with youf A He did.

Q The other man, the second officer, have intercourse
with you? A Yes, sir.

Q Which is the other one? The one with the brown suit?
A Yo, sir; not him.

Q Do you recognize the man? A I recognize this one only,
I can:t recognize this one here.

Q You don't recognize him? A No, sir.

BY THE COURT:

Q In the Magistrates' Court did you testify that the
officers had intercourse with you? A I said, your Honor, I had
no chance to say anything at all.,

Q Did you put in any defense? A No, sir.

Q Did the Judge ask you any questions? A Yes, sir; he
asked me whether I was guilty or not guilty, and naturally-=-

Q Did you plead guilty? A Yes, sir.

Q Did you deny that you had any relations with the offi-

cers? A No, eir; I did not deny it,
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Q How long have you been a prostitute? A About seven
years and a half.

Q How long have you visited Daly's -;loon, that is the
place where Daly was employed? A Now and then, I was going
to get a drink.

Q What period of time did that cover? A Well, I donit
know; seven o eight orclock.

Q How often there? A Well, probably once a week ‘or some-

thing like that.
or years
Q PFor how many months/did you visit this place? A No

yeafa at all.
Q How many months? A Oh, about four or five months; I

lived in that neighborhood.

Q How long had you knowh Dalybefore Jume 17th? A I

never knew him before.

Q Did you ever see him in the place? A No, #ir; not
that I know of.
CROSS EXAMINATI BY MR. MINTON:

Q Now, how many timees have you been convicted? A Well,
I really don,t know it has been so often.

Q You have been a prostitute seven years? A Yes,sir.

Q Always been down im that neighborhood? A No,sir;
around 40th street.

Q How long have you been living at 215? A About eight

monthse.

Q You have been convicted a number of times, hnycn;t you?

L
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A Yes, sir.
Q Been in the Workhouse a number of times? A yes,sir.
Q Beenconvicted of larcemy? A Never.
Q Sure lbout.thst? A Yes, sir.
Q Sure about that? A Yes, yir.
Q Your husband convicted of white slavery? A I have no
husband .
Q Your man convicted of white slavery? A No, sir, the
man was not.
Q You know he has been? A No, sir; I don't.
Q Wasn't your husband convicted last year of white
slavery, and sent away for five years? A No, sir.
Q Sure about that? A Yes, sir; sure, positive.

Q Was there any man who lived in the neighborhood ever con=-

victed of wﬁite slavery, and sent away? A No, sir, mot for white
slavery.

Q In that neighborhood where you were living? 2157

Q What is that? A 215 West 27th street.

Q Was your pimp convicted of white slavery? A I have no
pimp.

Q Isn,t your Tom Bingle your pimp? A No, sir.

Q What does he do for you? A He doesn't do anything
for me.

Q Whose pimp is he around there? A I don't know anything
about that.

Q You live in his house? A I rented a room there.

0 You remember when *he officerg were up there having
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a conversation in the window with him? A No, eir. |

Q Didn't you look out of the window and have a con-
versation with him? A No, sir; I did not; the conversation that
I had was right in the room with the officer.

Q Did you see Georgie have a conversation with Tom Bin-
gle our of the window? A No, sir; I did not.

Q Tom Bingle was right there wasn't he? A No, sir; he
was not.

Q Did you see him that night? A No, sir. \\

Q Wasn't he in the house? A No, sir; he wasn.t there
at all until the night we got arrested.

Q He wasn't in the house that night? A 'o'got arrested.

Q How long have you known Tom Bingle? A I have bun. roomirg
with him fivemonths.

Q You tell this jury he ie not your pimp? A No, sir; he
is not.

Q What relation is he to you? A He wasn:t anything;
I had a room and paidhim for it.

Q You slept with him? A No, sir.

Q Paid him for the room? A Yes, sir.

Q He knew you were a prostitute? A That I don,t know
whether he did or not.

Q Most of the people there were prontiiﬁto.? A That I
don:t know about them, I have one room.

Q Now can you tell me the name of some prostitutes that

go into that saloon? A I don t know of any prostitutes that went
'
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in the saloon.

Q Hadn:t you ever seen prostitutes in there? A No, ®sir.
I never went in there, but on those occasions I went in to buy
a drink.

Q While sitting there having drinks there were other
prostitutes that you knew in there? A No, ®sir; I did not.

Q Did you see anybody else that you knew? A No, sir.

Q What time of night did you go in there, did you get
there? A About seven or eight o'clock.

VQ Never later? A No, sir, some nights I would go in there-

Q Never later? A_Thze otne‘snnn night that 1 went in
there and met the sailors.

Q How late? A Not later than eleven o'clock at the lﬁt-

epte.

Q What is that?
A Eleven o'clock, the latest I ever went in there.

Q Ever take any men in there? A No, sir.

Q Where did you take your men? A  In the room.

Q Suppoee youn men wnpted to have a drink where would you
take them? A Never drink with no man in a saloon.

Q Where would you get the man a drink? A Get them a drink?

Q Or they get you a drink? A They didn:t get me no
driank I drink nothing but ginger ale.

Q You donst drink gin? A No, seir; or beer either.

Q Now you say these sailors came along that night, and
you thought they were three drunken.usilorl? A No, sir.

Q A little bit under the weather? A Yes, #ir, I seen

that,
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Q Didnrt you think this was a good opportunity to make a
little easy money? A Yes, sir; I suppose it was.

Q Wasn't it your intention at that time if the sail-
ors were sufficnetly drunk to rob them? A No, sir.

Objected to; objection lulfninod.

Q You solicited them on the street, just before you went
into the saloon? A No, eir; not just before.

Q How long before? A Well, I guess we had been talking
five or seven minutes.

Q Asked you to have a good time? A Yes, sir; asked me
where I lived.

Q You told them? A Yes, sir.

Q That was before you went into the saloon? A Yes,sir.

Q How long was it after you left thies saloon that you
went out, and saw these sailors? A I walked away from them as
I seen two large men coming down and figured they were offi-
cers.

I walked directly into the saloon, and left them stand-
ing there at 7th avenue and 28th street., I was in the saloon
a few minutes-- we were in there~ he served us with one drink.

Q VWhen you got in there how many people wére in the rear
room? A I don't know just hgﬁ many people.

Q About how many? A I don:t know.

Any other women? A 71 didn't see any other women.

Were there any oiher women? A There might have been.

o O O

Any other women besides you and your friemnd? A No,sir;
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I didn,t notice.
Q Now will you swear there was no other women in there?
A Yes, eir; I'can ewear because I did not take notice.
Q Any men in there? A Yes, sir; there were a few men in
there.
Q How many men? A I really don:t remember.
Q Colored and white? A Yes, sir, white.
Q Both colored and white? A I guess there were men in
there,
were : .
Q A®e near as you/ served the first drink these three
sailors came in and sat down? A Yes, eir.
Q You recognized them as soon @& they came in as the sail~
ors you had solicited on the street, didn't you? A Yes, sir.
Q You had been interrupted by men you though to be police
A Yes, sir. h .
Q Isnt't that right? A vyes, sir.
Q Did you say hello to them? A No, eir; I did not.
Q Did you wink at them? A No, a}r; I did not.
Q Did you say anything to them? A No, sir; 1 didn.t
say anything at all.
Q Your friend Georgie, did you tell her there were the
three sailors you saw outside? A No, eir; I did not.
Q Did the sailore look at you? A I don,t know whether
they did or mnot, not in the saloon.

Q Did they make eyes at you? A No, sir,.

Q Not in the aaloon, A No, eir; mever in the saloon.
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Did Daly serve you with drinks? A Yes, eir; he did.

Both drinks? A Yes, sir.

O O O

Served the sailors drinke? A Yes, sir.

Q How many drinke? A I don't know, they seemed to bo.
drinking.

Q What time was it you left the saloon? A I guedé about
one o'clock or a quarter to one.

Q Iater t?an one wasn,t it? A Long enough to have two

drinks.

Q But it was later when you left the saloon? A' About

" one.

Q or half past? A No, sir.

Q It was after two? A Between two and half paat one.

Q WVasn:t it betw;;n half past one and two? A Between
one and half past.
) Q Sure about that time? A Yes, eir.
Q It was almost morning when the sailors left the housef
A Yes, eir, around about 4 o'clock.

Q You s=aid that you left the saloon between one and half
past? A Yes, sir.

Q Then the eailors came right out in the street? A When

we got near the house. ,
Q The house is 50 feet away from the saloon? A” Yes ,sir.
Q They picked you up on the street? A Yes, sir.
Q Went upstairs with you ‘t 1.30? A Yes, eir; we stood

there talking.
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Q Stood there talking? A Yes, eir.

Q Each one had connection in that house? A Two of
them did.

Q You are positive they stayed with you up until what
time? A Until about 4 o'clock, I guess it was.

Q They stayed two hours and a half? A Yes, eir, near the
break of day,

Q You never said a word to them in the saloon? A No,
8ir; never opened my mouth to them.

(At this point the Court admonished the jury, and nd;
journed the further trial of the case until tomorrow
morning, January 13, 1916.)

New York, January 13, 1916.
TRIAL RESUMED:

WALTER REYNOLDS, a witnese called on behalf of

the defendant, being duly sworn, testified as follpwn:

(The witness states he lives at 336 West 3let street.)
DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:

Q What is your bueiness? A Working in the subway at
present.

Q Doing what? A In charge of the Rapid Transit work.

Q Bmployed by whom? A The railroad company.

Q You are connected at present with the 7th avenue sub-
way? A No, sir; not now .,

Q The proadway? A Yes, sir.

Q In June where were you working? A 7th avenue.
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Q The eame firm? A Yes, sir.
Q On or about the 17th gr June dié you visit these prem-
ises, 298 7th avenue, Bellows' saloon? A Yes, sir.
Q Did you work that day? A Yes, sir.
Q What time did you leave work? A Half past twelve.

Q Where did you go? A I went up to the store, 28th street

and 7th avenue.
Q Bellow's saloon? A Yes, sir.
Q You say halg past twelve at night? A Yes, sir; in the
morning.
Q How long did you remain there? A I don't know, it
was, I got home half past two or a little after.
Q Where is your home? A 35th street between 7th and 8th
avenue.
Q You were home at half past two? A Yes, sir.
Q Do you remember seeing three sailors that day? A vyes,
sir,
Q Did you see any women sitting at their table? A No,sir;
not at their table.
Q Did you esee three sailors leave the saloon? A Yes,
sir.
Q With (whom did they leave? A By themselves.
Q Women go out,with them; A No, sir; not with them.
Q Did you see the defendant Daly bring women up to the

table of those sailors , A No, sir.
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CROSS RXAMINATION BY MR. MINTON:

Q How long have you known Daly? A Going on two years.

Q How often do you see Daly? A At that time I used to
see him every night; now I don:t see him very often.

Q During what period did you see him every night? A Dur-
ing the period I worked on 7th avenue.

Q How long was that? A About three months I think alto~
gether.

Q Seo for three months you were in the habit of seeing
Saly in the saloon every night? A Yes, sir; very seldom miss-
ed a night, after I finished work.

Q What hour were you generally there? A After half past
twelve in the morning, because that is the time I got throu
work.

Q How late did you usually stay? A Sometimes half an hour,

sometimes a couple of hours.

Q You are a friend of Daly's? A Only to meet him that
way. 3 .

Q Donit you know where he lives? A Yes, sir.

Q Where does he live? A I don:t know where he lives now,
but he did live an 318t street where I lived.

Q Hevlivod in the same house? A Yes, sir.

Q You have called on him at his house? A I coﬁld see him
goihg in and out.

Q Do you know his family? A No, sir.

Q Ever been in his housc? A No, sir.
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Q Rollivcd in the same building you did? A Yes, sir.
Q Naturally you are friendly to him? A Certainly.
A Naturally you are anxious to help him get out of trou-
ble? A I am anxious to tell the truth. ’ |
Q Anxious to have him get out of trouble u; the same
time? A Yes, sir; if I can.
Q Do you know a prostitute named Geraldine lillor, who
hangs out in that saloon? A No, sir. -
Q Do you know a prostitute nam@d Georgie Miller? A No.
Q Who hangs out in that saloon?
MK, LAGUARDIA: I object to that.
THE COURT: Who visits that saloon.
Q PFrequents 1it? A No, sir.
Q Do onAknow any prostitute who visits that saloon?
MR, LAGUARDIA: I object to that. There is no
testimony that prostitutes visited that saloon.
THE COURT: These two women have testified
that they visited the place two or three times a
week.
MR, LAGUARDIA: But there was no scarlet letter
on them to make that designation.
Exception.
Q Do you know any prostitutes whd visited the saloon?
A No, sir.
Q@ Do you know any of the women? A No, sir; mot person=

ally; I seen them in there.
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Q -Prostitutes? A No, sir; women.

Q What color? A Both white and colored.

Q Frequently? A Yes, sir; uonctinoi, not frequently
but I seen them there several times.

Q What hour of the night? A Well, whenever-- at that time

when I used to go in there I am not out late now so T don't
_know what is going on there now.

Q During the three weeks you went in there every night you
saw men ani women both white and colored in the back room af=-
ter 12 o'clock at night? A Sometimes, yes, sir, sometimes there

was nof.

Q They were prostitutes, weren't they? A I couldnt't swear

though, I never had anything to do=-~-

Q But you know, you are in New Yorker, ain®t you? A Yes,
gir; a few years, I am not here so very long.

Q Aren't you able to state whether or not these women
were prostitutes in the back room of that saloon? A Not pos~
itively, no, sir.

Q But tﬁe best of your belief they were prostitutes,
gtill I couldn't say.

Q You wouldn 't be able to positively state that they
werr prostitutes? A No, sir.

Q But you had a general feeling when you saw them sit-
ting there that there were some prostitutes sitting around
there?

Objected.,
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THE COURT: I think the question is a little too
vague.

Q ivundor-tand that you are not able to positively
atafe that these women were prostitutes, but you believed they
were prostitutes?

Objected to; objection sustained.

Q Were these women drinking in the saloon at the time
that you saw them there? A Yes, sir; they had something in
front of thenm.

Q In company with men? A No, sir.

Q Men sitting around in this saloon? A Not always, I
seen some of them.

Q Bver speak to any of them? A No, sir.

Q Ever go in the saloon with any companion yourself?

A Tadies, you mean?

Q With anybody? A No, sir.

Q You never spoke to the ladies.in the rear room? A No.

Q Did the ladies ever speak to you in the rear room?

A No, sir.

JAMES BRELLO, a witness for the defendant, sworn,testi-
fied as follows:
DIRECT EXAMINATION BY MR LAGUARDIA:
Q Where do you live? A 315 7th avenue.
Q What is your business? A Manager.
Q Are you the manager of the saloon, 298 7th avenue?

A Yes, sir,
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Q You also have an interest in it? A Yes, sir.

Q In what capacity was paly employed? A Waiter.

Q You were manager? A Yes, sir.

Q You assumed responsibility for anything conducted in
that place? A Yes, sir.

Q Did you permit prostitutes to hang around that place?
A No, sir.

Q Did you giée instructions what should be done in the
place with anybody who misbehaved there? A vyes, sir.

Q The defendant was a waiter? A Yes, sir.
Q Did he have any authority to control it or manage it

in any way?A No, sir.

CROSS EXAMINATION BY MR, MINTON:

Q Who did you leave in charge when you went away? A The
bartender.

Q What is his name? A Charles Berger.

A{V;ﬁo did you leave in charge of the rear room? A The -
charge of the whole place was in the bartender,s care when I
left the place.

Q Who worked in the rear room? A Alfred Daly.

Q That was his regular place? A Yes, sir.

Q He always worked there? A Yes, sir. Always did.

A

Q He was charged with serving the drinks in the rear room?

Yes, sir.

Q If people acted disorderly in the place it was his duty

to put them out? A It was his duty to peport to the bartender.

'n
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(Repeated) A Yesmy sir.
You own another saloon, don,t you? A Yes, sir.
28th atreeﬁ? A Yll; sir.
The same sort of a saloon? A Yes, sir.

Do you know Louis Acker? A Yes, sir.

O & L © © ©O

There was a murder in your saloon a short time ago,
wasn®t there? A Yes, sir.
THE COURT: How is that relevant?
MR. MINTON: By showing the general character
of the place, a man is shot in there in his saloon.
THE COURT: I will sustain the objection to that
quest ion.
Q You don,t stay there at night at all? A I stay there
until one or two o'clock.
Q Then you leave? A Yes, s8ir.
Q You don't know what goes on after you leave except
what you are told? A Except what I am told.
MR, LAGUARDIA: Do you want to tell about that
murdex?
A I want to tell about the murder.
THE COURT: I have excluded it, If you want to
go into it you may.
MR. LAGUARDIA: I want the jury to know every-
thing. |
Q Tell ue what happened? A In regard to this murder that

happened January S5th, 1913. I was behind the bar myself, and a
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pam by the name of Thomas Hyland came in, he was a disreputa-
ble character, ordered a drink, and I refused to serve him.

Q What saloon was this in? A 298 7th avenue. I refused
to serve him, and I put him out, and in putting him out I thought
he had gone away for good, Twenty minutes later he came in
with three other people, making to\u; in all with myself and
he still insisted upon being served with a drink. Knowing the
character of these people I refused to serve them, taking my
life in my hands, he pointed a gun at me, and 8till I refused
and by way of looking him straight in the eye of this man I
knew that he was in there with intent to kill, and I’ordorod
the waiter at the time, who was John Murphy, to go cut and get
a policeman on the corner, as he was going out the door he turn-

"ed around and shot him instead of shooting me.

Q They shot Murphy? A Yes, sir, because he was going
out for a policeman.

Q You appeared before the grand Jury? A I did, convicted
the man and sent him away for twenty years.

BY MR. MINTON:
other :

Q How(many/murders in there? A Another murder in 1906--
two ‘years pripr to that my brother, at that time, my brother
tried to stop this letter carrier together with two others
from robbing a man, and got into a 'fight and this man who
wanted to fight the letter carrier, turns around and shot him.

Q The same man? A Yes, sir.

Q The same man the letter carrier? A That was Thomas Hy~-

_—

|
ﬂ .nng



149
lanmd.

Q Acker committed the murder three years ago, is that

it? A Yes, sir.

Q Hyland coumitted another murder last year? A Yes,sir.

Q Are those the only nurdcrl‘you had there? A That
is the only ones I had in my time.

Q You have to be on your guard for such people in that
neighboriiood, is that it? A Yes, sir; it is a mixed neighbor-
hood,Ait is all claases of people there.

Q You appeared as a witness for the Prosecution in both
cases? A Yes, sir.

Q Both convicted? A Yes, sir.

Q What is the character of that neighborhood there? A It
is a mixed neighborhood all white and black putting in new
shops -- it is making it a business neighborhood.

Q At that time you had to cater to everybody that came
in? A vyes, sir.

BY MR, MINTON:

Q Do you know Georgie Miller? A I didn't know her until
this happened.

Q You didn8t know she used to frequent your place?

A No, sir.
How about Geraldine? A I don't know her.
Do you know where 215 ie? A Yes, sir.

You have lived right there? A Yes, sir.

O © o o

Do you know _om Dingle+ A Yo, eir; didn“t know these




150
people until this case was brought up.
Q You know them now? A Yes, sir.
Q You know their characters, don t you? A Yes, sir, now,
I do.
Q You didnit know it until after the 17th of June? A No,
gir; not before this thing happened.
BY THE COURT:
Q on June 1éth, 1915, after midnight were you in your prem
ises? A After midnight? No, sir.
Q Did you leave anybody in charge? A Yes, sir.
Who? A The bartender,

Who is the barkeeper? A Charles Berger.

O O o

Who else? A Alfred Daly was there at the time.

Q What were his duties that night? A waiting in the
back room.

Q What else? A Assiting behind the bar, if it were nec-
essary.

Q Who had charge of the back room? A Well, presumably,
your Honor, the barkeeper is in charge of the whole place.

Q Who had charge of the back room, who was serving
the drinks back there, who had charée of the back room? A I domt
know how you put that,

Q You know what I mean? A I don't understand what you
mean,

Q Who is left in control to supervise, look after 1it?

A The barkeeper,
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Q Did you see the barkeeper in the rear? A Did I? No,

"11' .

Q Did you know whether the barkeeper went in the rear "
room? A I do not. Are you speaking of that night?

Q That night? A I do not, no, sir.

Q Who had charge of the room? A The barkeeper.

Q Did you see the barkeeper in the rear room? A No,sir.

Q This was a licensed saloon? A Yes, sir.

Q You have a 1liquor tax certificate? A I did, up to

the first of pctober.
BY MR. LAGUARDIA: :
'Q Where is Charles Berger now? A I believe he is in the
Army .
Q When did he leave? A He left about amonth or two ago.
Q The day after his trial in Special Sessions? A Yes,
Q He was tried for serving drinks in the rear room? A Yes.
Q Testified to by Ooffieer pawson? A Yes, sir.
MR, LAGUARDIA: I offer in evidence the record of
the Dourt of Special Sessions showing Charles Berger
did serve drinks in that back room.
THE COURT: That is not evidence in this case.
Exception.
BY MR, MINTON:
Q Wanmn't George Miller a witness in this murder case?
A No, sir.

Q Sure about that? A Positive.
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Q Not in either one of those murder cases? A No, sir.

ALFRED DALY, being duly sworn, in his own behalf,

testified as follows:

DIRECT EXAMINATION BY MR, LAGUARDIA:

Q Where do you live? A 218 West 24th street.

Q What is your business:, A I am awaiter.

Q On or about the 17th of June, 1915, were you employed
in the saloon 298 7th avenue? A I was. |

Q What were you doing there? A I was serving drinks in
the back ;-oon.

Q As a waiter? A Yes, sir.

Q Before that, what were you doing there? A Before be-
ing a waiter I was a porter.

Q In this same place? A No, sir, 315 7th avenue.

Q Do you recall the time that the three sailors came in
the place? A Yes, sir. ‘

Q Will you please state to the jury the first time you

saw those sailors, the conversation that you had with them,

if any, what they said to you, and what you said to them,and

which one? A Shortly after closing time, perhaps ten after one,
the two officers which I recognize now as rennon and Dawson
came to the door in sailors' uniforms. I admitted them, and th
went and sat at a table in the s'outh'ut corner of the rear
room. I asked them what they would have, and they ordered two
drinks, I went to the bar and paid for them and served them

and collected the money from them, and I went about my busi=-
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they-- I dont't know just what time it was «- they asked me-- they
sald they had five duy§ furlough, they were after leaving a
bumehht 42nd street and 7th avenue, one of them was mussy when
he got drunk, and they left him there on account of that, on the
night before they were in Brooklyn they got into trouble and
they had a fight over there, and so they said they would rather
leave him with with the others, and go about their business. I

was called away to another table, and I served drinks at that

table, when they called me over to the table for another drink.
I served it to them, and they asked me the best way to get to
sands street, Brooklyn, the Sailors' Y. M. C. A.; I told them to
take a 28th street crosstown car, transfer to Third avenue, go
over the Brooklyn Bridge, and take another car that funl through
sands street, They continued to buy drinks, I don,t know just
how many drinks they bought, they bought a lot of drinks, and
they blew me two or three times, and I refused to take a drink
with them, and Officer Lennon tipped me ten cents, and then

they asked me about the Mills Hotel, what kind of a place éhst
was, and I told them it was a nice, clean place, I.never was in
it, but I heard it was nice, clean rooms; they said they 'orlA
tired, they thought they would go, they might see in¢ again.The

next time I seen them, they came back later, it was around about

some time, it might have been twenty or half past one and they

—




154

had a third man with them, who I recognize as Brady at the
time. They also bought drinks, I had no further conver-
sation with them, They were there perhaps a n hour, might not
have been an hour, I didn+t take no notice what time it was
@s I was busy in the back room, I was back and forth to the
bar, and served them drinks as they ordered them, and collect-
ed for them. |

Q Did they buy any drinks the second night? A Yes,eir;
I shéuld say they had perhaps iino rounds.

Q Bought about nine rounds or toq;

Q Now did you bring any women to them, to their table,
and introduce them? A No, sir, never.

'Q Did you introduce Georgie or Geraldine to them? A No.

Q Did you sit on the lap of any women buying wine or she
sit on your lap? A I did not.

Q Anybody buy wine in the place that evening? A No,sir;
newver seenany served there. ‘

Q Never served wine in your 1life? A No, sir.

Q Never served champagne in your 1life? A No, sir.

Q Wae this obscene, filthy lewd language used? A No.

Q What were your duties there? A My duties was to wait
on the customers in the back room.

Q Who was in charge of the place? A Berger, the bartender.

Q Did you report to him everything? A Yes,sir.

Q You took orders from him? A Yes, sir,
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Q Did you know that the two witnesses, Geraldine and
Georgie Miller were prostitutes? A No, sir; I did not.

Q Did you require the people in tho rear room to be-
have there or would you permit them to carry on? A I wouldn't
permit them to carry on; they have to behavevand keep quiet.

Q Did you see Georgte Miller or Geraldine at any time
with these three men in uniform? A No, sir; I did not.

Q You were in and out of that room? A Yes, sir.

Q Did you see those two.womsn leave the place with the
three sailors? A I did'not.

Q Did they? A They did not.
Who left first? A I let the women out first.

You let them out yourself? A Yes, sir.

Q
Q
Q You have a family, haven't you? A I have one daughter.
Q You had a daughter? A Yes, sir, a grown daughter.
Q A grown daughter? A Yes, sir.
Q How long have you been working in that neighborhood?
A Well, in two saloons-- it was a year ago the 5th of last month
Q What aid you.do before that? A I worked for the Deg-
non Contracting Company.
Q Daly, were you ever convicted of a crime? A No, sir;
I was not.
Q VNever arrested? A No, eir.
Q The firet time you came in conflict with the law? A Yes.
CROSS EXAMINATION BY KR, MINTON:

QNever convicted of the Excise Law? A No, sir.
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Q Not on this charge? A No, sir; never been convicted.

Q Haventt been tried on it yet? A No, sir.

Q Now when these sailors came in you tﬁought they were
regular sailors? A I naturally did. t

Q You thought they were sailors ought for a good time,
didn,t you? A Not necessarily.

Q Did you ever have sailors come into that place before?
A Not while I was working there.

Q Never had sailors come in? A Not while I was there.

Q Sailors have the reputation of being good spenders?
A I never had dealings with them.

Q I ask you if you don't know sailors have the reputa-
tion of being good spenders? A I do not.

Q Never heard that? A No, eir.

Q VNever hear anything about sailors, did you? A Cer-

tainly I have heard about them.

Q Well, what did you hear about sailors? A I haven't heam
amything detrimental to them.

Q You had no idea they were police officers had yoqu No,
sir; I had not.

Q You were not looking for trouble that night when they
came in? A No,sir.

Q So you acted just as you did or would ordincrily?
A Yes, 8ir.

Q You were not particularly careful that night? A I was

e

the same ae I was any night.
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Q You looked through the peep hole, didn't you? A Yes,

eir.

You saw they were salilors? A Yes, sir.

Then you let them in? A Yes, sir.

o o O

That is the first night? A Yes, eir.
Q What was the peep hole for, what was the necessity

of looking through it before you admitted people? A I wanted

to see who it was.

Q Vhy? A Well, if it was an officer I wouldn't let him
in.

Q Why wouldn't you let an officer in? A Because it
was after hours.

Q You were violating the law, weren't you? A I was. =

Q Openly violating the law? A Yes, sir.

Q Your boss told you to violate the law, didn,t he? A No.

Q He knew you were violating the law, didn®t he? A Un-
doubtedly.

Q How late did he tell you to keep the place open? A He
never told me anything; I was to take my orders from the bar-
tender.

Q How long aid the bartender tell you to keep the place
open?

MR. LAGUARDIA: I object to that. It is the consti-
tutional right of this witness, charged wttﬁ a crime-~
it might incriminate the witness.It is conceded that

the ln;oon was open.
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THE COURT: I will sustain the objection.

MR, MINTON: The defense concedes that on the
17th of June and the léth of June, the place was open.

THE COURT: Any person has a right to decline
to answer any question that would tend to incriminate
him or tend to convict him of a crime.

MR. LAGUARDIA: The defendant waives his con=-
stitutional right, and the district attorney may cross
examine him to his heart's content.

Q How long have you been violating the law in that way?

A I wasn't violating the law myself at all, just working there.

Q You were selling drinke after one o'clock,weren't you?
A I was serving drinks,

Q Taking the money for them? A I was paying for them be-~
fore I took the money.

Q Did you take the money in your hand? A After 1 had
paid for them at the bar, yes, eir.

Q You supplied drinke to pecple who came in? A Yes,sir.

Q You say you were not violating the law? A I was not
personally. \

Q If you were not violating the law, why was it necesgsary
to look through a peep hole at people before you let them in?
A Well, that was the ordere from my bartender.

Q What did he tell you about looking through the peeop hole

A Told me to look people over.
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Q What people did he tell you to admit, and what people
d4d he teld you to reject? A Anybody that looked like an offi-
cer.

Q Have you ever had any officers in there before? A No,
gir; not that I know of.

Q You were pretty careful to keep them out? A !hoi néyer
came back, if there was any.

Q What is that? A They never came back after me if
there were any.

Q Did you look through the door when Geraldine and Geor-
gie came in? A I did.

Q They , you recognized as being old acquaintances? A I
did not.

Q You recogniged them as being there before? A I never
refused any woman.

Q I didn't ask you that, You recognized them as being in
there before? A I knew them by sight.

Q Will you answer the question., When you locoked through
the peep hole you recognized them as having been there before?
A I certainly did.

Q You recognized them ? A Yes, eir.

Q As being habitue' of the place? A I did not.

Q Do you know what the word habitue' is? A Yes,sir.

Q A frequenter? A I do.

Q How often would they come in there? A Well, they were

in there a few timee, I couldn't actually say how many times.

¥
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Q Every week? A Yes.
Q Twice a week? A Might have been twice.
Q Might have been three times? A Yes, sir.
Q Other colored,yoien of the same general appearance
as Georgie and Geraldine used to come in there uﬁ least once a
week?
MR, LAGUARDIA: I object to that unless the
dustrict attorney definitely states what he means by "gen-~
eral appearance®,
Objection overruled; exception.
A I couldn't define the appohrance of any colored woman,
they look the same to me.
Q They looked like pro;titutea, do they not? A No, sir;
they do not.
Q You heard Geraldine and Georgie testify on the stand
that they were prostitutes? A I did.
Q Was it a surprise to you? A I knew before this,but
it was after I was arrested.
Q Bo you didn:t learn the character of these women until
after};our arrest? A I did not. |
Q What other women used to frequent your room? 4 Men came
in with their wives and women came in singly or two together
sometines.
Q You ﬁoan colored women in the night time after closing

houre? A What is that?
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Q VWomen who came in in the night time after closing

hours were the ones that you would have to,lo0ok through the
peeop hole at to see whether you would admit them? A I didmn't
have to look through the peep hole at the women; looked through
to see who was at the door.

Q You looked through to see if they were women, didn, t
you? A Yes, eir.

Q You know whether the same women came in there? A I
didn t know that.

Q Ddd you know the names of Georgie and Geraldine? A I
aid not. |

Q How many women have you had there on an average of a
night after one o'clock? A Well, sometimes three or four, some-
times five.

Q Singly? A Yes, eir, eingly, togethef and with escorts.

Q Did you ever see them speak to men there? A They did
not, no, eir.

Q What is that? A No, sir.

Q Never saw that? A No, eir.

Q What would you have done if they had? A I would have
reported it to the bartender, and would have remonstrated with
them.

Q That would have been a wrong act, wouldn't it? A It
never happened, so T donst know.

Q You swear to thie jury that you never saw a woman
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speak to a man in there that they didn't come in together? A No
except they came in together.

Q You swear to that before this jury? A Yes, sir.

Q And expect the jury to believe you? A I am telling

the truth; you ain't compelled to believe it.
Q These womo:T:uﬁo in singly after closing hours would
have drinks? A Yes, sir.
Q Sit at tables? A Yes, sir.
Q Men sitting at other tables? A Yes, sir.
Q They would be having drinke? A Yes, sir.
Q You never saw one speak to the other? A 1 did not.
Q Your dutiee kept you in the back room most of the
time,ientt that so? A Yes, sir; back and forth from the back.
Q Do you know Tom Dingle? A I know him now, yes, sir.
Q Did you know him before this happened? A No, sir; I

did not.

Q Was he a frequenter of your place? A I have seen him
in there two or three times.

Q What name did you/call him by? A I never é¢alled him
by any name .

Q What name did you'hear him called by? A I never heard
him called by any name.

Q See him in there the night the sailors were in there?
A No, sir.

Q When was the last time Dbefore the sailors were in there

you saw Tom Dingle? A Night have been three or four days.
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Q Don't you know he was Geraldine's pimp?
Ovjected to; objection overruled; exception.

A I don't know anything about that. |

Q Didn,t he have the reputation in the neighorhood of
being a pimp? A Not that I know of.

Q Did you ever hear people say he was a pimp? A I did not

Q You know now that he is a pimp? A I do not know now.
BY THE COURT:

Q ‘How often have you seen him in this place? A Three or
four times.

Q Was he there the night of June 16th? A He was not.

Q Nor the night of June 17th? A He was not.
BY MR, MINTON:

Q You knew where he lived? A 71 did not.

Q You knew where 215 was? A Yes, sir.

Q Did you know anybody who lived in that house? A No,sir;

I did not.

Q How far away is that from the saloon? A I couldn t say
how far.

Q About how far? A I should judge sbout gquarter the
way down the block that would be perhaps at 100 or 125 feet.

Q What sort of a house is that? A A three or four story
house.

Q I mean the character of the house? A I don't know

anything about the character of the house.

Q What ies that? A I don't know anything about the charac-
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ter of the house.

Q You don't know anything about it? A No, sir.

Q Do you know that Tom Dingle lives there? A I don't know

that he does.

Q Did ycu know that the two girls that testified yester-
day lived there? A Only what I heard yesterday on the stand.

Q You have seen those girls haven't you, since the ar-
rest? A Yes, sir.

Q You went over to Paterson to get on‘ of them didn,t
you? A I did not.

Q Who brought her over? A I don't know.

Q How did you communicate with her. She appeared as your
witness. Tell the jury how you persuaded her to come here?

A I don't know; I did not persuade her.,

Q Who found her for you? A I dontt know,

Q Do you mean to tell the jury you don't know how you
got yQQr witnesses here yesterday? A No, sir; I do not.

‘Q Do you know how they found the woman living in New
Jersey? A I do not.

Q When was the last time you aaﬁ these women boforc you
went to trial? A When I was down here several times twenty
five or thirty times.

Q Tom Dingle orought the women here, didn .t he? A - I
could not say, he did.

Q Who brought the women? A I do not know.

Q It was a surprise to you when the two girl witnesses
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for you appeared? A I was here about ten o'clock.

Q Wasn:t it a surprise to you? A No, sir.

Q Tell the jury how you got these women to come here?

A I did not know how they got them.

Q So you do not know -~ and you were surprised when
you saw them appear as witnesses? A No, sir; I was not surprised

Q Did you talk with them? A Naturally, yes, sir.

Q About the case? A No, sir. |

Q What dia you talk to them about? A Tnli;d to them as a
general conversation.

of the

Q . Teil us semes general conversation that you had with
two negro prostitutes? A What do you mean by a general con-
versation?

Q What general conversation did you have with the two ne-
groe prostitutes that you didn't talk about the case? A I might
have talked about the case, but I didn,t talk about any evi-
dence or anything else.

Q I didn,t ask you if you talked about the evidence. I
asked you if you talked about the case? A No, eir.

Q What did you talk about? A A general conversation.

Q Did you ask them about their families? } No, sir.

Q Did you askthem about their health? A No, sir; I
don't know anything about their family.

Q 'ﬁat did you talk to them lbobt?A‘I ganA$ juet recollect

what I did talk to them about.

Q You remember the firet night you saw the sailors come
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in-~ there were colored women sitting in there? A Yes, sir.
Q ¥en sitting in there? A Yes, sir.
Q Did you hear a conversation between the men and the
women? A No, sir? I did not.
Q What is that? A No, eir.
Q You heard nothing? A No, eir.
Q Never spoke to each other at all, is that right? A Only
just sitting at the table. -
Q Did you hear a man in there Bay he just came out of
prison? A No, sir.
Q You frequently have men who just come out of prison?
A I donit know their records.
Q You know their reputations in the community, don't you--
did you hear your boss testify that it was a hard neighborhood?
A VWell, I haven't worked there as long as the boss has worked
there.
Q You heard him tell that it is & hard neighborhood?
A Up there in the 28th street store before I was there.
Q it isn't very far away? A Yes, sir.
Q It is very far away, is it? A Only one block.
Q The second night the police officers came in it was
the 17th, wasn't it? A The morning .
Q What time did they come in that morning? A Between
one and half past.
Q Now, tell me the namee of some of the people who were

in there the time the sailors came in? A I don,t know of any
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names only a man by the name of Trombetti and a man named Rey-

nolds and the East Indian.

Q How long have you known the East Indican? A I don't
know him personally, only by sight, that is all. |

Q How often would he come in there? A Well, he would
some 1nv once or twice a week, perhaps, when he was in that
néighborhood.

Q Reynolde, is a friemd of yours, isn,t he? A Well, I
have known him about two years.

Q He lived in the same house with you ? A At one time,
yes, sir.

Q But he is a friend, isn't he? A Well, he is anacquaintams
yes, sir.

Q Well, isn't he a friend? A Well, I should judge him as
a friend, yes, sir.

Q Werethey in there at the time the sailors came in?

A Yes, sir.

Q What women were in there? A Th;re were four or five
different women.

Q Tell me the names of some of the four women who were
in there? A The only names I know of were these two which was
on the stlntri} yesterday.

Q VWere they in there at the time the sailors came in?
A They were.

Q ©Sure about that? A Yes, sir; positive.

Q nB the night of the 17th whin the sailores came in the
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women were already in there}] ‘A The morning of the 17th?

Q The women were already in there? A Yes, sir.

Q Sure about that? A Yes, positive.

Q They didn+t come in afterwards? A No, eir.

Q How soon after did the women come in-- After the
sailors came in? A Well, I couldn,t tell you accurately, might
have been ten or fifteen minutes.

Q Had the women that came in that night been in the night
before? A Not to my recollection.

Q Will you swear they had not? A I don't know, sir, I
couldn't swear they were.

Q What is that? A I couldn't swear they were.

Q They came in almost everynight didn t they? A They
dic not, no, sir.

Q What other women were in there at the time the sail-
ors came in? A There was a man and a ladv in there. g

Q A colored lady or a white lady? A White lady.

Q They were in there until how late? A I should judge they

were in there about half or three quarters of an hour,per-
haps only half an hour.

Q What other colored women were in there? A Two other
colored women.

Q Alone? A Yes, sir.

Q What are their names? A I do not know.

Q Were they prostitutes? A I donit know,

- Q Did they have the reputation in the community of being

prostitutes? A I don,t know; T never heard 1t



169
Q Never seen them in there before after one or'clock?

A I have.

Q Alone? A They have been alone or have been with col=-

ored men.
Q Rver been with white men? A No, sir.
—

Q Sure about that, arenit you? A positive.
sitting
Q How close were the sailors,to the women? A Well, I
should judge about three or four feet away from them.
Did you speak to them? A No, sir.
One of the sailors speak to the women? A No, sir.

Q
Q
Q Didnit say a word? A No, sir.
Q Didn,t say "Hello"? A No, sir.
«

Sure about that? A Not that I heard.

Q You were there having drinks with these sailors? A I
was going back and forth from the bar to the back room.

Q You were sitting at the table at one time? A No, sir.

Q Didn't you state you had drinks with them? A Yes, sir;
I had two drinks with tinm.

Q Didn't you sit down when you had the drinks? A No.

Q Standing up by the table? A Yes, sir.

Q Walked by the girls? A No, sir.

about
Q Talksd )¢ the girls? A No, sir.
Q Did the sailors say anything about the girls? A No,siy

not to me,

Q Did they say they wanted to have A good time? A Nosir.

- |
Q@ Did they say anything as far as you know,anything about
L | "
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the girls? A They did not.
Q Asked the bartender for girls? A No, sir; not that
I know of .
Q Did they :uy; "Two nice looking colored girls
over there"? A Not to me.
between
Q Say it v themselves? A They might have; I don't know.
Q Did you hear them say it to themselves? A No, sir; I
couldn't hear it.
Q Did you hear one say to the other? A Idid not.
Q H w many rounds of drinke did they have that night,
nine rounds? A Eight or nine drinks.
Q How long were they there? A Fully an hour anyway.
Q Were they there longer than an hour? A Well it might
have been an hour and a quarter, not much longer than that.
Q You testified that they had ﬁinn rounds of drinks,isn't
that correct? A Eight or nine.
Q You testified nine on the direct examination? A I said
eight or nine.
Q They were there until three o'clock, were $thu#?A They
were not, no, sir.
Q They were there how late? A Well, they might have been
there until two or a quarter after.
Q You were open at three o'clock, weren't you? A Yes,sir.
Q Nothing unusual in that? A No, sir.

Q Colored women there at three o'clock? A Undoubtedly.
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Q Colored women alone? A Yes, sir. K

Q And they were there until four o'caock, weren't they ?
A Who was.

Q Colored women alone? A Might have been; I wouldn:t
positively say whether colored women were there or was not.

Q Who went out first the women or the men? A The women.

Q How did you happen to notice that? A Because I let
them out together.

Q Let who out together? A The two girls out together.

Q What did they say when they went out? A They didn't
say anything.

Q Didn:t say anything about the sailors? A No, sir.

Q Did the sailors say anything when they went out? A Good
night or something.

Q Who said that? A I wouldn't say.

Q Did the sailors say that to the girls? A No, sir; to
me.

Q Did they go out the same time the girls did? A No, sir;
a few m nutes after,

Q How long afterwards? A Well, two or three went out
at the same time - the sailors did, a couple of men that was in
there.

Q A couple of men went out at the same time? A Yes, sir.

Q I am asking you how long it was after the women went
out that the sailors went out? A It might have been three or

four and it might have five minutes.
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Q Had you shut or locked the door meantime? A Yes,sir.

Q Did you hear the Rast Indian witness testify that

the sailors walked out right after the girls-- yesterday? A I

didn”t take notice to it.

Q You were sitting right here ? A Yes, sir.

Q He has testified that the sailors walked out right
behind the girls?

Objected to; objection overruled.

A I didn:t take\notico to that.

Q Well, as a matter of factithey did walk right out
at the same time? (No answer.)

Q Did they have drinks after the girls went out? A They

had a drink on ‘he table; they drank it up and went out.

Q The sn{lorl told you when they went out they were going
out to see those girls? A No, sir; they did not.

Q Aes a matter of fact, Daly, that place is what you
call a black and tan joint, isn't it? A I don't know; I never
heard it referred to as such.

Q Isnit it? A I never heard it referred to.

Q You know what a black and tan joint is? A No, sir; I

dm ntzt.

Q Never heard that term? A No, sir; I did not.

WILLIANM H WALZZER, awitness called on behalf
of the defendant, being duly sworn, testified as follows;

(The witness states he resides at 327 7th avenue.)
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DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA: ’

Q How long have you been in the neighborhood of that
address? A 29 years.

Q Do you know the place 298 7th avenue? A Yes, sir.

Q The saloon? A Yes, sir.

Q Managed by Mr. Daly? A Yes, sir.

Q Have you been in there often? A Yes, sir.

Q What is the general character and reputation of that
place? A The same pretty much as all other saloon.

Q Good reputation? A I have alvay; found it so.

Q Been in there frequently, do you go in there often?
A Yes, sir; I have been in there often.

Q There is no any disorderly or immoral conduct there?
A No, sir.

Q Do you know the defendant, Alfred Daly? A Yes, sir.

Q How long have you known Daly? A About three years.

Q Do you know his reputation-- do you know what his
reputation he enjoys? A The best in my estimation.

Q The best of reputations? A Yes, sir.

Q What is your business? A Mamufacturer of awnings
"and tents.

Q You are not in the saloon business? A No, sir.
CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:

Q What time do you generally go into the saloon? A Passirg

along about my business, sometimes in the night and sometimes

in the day.
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Q Ever go in there after one o'clock at night? A No,sir.
Q Thon, as a matter of fact, do you happen to know Georgile

or Geraldine, these two prostitutes who are frequently there?

A No, sir.
BY THE COURT:

Q Were you ever in the back room after one o'clock?
A Yes, sir; I have gone in after a -- I have a lot of work
outside of town, up in the country, such as Locust Valley.

Q Were you ever in the rear room of that saloon arfor
one o'clock in the morning? A Yes, sir.

Q On hos many occa-ion-? A VWell, two or three times a
month,

Q Were you ﬁhere in the month of June, 1925? A. Yes,sir;
a few times.

Q After one o'clock in the morning? A Yes, sir.

Q Did you see any menand women in the place? A Yes,sir;
I seen men and women;

Q Did you ever seewomansolicit men in the place? A No,
eir; I did not.

Q How long did you remain in the place? A Half an hour“
or an hour. |

Q During the time you were there did you observe any-
thing out of the ordinary? A No, sir. .

Q What were the women doing there? A All I seen them

do was drink, the same as everybody else who was there.

Q Do you know the owner of the saloon? A Yes, sir.
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Q How far away do you conduct your business from his

‘place? A One bdlock,

Q Did you ever do any business for him? A No, sir.

WILLIAM L, TWINEN, awitness called on behalf of
the defendant, being duly sworn, testified as follows:
(The witness states he lives at 71 West 107th street.)
$IRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:
Q What is your business? A I am a salesman.
Q What line? A At the present time liquors;
Q Are you familiar with the premises 298 7th avenue?
A Yes, sir.
Q The licensed saloon there? A There was ﬁp to the first
of Qctober.
Q Managed and conducted by Mr, Bello? A Yes, sir.

. Q How long have you known yr, Bello? A Four years.

Q How long have you- known the defendant? A About a year.
Q Did you have occasion to visit the saloon 298 7th avenue?
A I had occasion to visit it often, once every week, I used

to be a collector for the brewery, that served the place.

Q The brewery had an interest? A Yes, sir four thousand
dollars there.

Q Did you ever notice anything immoral or disorderly
there? A No, sir.

Q Being carried on in that place? A No, sir; never.

Q You were interested to see that nothing of the kind
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took place? A Absolutely.

Q Do you know the general reputation of the defendant Daly?

A I know Daly slightly. I know hé worked in the subMayv,and

I met Daly when he got hurt in the subway.
Q Do you know that he enjoyed a good reputation? A As far

as I know hhere is nothing against him.

CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:

Q You used to go there what what time? A In the day-
time and in the night time.

Q After one orclock? A No, sir; I have been there at
one, not after one.

Q You never went into the rear room and sat drinking
until three o'clock? A No, sir.

Q You represent the brewery? A No, sir; the brewery
retired from business.

Q Do you represenﬂany other brewery? A No, sir; I am not
in the liquor business now.

Q You sell liquors? A Yes, sir.

Q You are naturally interested in the fate of any sa-
loon? A Not neceasarily only ag a business man.

Q You say that the saloon has a Rood reputation, Did you
"ever hear, for instance, that there hal been two murders
conmitted in the saloon? A I hear of one murder committed there
an employee was killed there.

Q You heard there was two murders committed? A No, sir;
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I heard of a man named MNurphy, an employee being shot there;
I had only heard of one murder.

Q You haven't heard much about the reputation of the
place, have you? A Yes, sir.

Q You have talked about that particular saloon and its
reputation? A I don;t understand that.

Q You know what reputation means? A Yes, sir.

Q What is it? A Well, it is the character of the place.

Q No, it means what people say about the place. Did you
ever talk to anybody about the reputation of that saloon? A Not
necessarily.

Q Or its character? A No, sir.

Q What is that? A No, sir; not necessarily.

Q Did you ever talk~- just answer the gquestion-- to any-
body about the reputation of this saloon? A I never did, but
I heard nothing against the reputation.

Q All you know is that you didn8t seé anything going
on in there? A No, sir.

BY MR. LAGUARDIA:

Q Ever heard anything against the saloon? A No, sir.

Q You were interested to know whether or not this saloon
was lawfully conducted? A Yes, sir; because I was interested
for the people I was working for I reported to them the condi-
tion of things, part of my business.

BY MR, MINTON:

Q Bver hear anything bad about any saloon? A A Yes, sir.
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Q Which one?

Objected to; objection overruled.

A Which one? Will I answer that question? Well, the
Slide, downtown here yech‘ngo its reputation I heard about.

Q Were you present at that years ago? (No answer.)

Q Tell me about one now at the present time? A I can't

just think of one now.

LOUIS WEINBERGER, awitness called on behalf of the
* defendant, testified as follows:
(The witness states he lives at 313 7th avenue.)
DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:
Q What is your business? A Cigar panufacturer.
Q In business in the neighborhood of 298 7th avenue?
A Yes, Qir; the next corner.
Q Do you know the place? A I do.
Q Do you know it is condnucted by Mr, Bello? A Yes,sir.
Q How long have you know Mr, ®ello? A About ten years.
Q How long have you known the defendant Daly? A About
two years.
Q Ever been in that place? A Yes, sir.
Q Ffver see anything disorderly or immoral? A No, sir.
Q Been there at night? A I was.
Q BRver in the rear room at night? A Looked in there

very often.

Q Ever see anything disorderly or improper in there? A No
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Q Do you know the general reputation of the défeadant

Daly to be good? A - Absolutely good.

-
CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:
Q You looked in the back room? A Yes, sir. ﬁ
Q What for? A Well, I was a cigar dealer, and looked l
to see whether I seen somebody there that I knew amdsaid
"How do you do" to them and buy a drink."
Q Seen anybody you knew in there? A I seen people.
Q What time in the evening would this be? A  Retween
twelve and one.
Q How about after one? A Never have been in there after
one. .
Q The back room isn't open after one is it? A I don't
know,
Q What is that? A I don,t know;
Q You never went in after one? A No, sir. ¥
Q You never went in when they went to the little peep
hole and looked through, did you? A No, eir; I had no occa-
sion for that. )
Q By the way, do you know a couple of colored prostifutol
Georgie and Geraldine who visited the place there? A No,sir.
Q Do you know any prostitutes? A No, sir.
Q A considerable number there? A Yes, sir; I have
some customers of them nyleif.
Q You say that the reputation of this place is good?

A Y‘.. .1r.
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Q Didn't you ever hear anybody say that that place
was a resort for proatitutio? A No, sir.

Q Never heard anybody say that? A No, sir.

Q Who did you ever talk to about the reputation of that
place? A To my neighbors,

Q Which one? A Well, Nr. Bello is one,

Q What I mean is that you talked about the reputation?
A At the time the murder was committed in the place, a gang
came in there, and they were refused service.

Q VNever mind about the details of what happened-- that
was the occasion, what was the reason? A This was the reason.

Q The commission of a murder caused you to talk about the

pPlace? A Yes, sir,

Q Then did you regard that this was a highly reputable °
Place? A Yes, sir.

Q That was because § murder hald been committed there?
A No, sir; because they refused service to that man, and they
came back to kill Mr, Bello, and killed somebody else.

Q Did you hear about the other murder too? A Yes, sir;
I did.

Q Did that come from your opin on that this was a rep~-
utable place? A It did.

Q The murders made you believe it was a reputable place?
A MNade me beliege because they refused service to the gm-toio. '

Q Did you ever hear anybody say that gangsters hung oud
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in the rear room? A No, ®ir; never did; never seen éhen there.

Q You didnAt see any gangsters thirc? A No, sir.

Q How about the other saloon: of Bello? A The other sa-
loon is a very fine place.

Q That is a good place too? A Yes, sir, next door to me.

Q Right next door to you? A Yes, sir.

Q Which is the best? A Well, they are both good. I find th
one is the best because it is open.

Q Do you furnish them with cigars? A Yes, sir.

JOSEPH REINER, a witness called on b;half of the
defendant, being duly sworn, testified as follows:
(The witness states he resides at 304 7th avenue.),
DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA: )
Q What is your business? A Store of general merchandise.
Q Do you know 298 7th avenue? A Yes, sir, right on the
other side.
Q How long have you been in business there? A About five
years.
Q Do you know the place 298 ? A Yes, sir.
Q Do you know it is owned and conducted by Mr., Bello?
A Yes, sir.
Q How long have you known Mr, Bello? A I have known
¥r, Bello about five years.
Q Do you know the defendant, Daly? A I have met Daly

-

about 6 months.
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Q Do you know the general character and reputation of

the saloon, 298 7th avenue? A Yes, sir.

Q Ever have any talk with your neighbors about :i1t? A No,

gir; I did not.
Q Have you ever been in the place? A Quite often.
Q Ever been in there with any members of your family?
A Yes, eir; I was there with my brother quite often.
Q VWere you ever in the rear room? A Yes, eir.
Q Ever there at night? A I was there about 7 or 8 o'clock

in the evening.; I had supper there.

Q Did you ever see anything disorderly or immoral being
conducted or carried on there? A No, sir.

Q Do you know whether the defendant Daly enjoys a good
reputation in the neighborhood? A This I donst know, but Jjust
by seeing him serve.

Q Never hear anybody speak about him? A No, eir; I
did net.

Q But you know from your own observation that the place
. wag conducted well, and enjoys a good reputation? A Yes, sir.
CROSS EXAMINATION BY MR. MINTON:

Q You never talked about the saloon at all, did you?

A No, eir; I didn,t hear anything..

Q You never went in there late at night? A No, eir;
not late.

Q I mean after one or'clock at night? A No, eir; I close

up after 7 o'clock, and I am going home.

(
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Q You go home and go to bed? A Yes, iir;

Q You don't come down to that part of the town afterwarda?
A No, sir. .
Q You don't know whether negro prostitutes go in and out
in the night time, the rear room, or not? A lo, sir.
Q You dontt know what Daly dntt;-- might de in there, do
you? A No, eir.

BY MR. LAGUARDIA:.

Q Have you been in there with your wife and mother-in-
law? A I was in there with my brother, not my beother-in-law.
Q With your wife? A I didn8t say that; I said with}my

brother.

P

SAMUEL COHEN, a witness called on behalf of the defend~-

ant Bweéyrmp teetified as follows:

(The witness states that he lives at 302 7th avenue.)
DIRECT EXAMINATION BY MR. LAGUARDIA:

Q What 1is your business? A  Merchant tailoring, clothing.

Q How long have you lived in the neighborhood of 298 7th
avenue? A Well, I don't live in (298 7th avenue.

Q How long have you known the building? A fTen yonrom

Q Do you know that there is a saloon there, 2987 AYes,sir .

Q Do you know the saloon ies managed and conducted by Mr.
Bello? A Yes, eir.

Q How long have you known yr, Rello ? A I know Mr. Bello

for eight years.
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Q Do you know the defendant paly? A I know naly aboﬁt
a year and a half, nearly two years.

Q Had occasion to go into the place? A I used to go in
very often there.

Q Did you ever notice anything disorderly or immoral
being carried on there? A No, sir; I never did.

Q Did you ever discuss this place with any neighbors or
any business men around there, talk about it? A No, eir; I
never did.

Q Never hear anybody sayvbad about it? A Well, once I
heard that 4t was, in the morning, about a murder case, but noth-

ing else,

Q The time of the murder? A Yes, sir.”

Q Do you know whether or not yr. Daly enjoys a good rep-
utation; a man of good habite? A Yes, sir, I know he is a very
honest ,upright and good fellow.

Q Did you ever notice anything boieterous conduct or heard

any obscene or dmmoral language being used in the place? A No,
8ir; never seen that.
CROSES EXAMINATION BY MR, MINTON:
Q What time of day did you generally go in the saloon?
A I used to go in there vero often.
Q What time of the day? A Probably twel¥e o'clock.
Q In the morning? A No, eir, in the evening.

Q Did you go in after twelve? A Sometimes but not very

often.
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Q What is that? A Not very often.

Q About one d'clock? A Maybe I was there a few times

after one o'clock.

Q What time do you close your business? A I close there

/
~

about ten, sometimee twelve.

Q Did you ever know a couple of prostitutes there named
Geralddne and Georgie? A No, sir; I never heard of them.

Q You never heard of them? A No, sir.

Q You say you once heard a murder was committed there?
A Yes, sir; I heard the next morning, when the murder case was
there, but I never heard anything else.

Q Never heard anything, how do you mean? A Well, what
you asked me about girls, |

Q What is that? I didnft ask you about girls? A You just

asked me about Georgie. .

Q I asked you if you knew them? A I don.t.

Q You know they are visitors there; don‘t you? A Visit-
ors? I never seen them there. Since I have been in there I
never saw them.

Q You never saw them, you know they hang out there,don't
you? A I never seen them.

Q You heard they hang out there? A No, sir; I never did.

Q Did you hear of any prostitutes ever hanging out there?
A Never.

Q Did you ever hear about the other murder that was in
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there? A I did,

Q Didnit you tell the jury you only heard about one mur-
der? A I heard about the murder next morning, when the lnrQ
@er case was.

Q When did you hear about the other murder? A I never
did hear it.

Q You don't know until now there was another murder

there? *
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During the last three years, you haven't heard much about

No, sir; I never did hear it,

n
the nlace, have you? A Vhen this haprened, 1 used to come in
there,

0, Answer the guestion, you haven't heard much about the
place, have you, you haven't heard much about it? A 1 never
heard nothing about the place,; except that case, the murder: case.

Nid you ever discuss the reputationof Daly with anybody
at all? A lNever,

0 You don"t know anything about Daly except what you heard?
A I didn'"t see nothing there,

0, You say he is a v;ry nice fellow? A Yes, sir,

Q How many times in your life have you seen Daly? A 1
just saw him every day in the week, just come in as a customer,

Q In the bhar? A TYes, sir,

Vhat time in the day? A Every day there, twelve o'clock
at night,
fou never heard anybody discuss his character? A No, sir;

never,

185 RACGCUS A, a witness called on behalf of the defend-
ant, beings duly sworn, testified as follows:
(The witness states he lives at 1 Vegt 28th street,)
Vhat is your %usiuesﬁ“w A ‘1 cot a steamship office.
, How long have you been in the neighborhood? A Since

How long have y known Mr. Bello? A Since he 8 been




2

4

a little boy. IBG

0, Do you know his family? A Yes, sir; father and mother,

0 How long have you known Daly? A About three years.

(0 Hver been in 298 7th avenue, in the saloon there?

e

A ';'es’ sirl
llver there at night? A Yes, sir,
Q BEver see anything immoral, improper, or disorderly being

carried on there? A No, sir,

0 Ever see any women soliciting men there? A Yo, sir.

0 Dif you ever talk about Daly to other people, or hear
other pedple talk about Daly in any way? A MNot me, no, sir.
0 Did you know what reputation he enjoys as a good man or
a had man? A I know he is & good man,
'ou heard people say he is a good man? A Yes, sir,
CROSS=-EXAMINATION BY W M1 ON
Haven't you heard people say that that place 298>was the

most notorious place in New York, Bello'"s saloon? , No, sir,

( lever heard anybody say that? A No, sir,

1

hat did you hear them say about it? A About the saloon?

I didn'"t hear anything, because you see, 1 go Lhere very often,

0 1 don't care what you did, I want to know what you heard
about it? A DYNever heard anything.
0 Didn't you hear about the murder? A Like anybody else
talking in the paper, reading in the paper,
As & matter of fact, you don"t know anything about that

gsaloon, except what you saw yourself? A Yes, sir; 1 saw nothing

v, just go there for rink,
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0 What is that? A 1 saw nothing there,

0 You saw two prostitutes there, Georgle and Geraldine who

testified yvesterday, haven't you? A Yo, sir; I never saw them, :

0 ' Never saw them? A lo, sir,

0, Twver hear of them before, Georgie or Geraldine? A They
nave bc?n pointed to me yesterday, outside,

0 You didn't know they lived across the street from the
saloon? A No, sir, ”

0 You went there once or twice a week and never heard about
them? A Mo, sir,

 Toes that make you change your opinion as to the reputa=-
tion of the place? A 1 can®t catch your word,

0 If you knew that prostitutes visited there two or three
times a week, would you still say that the place had a good rep-
utation? A  If 1 seen myself,

0 If somebody told youwhon you believed, would you still say

t L the place had a rood reputation? A Vell, yes, sir; before
1 pass ai '‘emark, 1 could s-e¢ myself, 1 am a man like St, Thomas,
ot Lo 8& and feel with his ¢ ands,
ou &re. quite a friedn of Bello's? A 1 am a friend
everybody Lthat is honest,
A friend of everybod L is in trouble? A Well, 1
don'"t know, 1f anybody wants to get in trouble, it is his own

misltake,
Aren't you a friend of people who get in trouble?

Il am a friend with all honest people and good people.
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0 You want to help Mr, Bello out, don't you? A He}p ny=
body out when he is in trouble, '

Q Just answer the question, You want to help your friend

do

out, don"t you, yes or no,/vou want to help your friend out of
trouble, yes or no? A 1 don"t know which way you mean?

0 Answer the question, please, Are you anxious to help
your friend out of trouble? A WVell, 1 don"t know what you mean

in the words=-- Yyou can excuse it me,

0 All right, I will excuse you, 7YOu would like to see him

m
@
-~
>

cet out of this c: Sure, 1 would like to see him get out

SEL1G FOSTER, a witness called on behalf of the de~-
fendant, being duly sworn, testified as follows:
‘DIRECT EXAWINAT1O MR, LaCUARDIA:

0 Vhere do you live? A 304 7th avenue,

"hat is your business? A Drygoods store,

m

7th avenue? 'A Yes, sir,

That is not lock awa rom 2987 A No, sir; right
pposite,

Do you know that place? A Yes, sir,

And do you know it 1is owned, managed and conducted by

N ello?

e
'
-
”
-
-
3
.

0, How long have you known Mr, Bello? A About t en years,
( low long have you known Daly, the defendant at” the bar?
A About a year, a little over, about two years,

fver been in the saloon, 298? A Yes, sir,




0 Ever see anything fmmoral,or disor?erly, or improper 189
being carried on there? , No, sir,

0 Iwr there in the evening? A 7Yes, sir,

0 IEver look in the back room? A 1 was there; I never saw
anvthing.

0, You didn't see women solicit men.tht:re for the purpose
of prostitution? A Yo, sir,

(. Hear any vile, obscene or profane language? A No, sir;
nothing at all,

0 Do you know the general reputation of the d efendant Daly?
A Yes, sir; 1 heard he is a pgood man, that is all what 1 know,
CROSS EXAMINATION BY MR, MLYTOH:

Q What time at night do you generally go to that saloon?
A In the gvening, after my business isldone.

0 How late do you penerally stay there? A Fifteen or twen=-
ty minutes, '

0, How about after one o%clock, ever go there? A After one

o'clock, 1 am in bed,

0 You are a rood man and you g¢ to bed at one o'clock?
A es, sir,
ou don"t go in the rear room after one? A No, sir,
ou don't know wl happens there? A No, sir; after one
o'clock, 1 was in bed. >
ou can tell us vhen you are in there, around not
later than ten o'clock? ¥ en, sir; sometimes after ten, or

half-past ten, nerhaps,




0 Not after one o'clock? A

O As a matter of fact,

couldn't tell you,

Did wvou ever hear about a

that saloon is not open?

No, sir,

A 1

one o'clock 1 am in bed,

murder committed there?

1350

A Yes, sir,
Q You still say the saloon has a good reputation? A Yes,
0 {ow often have you talked about Vr, Daly's reputation?
A Vell, they say he is cood man,
6 Who did you talk with him about? A Some man in my
re. )
1id you harpen t¢ 1k zbout Dalv's reputation, what
started it? 'ell, Mr, Daly, 1 heard him talking, I know hé
ame 1 he s tore,
know him from coming in the store? A Yes, sir,
e Vy ever talked wit anyhody about his reputation?
’ s € tore,
.
Likce him? / ¢s, sir,
f0, you don't know what other people say about him at all?
; .
L 1 L , & witness called on behalf of the de-
‘endant , being duly sworn, testified as follows:
1 (i W ANMINATLION Y VR, LaCUARDIA®
h e do wvou live? / Mo, 161 west 27th street.
Q t your business? A Verchant tailor,
Place of business? A Yo, 163 Vegt 27th street,
( Do you know ¥Mr, Bello? A 'es, sir, ¥




0 Do you know the saloon No. 298 7th avenue? A What™ is

tha t?

0 Do you know the saloon at No, 298 Tth avenue? A Yes, sir

0. Do you know that it is owned and c onducted by Mr, Bello?

0 How lon eve you known the defendant? A About "two

Ever been in that saloon? A Yes, sir,

At day or night time? A NOot very late at night.

t time, daytime? A Often,
( S/
Very often? A 7Yes, sir, /

lver see¢ any improper, immoral, or indecent conduct

there by any people? A 1llot as 1 seen it,

Ever Be women solicit men there for the purpose of pros=-
itution? / t that 1 seen,
ver hear anvbody puc r :ne or indecent language?
;y Blr,
Do you know whether or n;{ aly enjoys a good reputation,
imt o be o] aﬁ{y‘ ¢8, Bir; r Lhi 'eson that he
real e &€ Ver fine,
AN ] ! » MINTON:
ow far awa) ere Yy rom No, 215 West 27th street?
al’y, not uite lock,
Ot ‘gquite a hlock? €8, sir; 215,
Q 2157 A Yes, sir; 1 don't know anythin bout 215, .

3 > - 3 ' v ! ~
asked you hew far am ou were from there A 1don"t




know where llo. 215 is.
152
% e
Q No, 215 Vest 27th street? A That is only the next block.

Q Vhat is that? A I thought you saild 7th avenue, 27th

street is the next block,
. ’
0 You live at No, 151? A 7Yes, sir; 1 am only half a block
From what? A From No, 215,
Q 'Not quite half a block away, across the avenue, HOw

long do you live in the neighborhood? A Fourteen vears.
¢ o o

-3

Do you Dingle? .

He lives at Yo, 215, Ever ar of him? A No, sir; 1
don"t know the man,

Do ¥y kni a e Taylor, colored prostitute who
visit ¢ Saloon? ;8ir; 1 dontt 'k anvhod v that name,

Do you knc Y sight? A es, sir,

e was here vest 3y ? , 8ir; 1 don't know her by
ignt.,

Did yo see Lwo colored rostitutes here stercay?

A , Bilr; 1 did not see then,
Q ow, did lcar Lhe testimony yesterday by Lwo colored

prostitutes, they frequented the back room of the saloon?

Didn't you ar that these two colored prostitutes did
testify to that? A Yo, sir; 1 didn't hear a bout that,
Did you see Lhem outside, the colored women? A fes, sir;

1 Been hem,
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0 Do you know them? A They bring work Lo me; that is Lig
1 know about it,
) Bring work to you? A Yes, sir; what their business is,
I don™t know,
Didn't you know they w ere prostitutes? A No, sir; 1
didn"t know it,
They live at No, 215? A I don" Xknow that,
(b They brought you work, you say? A Yes, sir; living in
28th street when they brought me it, work; they told me to deliver

the work,

0 Where did you deliver it to, 28th street? A No, 219,
0, How long &ag0? A About a couple of years ago,

About June, 1915, where were those two colored women

living? A 1 didn't see them since,

0 "hat kind ofwork did you do for them? A Cleaning and

4

en ws the last time you

o

3

w them? A 1 saw them yes-

Q 1 mean before you saw them here? A About, 1 couldn't

reme t LILE .
/as it in June, 191579 A Wore than that, ‘
kY
w, do you know a man named Tom Dingle, who used to live
up there? A Mo, sir; 1 did not know the man,

Hear a bout Lhe murders that were committied there? A Yes,,

gir; heard sbout that shooting,

.

C Heard about it? A “tﬂ, sir,
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wow many

A 1l heard once of a shooting,

154

mnurders did you hear about in that saloon?

Q How nany murders did you hear took place in that saloon?

A That is the only one 1 heard about, a shooting,
0 Did you hesr that that took place in the saloon? A No,
sir; 1 didn"t hear about that,
ALBERT CAPODNE, a witness called on behalf of the de=-
fehdant,being duly sworn, testified as follows:
DIRECT EXAMINATION BY MR, LaGUARDIA:
0 Vheredo you live? A DNo. 146 VWest 4th s treet,
What is your business? Restaursnt,
0 Vhere? A Yo, 153 West 25th street,
Q@ How far is that from No, 298 7th avenue? A A block,
0 BPo you know the place No, 2987 A Yes, sir,
(0, How long heve you lived in that neighborhood or do bu=

8iness there? A Living 1in

0 Do you knoyv at the saloon is
A Yes, sir,

0 How long have you known Bello? A
ahout €l cars,

¢ Iow long have you known

0 Did you ever go into the salocn?

Q Daytime or nighttime? A Around

o'clock,

the neighborhood

conducted by MNr,

the defendant Daly?

five or six yealrs,

Bello?
I have known Bello

A About
A Yes,

gir,occasion=-

belween eleven and twelve
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Q At night? A TYes, gir. i

0 How often would yo ¢ in there? A An average of three

’

or four times a week,

iver see anything indecent, improper, or immoral being

cari'ied on there? A NoO, sir,

did,

reputation? A Trom what 1 had known of him

had

~

) Bver see women so licit men there? p, No, sir; I never
Ever hear -people using indecent or profane language?
s Bir,

no you know whether or not the d efendant enjoys a good

Q He enjoys a good reputation? A Yes, sir,

0 A man of good character? A Yes, sir,
EXANINATION BY MR, MINTON:

0 Vhere is yvour restaurant? A No, 153 West 26th street,

‘ar 1is thi 'rom this saloon? A A block,
14t s that' A One block.away.
O1l¢ lock? / es, 8ir,

[Ow long have you had thnat restaurant there? A . It has

t £ ce last June,
ho haed it before that? A 1 don'"t know, someé Greeks
it hefore 1 did,

here were you before last June? A Working then.
Vhere? A PBleecker and Thompson street,
For vhom? A 7For Lee,

Vhat kind of a place has he? A Faloon,
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 Wheresbouts was that saloon? A Bleecker and Thompson
street,

 Whose place was that? A Albert Frigase owned it then,

0 How long did you work for them? A A year and a half,

>

Q, Vhat work did you do before that? A Porter work,

0 Do you know Ceraldine Taylor? A No, sir,

0 Ceorgie Miller? A No, sir,

0 To you know any colored prostitutes arcund that neigh=-
borhood? o No, sir,

@  any of them eal in your re@tau}ant by any chance? A No,
gir; 1 dén“t allow then in,

0 You den"t allow colored women there? , No, sir,.

0 Mid you ever see colored women in the rear r.om of the

saloon? A (XNo answer)

BY THE COURT:
0 ATe you familie with the law that makes it a crime to
refuse to permdt coloxre pecple: Lo be entertained ? A Yes, sir,

Would you, in the face of that law, decline to allow
colored persons in? . 1 don't decline, Vhen they come in, they
actually sitl Lhere and when they get sick and tiredof waiting for
me Lhey walk out, I don't refuse Lhem,

OURT:You are liable to a prosecution and punishe-

ment, , person who is law-abiding, it is immaterial what

v, did you ever hear anybody say in Lhe neighborhood
that Bello's was the most notorious place in New rk city?

ccapglol to g&a) 'labt?
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Q Ever hear anvbody

-3

av Ne
('10'

that? A , Bir.

»

0 What? A Yo, sir,

0, Never hear anybody say anything about it? A No, sir;
1 never did; 1 never had occasion to speak to anybody about it,

0, 'You never had occasion tc speak to anybody szbout it? -
A Yo, sir.

0 You lived there since last June? A 1 have rented my
place since last June,

Q June, 1916? A Yes, sir,

@ You didn't live around there before? A Yes, sir,

0 How long? A I lived in 26th street. for szbout two and
a half years. r

Q 26th street? A Yes, sir,

Q During that time, you were a frequenter of this saloon?
A Mo, sir; 1 was not,

( Only after yt t your restaurant? Yes, sir,

( "o ot that in June? , Yes, sir; in June,

1€ arrests were made in June? " A That 1 don't know
en & rresgtg was nade,
his saloon wase closed up in October, waesn't it? Al

don't know anvthi » bout that,

( 1t ed now, isn"t it? , Yes, sir,

0 a8 "t been closed? A Well, a bout a month or
two te y knowledge, Ltwo months to my knowledge.  ueu 1 opened
up 1€ ant, 1 stopped in there on the way home once in a
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Q Vhat date did youw open your rectaurant? A ohe 15th of

.

last June,

0 And the 16th and 17th of last June were the days on which

the police officers pot the evidence againgt this place, Now,
before the 15th of June, you didn't know anything about this
galoon, did you? A Yes, sir; 1 did.
0 You say you hadn't been in there before that time?
A 1 hadn" been in the habit of going in there before that time,
0 You said nobody told you sbout the saloon before that?
A Yo, sir; but 1 knew it was there,
0 TYou knew it was'Lherr, but you did not know whether it was
good or bad? A Io, sir,

0, Hear a bout the nurders committed there? A No, sir,

fou don"t know anything about that saloon? A Only
QL en, that is all,
he few times you have been in there since June? A A few
Limes.
Did Yy« ever Lestify for any other saloon? A No, gir,
P I 1CK 8, WEI1l AN T,s witness called on behalf of
-
the defendant, being duly sworn, testified as follows:
1 ‘}1' ATI1O . LaCUARDI1A:

here do you live? A Yo, 95 Brandt place, Bronx,
Vhere is your businesg? A Conewango, Varyland,
wat is your business? WVining and real estate business .
0 Do u know the saloon, No,298=-- where is your place of

usiness’ onewant’o, Waryland,
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Q You reside in New York city? A Yes, sir; part of the
time.and part of the time there,

0 In business for yourself? A Yes, sir,

0 Vhat factories do you own? A 1 own what is known as
the Dun Drake Talc & coapstone Works,

0 1s that a firm or corporation? A 1 own this individu-

11,

)

There are-these-propértiec locatedPAAbout 16 miles from

Perryville, on the main line of the Baltimore, Virginia & Washington

railroad.,

Q Vhere do you live? A No, 9¢ Brandt place, in the Bronx,

Q How long have you lived there? A About two months, 1

woved from No, 221 Vadsworth avenue,

Q Married? A Yes, sir,

Q0 Live min'&wL: wife at that address? A . Yes, sir,

0 Have d any occasion to visit No, 298 7th avenue?
A Yes, =¥ / fes, sir, at different times, about four or five
Limes o

u visited the place st No, 298 7th avenue?

(& have been in there? A Yes, sir,
( At nighttime or daytime? A Both,
ver Lhere late at night? A ves, sir,
Ever in the rear room? A Yes, sir,
Ever see anything 1udeccn§, improper, or disorderly con=-

duct. carried on there? A No, sir; nothing out of the way.

o
>
S

—
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0 Never hear people using profane, indecent, or immoral
language? A Yo, sir,

(, Ever see any women solicit men there for the purpose of
prostitution? A Never.,

0 How long have you known Bello§ A About ten years,

0 How long have you known the defendant Daly? , 1 have

known him perhaps three years,

0 Wave you ever spoken of Daly to anybody else or hear any-

body speak about Daly in any way? A No, sir; never heard any-

thing against him,

Do you know whether he enjoys a food reputation? A As

far as 1 know, yes, sir,

CROSS EXANINATI1ON BY IR MINTON:

0, You are in the mining business? A Yes, sir,

0 How long in that business? A About nine years,

Q vwvhat business were you in before that? A Weli, real
ef Le,
And vhere? A Valley Catt, in ockland county, New York,
Ever ve & business in New York city? A Yes, sir,

0, Vhat business? A Vorking for Murray & Johnson, 22
71ll i&': slreet,
nere you doing for them? Interested in the min-
ing proposition in the South,
0 hat did you do for them? A Acted as an agent, the
se ' ling of stone,.

es8 did you do in New York’ ‘ : he on
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hen coming from there, what business did you do here in
New York? A Disposed of stone,
Q To whom? A To Hoadley and Dogpgett,
0 Vhat business did you ever have with Bello? A Only from
friendship.
0 How loﬁc have you known him? A About ten years,
0, Ever had any business with Daly? A No, sir; no business.
Vhat business toock you to his saloon? A A matter of
friendship.
0 You testified that business took you over there? A About
four or five times-- 1 only went to his place to see Bello,

0 Four or five times? A Business called me to New York,

An o0ld friend of Bello? A ves, s8ir,

Vaat time of day would you go to these palaces? A The
only time, any time that 1 might be in ths neighborhood.
0 You wou ¢ nedghborhood for the specific pur-
oce i eel Bello? A les, sir,
Now, will you tell me the last time you were in those
premises? A 27iLh street and 7th avenue?
»
ne do you suppose 1 mean? A 1 didn't know whether
Vol eant 2 or 28th street.-- along last spring,
& agt spring? A 1 could n!' fix the date,
( mat month last spring? A €ll,the latter part of Jan=
uary, or the early part of February. "
nany times were you there? A ] wag there once, 1

say any more,
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Q HOw la'e was it when you were there atl night? .A 1
couldn't teli you,
6 Approximate it? A I wouldn"t want to say, 1 can"t
0 Can't you tell whether it was daytime or nighttime?
A 1 can't recall that specific date,
Q Tell us the date before that? A 1n there at d ifferent

times,

0 1 asked you for the date before that? A I can't tell you.

Q Through whom did you ever hear about the r;putation of
the place begide Nr, Rello? A Different people there,

0 Tell me the names of some of them? A Well, Nr, Berger,
of 23rd street and 7th avenue,

He was a par Lender in the place? A Wr, Berger was the

owner of the place,

Q What place? !/ 3rd street and 7Tth avenue,
0, A saloon? )8, Bir,
hen did you talk with him about the reputation of
Bello's place? A alking in general of the eputationof all
laces. alor there
1 am asking you when yout alked with Berger about the

reputation? A Last January,

HOow was the question raised about the reputation of Bello's
place? A Talki: in regard to business through that section
of the city,
ith 1wt other persons has he talked about Lhe reputa=-

tien Bello's place? A Talked in gener th My. Neuberger,
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Q When?
0 fou are not

many

.

a greal

Vere vou interested

no interest,

Q How
::lace? A
8iness was,

0

cause somebody

, —
avelnue:

In

did you

genera

Didn't you t alk

told

A 1f f had ¥novn that

A About

the pane

interested in

in the

appen Lo talk

, a8 & matter

you it was the

1

w

Did you know about that?
B LaGCUARDIA:
Q Ever hold any public offic
« WINTON: 1 object to
at office did you 1d?
1901, 1902 1903,
! s MINTON:
ere all saloons clos
i were erifr? ¢ did the 1
cumstances,
still say, after sayin
county, you gtill to szy that
in 27th street and 7th avenue is ¢
@ You don'"t now much about

A
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Lime.
the saloon business? A 1 know
saloon business? A XNo, sir;

about the reputation of Bello's

of friendship,l asked how bu-

about the reputation of that place be-

most notorioug ptasce in 7th

ould heve never gone there, ‘))
Yo

, 8ir,

e?

that as immaterial,

A Sheriff of Rockland county,,
€d up Lhere after hourg when
est we could, under the cir=-

you were Sheriff of Rockland

the reputation this saloon

)1

cod? A BSo faras 1 know, yes.

it, do you, sheriff? A Well,




0 Did you ever hear about the murders committed there?

1 Vell ,very general? A

204

Vell, 1 have been in there.

A 1 heard there was some trouble,
1LL1AVW HALPIN, a witness called on behalf of the de- ﬁ

fendant, being duly sworn, testified as follows:

DIRFCT EXAMINATION MR, LaGUARDIA::
0 Vhere do you live? A Yo, 154 West 24th street,

hat your business? A 1 am not doing anything gince

the first of Decemberj . before that, l1was ten years and eight

g in the Warshal's office znd an attendant in the Circuit

court of Appeal and

Are you
A 1 know
times,

Do v

or dayt ime?

.
-5
A_# ¢id not,

the premises,l

an

e0
& o

SBet

amiliar

fr, Bello? A 1 do,

3 rere in Lhere, this was in the night

not around there in the daytime, except in

VOl ere there, id you hear any improper,
improper, immoral or indecent being carried on?

attendant %o one of the Circuit judges.

al

with the premises .No, 298 7th avenue?

have. been in there perhaps six or seven

ple using profane, indecent, immoral lan=-

1 did not,

any wonen solicit men for the purpose of
did not.,”

ut these th fhcrc” 2
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0 Vell, that murder there, 1 talked aboul that; l1saw it in

the papel..

Do you know if this defendant enjoys a good reputation?

A 1 never hedard a word against him, that is all,

Q

ROSS EXAMINATION BY MR, MINTON:

0 Yow, in how many other disorderly house cases have you

~
testified as a character witness? A Two,

0 Vhat were the names of those places? A The Vediterranegn,
VYadison Square,

Vhere located? - A 24th street and 6th avenue, between

23rd and 24th streets, on Sixth avenue,

How long aro did you testify as a character witness in

this case? 2 1 think it is two years ago.

0 What is that? A 1 think it is two years ago,
In these courte here? A Special Sessicns,
Is Lhat e in vhich cu ¢stdf ied 8 a cnaracter
witne: r disorderly house? A Yes, 8ir,
others? A No, gir; 1 can remember BOUg,.
0 u night have testified in some others? A 1f you will

mention them, 1 will ca.l them to my mind,
1 suppose you gave the same testimony in those cases, that

you did in this? A hat 1 know, 1 will swear: fo, what 1 don't

ut . yi wre a professicnal witness int hese cases?

not no professional witness, 1 deny that.

&=
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0 Do you know Bello very well? A Yes, sir; 1 know Mr,
Bello, 1 know him ak a gentleman every t ime 1 meet him; 1 know

him intimately the last twvo years,

¢ Iver been in Bello's place after one o'"clock in the morn-
Bver see women in the place? A No, sir; 1 never did.
Q0 Do vou know this defendant? A 1 have known him for the
last two or three monthg, that ig all, just know him,
The last two or threec months? A VYes, sir,
Since June, 1915? A Yes, £ir; Mr, Paly; 1 have only

known him two o» three months,

b |
ot anythi ‘ 1im? A No, sir,
hen-did you visit this place? A Well, l--well, in the
ime 1 visit, in the daytime, was roun@ &bolt 1900 and in
bg, . d said at in Lhe place six or seven times,
don't know what went on in the premises on the 1léth
or 171t June, LET - A , B#ir; I do no%,
(At 1 oint, the Court admonished the jury and took
a recess, )
Al CESS,
I I, & witnegs for the People, recalled in
rebuttal,
p VR, 0

L Ae gee Lhe w itness namned Trombetta who
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testified yesterday

Q

Dia see

you
o

Till you stale

Y
afternoon? A 1 did not, 2"7

%

hini yesterday testifying? A ves, sir; 1 did.

whether or not you saw him in the rear

room of the saloon on the early morning of the 17th of June,

Lerview

any of' the peoj

le

who were

at any time? A NO,sir; 1 did not,
0 Did you see the witness yesterday who tetified here named
Rangie Smile? A ldid not,
0 Did you see him in the saloon that morning? A 1 did not,
Q Did you see those witne:ss on the stand?r A Yes, sir,
Q You heard taey testified theywere in the séloon?
A. Yes, sir,
Did you see the witness on the stand this morning named
alter Neynolds who testified that he was in the saloon? , Yes,
gsir; 1 seen hin,
0, 7Did you see him in the saloon ? A No, sir,
¥R, LaGUAIDIA:
De ¢ e1ne ¢ verybody that you saw there? A Pretty
air memory of all e Lthat were there at the time, the 16th
all( L | 1 W e,
Ever see any of those people before? A No, sir; I did
not,
Did you ever see any of them since? A No, sir; 1 did not
e only time you saw Lhen was just at the time they
testiffed here, never seen them any place at all? A Never
geen Lhem before Lhe ere in court,

there at the
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same time you were Lhere on the 17th of June? p Nc, sir; 1
did nct,
Q Pay particualr notice to who was thered: A 1 did at
the time,
0 Speak to any one? A 1 did not,
Mot at any Lime? , No, sir; 1 did not,
OFFIC R BRRAD Y,a witness for the People, recalled in
rebut tal:
0 Were you present in court yesterday when three witnesses
testified theywere in the saloon on the morning of the 17th
of June, 19157 A 1 was,
( Could you say whether or not (n the morning you were there

you saw those three men? A No, sir; 1 did not,

'
<
w
v
B
a

id you e f there at all? A No, sir; 1 did not,

. La GUARDIA:

many people were there? A About ten women and about
fiv -
vomen now? A Ves, sir, &
i 80 testify vesterday? -A res, sir;
1id? A reg, 8 ir,
ro ay particular notice t the men? A vYes, sir,
cia? P es, sir,
Did yvou gt their names? NC, -
nid you tal ) any of Lhnen? |/ y 8 >
-
Had yo ecn any of those before 1& time that you were




Q@ Have you seen any of Lhem since? A No, sir.
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Q So, you don't know who they were? A No, sir,
Q You don't know who was there? A No, sir,

R, MINTON: fficer Dawson does not answer,

THE PEOPLE 'REST..

HE COURT: On what count do you wish to go to the jury?

R, MINTON: 1 think on the second count, the keep=
inz and maintaining & place for the encouragement and prac=
tice by persons of lewdness, fornication and other inde-
cent and disorderly acls a&nd obscene purposes, 1 am not
goins to press the third count, for the case will go to the
jury on the second count,

(Roth counsel sum up the case),
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0/C Correc’ed a0

PROPLE vs. ALFRED DALY, ;%72,/6

THE COURT'S CHARGHE,

ROSBALSKY ,J.~ Gentlemen of the jury:

The defendant, Alfred Daly, is charged with the
crime of keeping and maintaining a place for the en-
couragement and practice by persons of lewdness, for-
nication, unlawful sexual intercourse, and other inde-
cent and disorderly ﬁcta and obscene purposes.

The law of this State applicable to the charge laid
in the indictment against thie defendant reads-as follows:

"Whoever shall keep or maintain a house of ill fame

or assignation of any description, or a place for the en-
couragement or practice by persons of lewdness,fornica-
tion, unlawful sexual intercourse, or for any other inde-
cent or disoraerly act or obscene purpose therein, or any
place of public resort, at which the decency, peace and
comfort of the neighborhood is disturbed shall be guilty
of a pisdemeanor.

The keeping of a place for the purposes condemned
by the law is a public offense, It has a tendency to de~
bauch and corrupt the mornI; of the people, and to destroy
the peace of families, and to undermine the foundations of
social order and virtue.

The law of this state must be observed by every one.
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whether you, as individuals, disapprove of thies statute
which I have read to you i- immaterial. You have been

sworn to make a true deliverance in thie case, It is your
auty upon your oaths, to take the law as declared by the
Court without duo-tioning either the correctness or the wis-
dom of the law,

You are the exclusive judges of the facts, ;nd Just
as sovereign as the Court is with reference to all quo.-”
tions of law Bo are you with reference to all questions of
fact, If you find from the evidenc#®, beyond a reasonable
doubt, that the allegations of the indictment have been sus-
tained it will be your duty, as conscientious men, to ren-
der such verdict as you believe the evidence warrants.

You have noted that the statute reads "Whoever shall
keep or maintain a place for.the encouragement or prac-
tice by persons of lewdness, fornication, unlawful sexual
intercourse, or for any other indecent or disorderly act
or obscene purposé.”

The statute does not say that the keeper or the per-
son who maintains the house or place, shall be the owner
thereof, but the statute advisedly uses the terms keeps or
maintains. 8o for the purpose of finding a verdict of
guilty in this case, if you believe that the defendant vio-

lated the statute, and committed the acts laid against him
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in the indictment it is immaterial whether he was or was

not the owner of the place, The term "keep" means to tend,
care for, have the charge, oversight or custody of; and the ﬁ
word "maintain® means, to hold in an existing state or condi
tion, keep in existence or continuance. An allegation that
one did keep and maintain a place applies either to the one
who occupies or controle the occupation, and procures or
permits the illegal use of the place. The word 'nni;tain'
also means, in ite ordinary use, "to uphold, to sustain, to
keep up.”

If you find from the evidence that the defendant
kept and maintained the premises, 298 7th avenue, as a place
where prostitutes resorted for the purpose of abliciting
men to commit fornication or unlawful sexual intercourse
or other forms of lewdness, and if you further find that
prostitutes resorted to this place to commit these acts,
with the knowledge and consent of the defendant, you will
be warranted in finding him guilty as charged in the se-
cond count of the inaictment, notwithstanding the fact that
no act of unlawful sexual intercourse or fornication was
committed in the premiloi.

Again I invite your attention to thie statute:

"Whoever shall keep or maintain a place for the en-

couragsment or practice by persons of lewdness,fornication,
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unlawful sexual intercourse, or for any other ingéecent or
disorderly act or obscene purpose therein®". It is not nec-

essary under the second count of the indictment,that an act

of unlawful sexual intercourse, in fact, should have taken
place on the premises, If prostitutes, with the knowledge
anu consent of the defendant, resorted to this place and
solicited and importuned men to commit with them lewd, ob-
scene and indecent acts, or to commit acts of fornication
or unlawful sexual intercourse, if he kept and maintained
the place for such purposes, he is guilty, and vou will be
warranted in finding him guilty., It is not necessary that
the premises should have been so kept that the neighborhood
should have been disturbed By noise or that if immoral prac-
tices or converesations took place in the premises they should
have been noticed or observed by passers-by, If the acts
condemned by the statute, cet forth in the second count in
the indictment, were committed in secrecy in those preﬁieon,
away from the public view they are nevertheless violations
of the law.

Under our statute a person who commits or partici-
pates in an act which would make him an accessory, if the
crime committed were a felony, is a principal, and can be
indicted and punished as such if the crime be a misde~-

meanor.
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was this aefendant in charge or in control of the
premises? Did he have oversight or custody of the place?
Did he maintain it during the absence of the owner and
allow and suffer the things testified to by the People's
witnesses to be conducted therein. If 80, you will be
warranted in finding the defendant guilty.

You have noticed that before a person can be convict-
ed of this crime knowledge must be brought home to him. You
will recall the testimony that the owner of the establish-
ment was not in the place; that he was away from his saloon
that night; that he left fwo persons in the premises, one
tended the bar and the other looked after the affairs in
the rear room. Unlese knowledge is brought home to the indi =
vidual charged with a crime of this character there can be
no conviction.

The People claim, in this case, that there is evidence
which would justify you in reaching the conclusion that
the defenuant had guilty knowledge of what was zoing on in
the premises, You must be satisfied that the testimony given
by the witnesses as to what occurred there on the nights
of June 16th and June 17th,1915, were given by persons who
are reliable and credible, If you believe what these po~-
lice officere have testified to it will be for you to say
. whether or not this defendant had knowledge as to the

™,
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reputation of the females who were introduced by him to

the police officers. You have heard the testimony of

the two women, They told you that they had led lives of

|
ﬁ TETY E

shame; that they had committed acte of unlawful sexual
intercourse; that they were plying their disreputable vo-
cation in the immediate vizinity, but that they did not so-
licit the officers in these premises. They say that the
officers followed them when they left the saloon and after-
wards accompanied them to a house on 27th street., on the
other hand the police officers tolc you that the defendant
introduced the women to them, and that they went out of

the saloon to a place where these women offered to commit
acts of sexual intercourse. These women also told you that
they had visited this place on many occasions prior to June
16th and 17th, 1915. What were they doing there? Did they ~
g0 there for the purpose of patronizing the place-- teo
order darinks, or did they go there for the purpose of buy-
ing drinks and then soliciting men on the premises? If

any such acte were committed were they committed with the
knowleuge and consent of this defendant, There is a sharp
conflict on a question of fact in this case. You must scru=~
tinize the evidence, and determine for yourselves whether
the Peoplets witnesses have told the truth,or whether the

witnesses for the defense have told the truth.If you be~
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lieve that no act of solicitation occurred on these prem-
ises on the night of June 16th or June 17th, 1915, and
that these women were not introduced to the police offi- ﬁ
cers by this defendant, then it will he your duty teo acquit
the defendant, 1f you find that the officers followed these
women out of the place, and that no act of solicitation
occurred on the part of the women with the knowledge and
consent of the defendant, in the place, it will be your
duty to acquit the defendant,

You have heard the evidence; you have observed the
aemeanor and dJdeportment of the witnesses called by the
People, and by the defense, including the defendant him-
self, In the last analyeis you must determine, from all
that you have heard here, whether or not the people have
established a case against this defendant.

The defendant has called witnesses who testified
both as to the zood reputation of the premises conducted
by the owner, and also as to the good reputation of the de-
fendant for morality, and for being an honest man. In a

case of this character, a defen.ant is entitled to produce

evidence botk as to the good reputation of the place, and
also as to the good reputation of the person conducting
the prewises. Evidence of good reputation should be consid-

ered by the jury the same as any other probative facts in
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the case. You have a right to consider the persons who have
given evidence of good reputation and you are to éeter-
mine whether those persons who testify to the good reputa-
tion are worthy of belief, and whether you will give faith
and credit to their testimony. If after considering evi-
dence of good reputation you determine that the defendant
is a man of good reputation, or if you determine that the
place is a place that was conducted in an orderly manner,
and free from the practices testified to by the People's
P

witnesses, then it will be your duty to give it such weight
ag8 in law it is entitled to, BEvidence of good reputation,
under the law may, of itself, create a reasonable doubt,
where without it none would exist, and it may authorise

a jury to infer either that the witnesses against the de-
fendant have wilfully perverted the truth or exaggerated
the facts. If, after a review of the entire case, includ-
ing the presumption of innocence, as well as the previous
good reputation of the defendant, you, nevertheless,reach
the conclusion, from the proof, beyond a reasonable doubt,
.that the defendant committed the crime charged in the in-
dictment, you may conviét him, notwithltlgzing the fact,
that he haes heretofore borne a good reputation for mo~

rality and for being an upright person,
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The defendant is presumed to be innocent until the

contrary be proved by your verdict, He is entitled to

the benefit of every reasonable doubt arising from the

-
e

evidence in the case. It must, gentlemen, be a reasonable
doubt, a doubt for which a reason can be given. A reason-
ublq’uoubt is such a doubt as a reasonable man may en-
tertain after lvocrctul and honest review and considera~
tion of the evidence, It must survive the test of reason-
1ng§'anu the mental processes of a reasonable examination.
Gentlemen of the jury in the aiministration of justice
it is important that jurors do not permit any extraneous
considerations to withdraw their attention from an honest
and conscientious consideration of the evidence. Analyze
what you have heard testified to by the witnesses, and then

apply the law as declared by the Court, determine what you

believe to be the truth, and render a verdict in accordance
therewith, The proper administration of justice in a gov-
ernment like ours depends upon the honest fulfillment of
Jury duty by those who are called upon to sit as judges of
the facts, In the aﬂministratiéh of justice we should not
be moved by any considerations of sympathy for a defend-

ant nor should we be moved by any considerations of preju-
dice againet him on account of the nature of the charge

which he i8s called upon to answer.If this defendant is

guilty do not hesitate to convict him.If he is innocent

L4
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do not hdesitate, likewise, to acquit him.

Your verdict in this case may be guilty as charged

in the second count.of the indictment or hot guilty.

Any requests or exceptions.

MR. LEGUARDIA: No, sir;

(The jury retire at 3.30 and return to court. at ‘4.50,
stating that they find the defendant guilty as charged in
the second count of the indictment, snd recommend him to
the leniency of the Court.f

MR. LEGUARDIA: I move to set aside the verdict of
the jury on the ground. that it is contrary to law, con-
trary to the voig}1§ of evillence, and on all the grounds
stated in the Code of Criminal Proceduras.

Notion denied; exception.

(Defendant remanded,)
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